
دادستان کل کشور در نامه ای به وزیر بهداشت نوشت: اخلال در نظام سلامت 
مردم و اقدامات مجرمانه در راستای جنایت علیه تمامیت جسمانی افراد برابر 
ماده ۲۸۶ قانون مجازات اسلامی نه تنها جرم محسوب می گردد بلکه مجازاتی 
در حد مجازات افساد فی الارض دارد.  به گزارش روز یکشنبه روابط عمومی 
دادستانی کل کشور، حجت الاسلام و المسلمین محمد جعفر منتظری در این 
نامه  ضمن قدردانی از تلاش همه پزشکان و پرستاران و سایر دست اندرکاران 
با  برخورد  در  کشور  کل  دادستانی  آمادگی  بر  کرونا  ویروس  با  مبارزه  جبهه 
اخلالگران نظام سلامت تاکید کرد.  وی در این نامه اخلال در نظام سلامت مردم 
را اقدامی مجرمانه در حد مجازات افساد فی الارض عنوان کرده و خواستار اعلام

وزیر بهداشت گفت: برای شکست دادن بیماری کرونا در قالب بسیج 
ملی تحت همین عنوان قرار است با تشکیل ۳۰۰ هزار اکیپ در کشور 
از دو روز آینده فعالیت خود را آغاز کنیم. بهسعید نمکی ضمن تشکر 
از تمامی دست اندرکاران حوزه سلامت برای مهار این بیماری گفت: اما 
تشکر ویژه بنده امروز از دکتر جهانپور، سخنگوی وزارت بهداشت است 
که علی رغم آن که خبر فوت پدرشان امروز به ایشان رسید اما تا لحظه آخر 
ماندند تا به وظایف خود رسیدگی کنند.او در ادامه با بیان این که از کودکی 
پس از قرآن عاشق حافظ بوده است، گفت: تفالی به حافظ زدم و این بیت

دادستان کل کشور: 

اخلال در نظام سلامت مجازات
 افساد فی الارض دارد

وزیر بهداشت خبر داد:

تشکیل ۳۰۰ هزار اکیپ برای
 مقابله با کرونا
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ضرورت عمل به توصیه های بهداشتی و پزشکی برای مقابله با شیوع بیماری کرونا ؛

قدردانی مراجع تقلید از اقدامات درمانی و تاکید 
بردوری مردم از اجتماعات

توصیه همتی به مدیران بانک ها در زمان شیوع کرونا؛

بانک ها در وصول اقساط با 
مشتریان همراهی کنند
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آیا اصلاح طلبان و مستقلین تن به ائتلاف با قالیباف می دهند؟

روزهایِ سخت
 قالیباف درپارلمان

پای سرباز فراری به عصرجدید باز شد!
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 سیامند رحمان درگذشت

قالیباف گرچه از دروازه های بهارستان عبور کرد و حضورش در مجلس یازدهم را قطعی کرد اما تکیه زدنش بر کرسی ریاست 
قوه مقننه راحت و آسان نخواهد بود. بعد از چندبار خیز برداشتن برای تکیه بر کرسی ریاست پاستور و ناکامی در انتخابات 
ریاست جمهوری، عاقبت محمدباقر قالیباف مسیر سیاست ورزی و رویاهاش در سیاست را تغییر داد و مسیر بهارستان را 
در پیش گرفت. ایده ای که سالها پیش نیز به او پیشنهاد شده بود اما حضور رقیبی قَدر چون علی لاریجانی از یک سو و رویای

قائم مقام دانشگاه علوم پزشکی قم از روند صعودی بیماری کرونا در قم خبرداد. دکتر ابرازه 
در گفتگویی از روند رو به گسترش بیماری کرونا در قم سخن گفت و افزود: در روزهای اخیر 
نتیجه آزمایش 1۰9 نفر دیگر به کرونا مثبت اعلام شد. وی افزود: تا صبح 1۰ اسفند که 
مجموعا ۶5۲ نفر مشکوک به کرونا در چهار بیمارستان کامکار، فرقانی، امام رضا)ع( و علی 
ابن ابیطالب )ع( بستری شدند که هم اکنون به 7۲5 نفر رسیده است. دکتر ابرازه تصریح 
کرد: با توجه به روند صعودی این بیماری در قم بیمارستان شهدای نیروگاه و دو بخش غیر 
فعال بیمارستان فرقانی به ظرفیت 1۰۰ تخت بزودی در چرخه درمان بیماران کرونایی قرار 
می گیرند. وی با تاکید براینکه برای ریشه کنی این ویروس باید زنجیره انتقال آن قطع شود از 
مردم خواست با رعایت بهداشت فردی و قرنطینه خانگی نسبت به این مهم اهتمام داشته 

باشند در غیر اینصورت روند بستری ها رو به افزایش خواهد بود.وی درعین حال گفت: از

 شهرداری قم با بسیج نیروها و امکانات خود، ضمن اطلاع رسانی گسترده به مردم در 
خصوص پیشگیری از کروناویروس، اقدام به ضدعفونی فضاها و امکانات شهری کرده است.

در سال 19۶5 میلادی گونه جدیدی از ویروس به نام “کرونا ویروس ها” کشف شد و مطالعات 
روی آن ها تا اواسط دهه 19۸۰ ادامه داشت. خانواده بزرگ کرونا ویروس ها از سرماخوردگی 
معمولی تا بیماری های شدیدتری همچون سارس و مرس را شامل می شوند. این ویروس ها به 
طور طبیعی در بدن پستانداران و پرندگان زندگی می کنند، با این حال تاکنون 7 کرونا ویروس 
انسانی کشف شده که آخرین نوع آن در دسامبر ۲۰19 در شهر ووهان چین در بین مردم 
شیوع پیدا کرد. تصور بر این است که کرونا ویروس از بدن خفاش به بدن حیوانی به اسم گربه 
زباد منتقل و از آن به انسان منتقل شده است. موارد این بیماری عمدتاً در چین است اما به 

جز آن، کشورهایی چون تایلند، ژاپن، کره جنوبی، تایوان، استرالیا، امریکا و ایران هم درگیر

قائم مقام دانشگاه علوم پزشکی قم  خبرداد

روند صعودی بیماری کرونا در قم 
بسیج امکانات و نیروها برای رفع آلودگی از شهرقم؛

خادمان مدیریت شهری در خط مقدم  مقابله با کرونا
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وزیر بهداشت خبر داد:

تشکیل ۳۰۰ هزار اکیپ برای مقابله با کرونا
وزیر بهداشت گفت: برای شکست دادن بیماری کرونا در قالب بسیج ملی تحت همین 
عنوان قرار است با تشکیل ۳۰۰ هزار اکیپ در کشور از دو روز آینده فعالیت خود را آغاز 

کنیم. 
از تمامی دست اندرکاران حوزه سلامت برای مهار این  بهسعید نمکی ضمن تشکر 
بیماری گفت: اما تشکر ویژه بنده امروز از دکتر جهانپور، سخنگوی وزارت بهداشت است 
که علی رغم آن که خبر فوت پدرشان امروز به ایشان رسید اما تا لحظه آخر ماندند تا به 

وظایف خود رسیدگی کنند.
او در ادامه با بیان این که از کودکی پس از قرآن عاشق حافظ بوده است، گفت: تفالی به 

حافظ زدم و این بیت آمد:
نسیم باد صبا دوشم آگهی آورد

که روز مهنت و غم رو به کوتهی آورد
این بیت برای من به آن معنا بود که در حال حرکت به سوی کنترل بیماری هستیم.

او در ادامه با اشاره به این که این روزها یادآور روزهای دفاع مقدس است، تصریح کرد: 
مانند همان روزها همه کنار هم ایستاده ایم. امروز تمام دستگاه های اجرایی، تمامی 
اعضای کابینه، نیروهای مسلح، ارتش، قوه قضاییه و قوه مقننه همگی در کنار ما برای 
کنترل ویروس ایستاده اند. همچنین شخص آقای روحانی نیز بارها اعلام کردند هیچ 

جلسه ای مهم تر از جلسه ستاد ملی مقابله با کرونا برای ایشان نبوده است.
وزیر بهداشت با تاکید بر این که خبری خوش برای مردم ایران دارد، اظهار کرد: افزایش 
آمار بهبودیافتگان به شکلی که امروز ۱۷۵ مورد بیمار بهبود یافته داشتیم، یکی از نقاط 
قوت و نوید جدیدی برای همکاران ما است. ما حرکت بزرگی را شروع کردیم که در قالب 

بسیج ملی شکست کرونا آن را آغاز خواهیم کرد.
نمکی ادامه داد: این طرح در کشورهای شرق مدیترانه طرحی بسیار جدید است. بنا 
بر این طرح قرار است با تشکیل ۳۰۰ هزار اکیپ در سطح کشور که آنها را از پیش تجهیز 
کرده ایم برای بیماریابی و مقابله با این ویروس به تک تک خانه های مردم بفرستیم. این طرح 

نیز مانند بسیج ملی کنترل فشار خون بالا در سطح کشوری عمل خواهد کرد.
او با اشاره به این که امشب در جلسه ای با روسای دانشگاه های علوم پزشکی جزئیات 
این طرح بررسی خواهد شد، گفت: همچنین در روز رونمایی از این طرح که با حضور 
مسئولین بین بخشی برگزار می شود، ابعاد بیشتر آن را مطرح خواهیم کرد. مردم بدانند ما 

خودمان را برای شکست کرونا آماده کرده ایم.
نمکی در ادامه افزود از مردم می خواهم مانند گذشته به صحبت های ما عمل کنند. 
متاسفانه علی رغم این که اعلام کرده ایم در دوره پیک بیماری هستیم و از آنها خواسته ایم 
در خانه بمانند و از سفرهای غیر ضروری خودداری کنند، باز هم گزارش هایی داشته ایم 
که این سفرها از نقاط آلوده به سایر نقاط ادامه دارد. این موضوع منجر شد تا قرنطینه را در 

مدخل شهرها بیش از پیش جدی بگیریم.
او در خاتمه سخنان خود با تاکید بر عدم حضور در مراسم های جمعی گفت: مردم سعی 
کنند مراسم های ختم، عروسی و غیره را برگزار نکنند و همچنین مساجد نیز تراکم جمعیت 
را به حداقل ممکن برسانند. این هفته با همکاری ستاد مربوطه نماز جمعه برای کنترل 

بیماری برگزار نشد.
 

سخنگوی وزارت بهداشت :

تعداد بهبودیافتگان کرونا به ۱۷۵ نفر
 افزایش یافت 

سخنگوی وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی از بهبود ۱۷۵ نفر از مبتلایان قطعی 
به ویروس کووید ۱۹ در کشور خبر داد.

کیانوش جهانپور در مصاحبه با خبرنگاران: تعداد مبتلایان به ویروس کرونا در ایران از 
۵۹۳ به ۹۸۷ نفر افزایش یافت و فوت شدگان جدید نیز در کشور ۵۴ نفر هستند.

سخنگوی وزارت بهداشت ادامه داد: طی ۲۴ ساعت گذشته ۲۰ آزمایشگاه مورد تأیید 
برای تشخیص بیماری کرونا فعالیت خود را آغاز کردند و از ظهر روزشنبه تا ظهر روزیکشنبه 

تعداد مبتلایان به این بیماری به ۳۸۵ نفر رسیده است.
وی در ادامه به تفکیک بیماران مبتلا در استان های مختلف پرداخت و گفت: قم ۳۰ نفر، 
تهران ۱۷۰ نفر، گیلان ۲۸ نفر، مرکزی ۴۴ نفر، اصفهان ۱۳ نفر، مازندران ۱۱ نفر، همدان 
۳ نفر، خراسان جنوبی ۲ نفر، البرز ۳۱ نفر، هرمزگان ۲ نفر، خوزستان ۹ نفر، سیستان و 
بلوچستان یک نفر، ایلام یک نفر، فارس ۸ نفر، خراسان جنوبی ۱۷ نفر، کرمانشاه ۲ نفر، 
لرستان ۸ نفر، سمنان ۳ نفر، کرمان ۲ نفر، به این بیماری مبتلا شده اند و در مجموع از روز 
نخست تا ظهر روز یکشنبه ۹۷۸ بیماری مبتلا به کووید ۱۹ در سطح کشور شناسایی شد.
آقای دکتر جهانپور در ادامه با بیان این که یکی از اخبار خوش در خصوص این بیماری 
تعداد بهبود یافتگان است، افزود: از روزشنبه  تا دیروز در مجموع ۱۷۵ بیمار مبتلا به این 

ویروس از بیمارستان بهبود یافته و مرخص شدند.
وی تأکید کرد: رعایت بهداشت فردی، پرهیز از برگزاری تجمعات، کاهش تردد، لغو 

سفر های شهری گام مثبتی برای مهار این بیماری است.

عبور از دوران سخت با هم 
در دو جلسه پی درپی ستاد ملی مبارزه با کرونا بخشی 
از جلسات به روند و شیوع شناسی این ویروس اختصاص 
بدترین  ترسیم  خواستار  حتی  جهانگیری  آقای  یافت. 
شد.  لازم  آمادگی های  ایجاد  برای  ممکن  سناریوی 

صحبت هایی که در حاشیه جلسه با کارشناسان عفونی داشتم بنا بر روند اپیدمی شدن، 
میزان واگیر و ضعیف شدن ویروس مبتنی است که ما دو هفته سخت پیش رو خواهیم 
داشت و به امید خدا با گرم شدن هوا، نوروز را با کرونایی ضعیف و در حال از بین رفتن 

سپری خواهیم کرد.
جبهه هوای سرد جدیدی در راه است و شاید سرما در برخی از مناطق، اوضاع را کمی 
دشوارتر هم بکند. به رغم اینکه سازمان های مردم نهاد، جریان های اجتماعی و آحاد 
مردم نسبت به توصیه های بهداشتی مقابله با کرونا همراهی دارند، متاسفانه برخی از 
هموطنان حساسیت های لازم را به رعایت نکات بهداشتی ندارند و این موضوع می تواند 
آمار ابتلا و حتی مرگ و میر را بالاتر ببرد. به نظر من سبک زندگی توام با سلامت را باید به 
یک گفتمان اجتماعی تبدیل کنیم. به هرحال تجربه سارس، ابولا و کرونا نشان می دهد 
که جهان و به تبع آن کشور ما در مواجهه احتمالی با بیماری های جهانی خواهیم بود که 
راه اساسی برای ایجاد ایمنی همگانی، الزام تمام آحاد جامعه به رعایت مسائل بهداشتی 

است.
نکته قابل توجه این است که در دوران پیک با توجه به ایجاد ۲۲ آزمایشگاه و برنامه 
برای افزایش آن تا ۴۰ آزمایشگاه و حساس شدن جامعه علاوه بر »پیک ابتلا« با 
وضعیت »پیک اعلام مبتلایان« هم روبرو خواهیم بود. اتفاقا یکی از دلایل اینکه نسبت 
جانباختگان با مبتلایان، با نسبت روند شناخته شده متناقض می نمود موضوع عدم 
ثبت آماری مخرج کسر بوده است. این یعنی در این دو هفته سخت، الزاما تعداد 
بیماران بیشتر نخواهد شد و حتی ممکن است روند ابتلا با شیب بسیارقابل قبولی 
کاهشی باشد. اما به دلیل افزایش حساسیت بیشتر مردم عزیز در مورد کرونا و افزایش 
مراجعات از یک سو و افزایش چشمگیر امکانات تشخیصی از سوی دیگر، بسیاری از 
عزیزانی که در چند روز قبل مبتلا شده و بی خبر بوده اند شناسایی و آمارشان اعلام 

می شود.
برای مواجهه با وضعیت هفته های آینده، توجه به چند نکته بنیادی ضروری است:

عمل همه ما به توصیه های بهداشتی. »یک فرد بی احتیاط« ناقل و واسط بیماری 
تعداد زیادی از افراد خواهد شد. باید نظم اجتماعی بهداشتی چنان فراگیر شود که 

همگان ناگزیر به حرکت در چارچوب های توصیه شده شوند.
رعایت دستورالعمل های محدودکننده برای برخی از شهر ها و شهرستانها.

به  از شهر های مبتلا و ورود  به رغم همه توصیه ها، خروج  شواهد نشان می دهد 
شهر های دیگر به خصوص شهر های شمالی همچنان در جریان است. اینک اکیپ های 

بهداشتی در ورودی شهر ها برای شناسایی افراد مبتلا مستقر هستند.
ایمن سازی ذهنی، افزایش مقاومت روانی و به جای »کرونا هراسی«، توانایی غلبه 
فردی و جمعی بر بیماری یکی از مهم ترین اقدامات نهاد های مدنی، روشنفکران، 

نویسندگان، رسانه ها و کنشگران اجتماعی است.
در زمینه چگونگی بهداشت فردی و سلامت جمعی، سازمان صداوسیما برنامه های 
اطلاع رسانی موثر و آموزش های مناسبی را سامان داده است که این امر در جلسه اخیر 

ستاد هم مطرح و مورد تقدیر اعضا قرار گرفت.
در زمینه سلامت روان وقتی نوشته های فضای مجازی درباره کرونا را رصد می کنم، 
خوشحالم که بسیاری از کاربران از صمیم قلب در پی انتشار اطلاعات درست، گفتار 
امیدبخش و تقویت روح جامعه هستند. نوشته های خیرخواهانه بسیارند واین نوشته ها 
امید و قوت قلب مردم را افزایش می دهد. اما نشر برخی خبر ها مشخصا و به روشنی 
سلامت روان ملت ایران را هدف قرار داده اند. تعداد اندکی از اطلاعات مایوس کننده، 
امیدزدا و مروج بی اعتمادی مشاهده می شود. در این خصوص می توان به صوت جعلی 
دکتر حریرچی، نامه های نامعتبر وزارت بهداشت و... اشاره کرد. این حجم از ورودی 
مایوس کننده برای جامعه ای که باید با اعتماد و همدلی از یک بحران عبور کند، به نوعی 

سبب شکنندگی جامعه در مقابل بیماری می شود.
البته هرگز قصدم این نیست که انتقاد ها طرح نشود. اتفاقا نقد را بسیار مفید و سازنده 
می دانم و در بسیاری از موارد، من آن ها را تبدیل به گزارش های اجرایی کرده ام. مدعی 
نبوده و نیستم که کاستی نداشته ایم. اما با تمام قوا سعی کرده ایم صادق و شفاف باشیم. 
انتقاد ها را هم می شنویم و در مجموعه دولت و دست اندرکاران تلاش می کنیم بهترین 

تصمیم ها را بگیریم.
درخواستم از همه هموطنان این است با هوشمندی مانع نشر اخبار کذب شوند. 
فضای آرام، رفتار هوشمندانه و بهره گیری از اطلاعات صحیح مهمترین عامل درگذار 

از این بحران خواهد بود.
ما هر کاری بخواهیم انجام بدهیم، بدون مردم موفق نیستیم. در این دو هفته نیز، 
یکدیگر را تنها نمی گذاریم. از این چند روز هم مثل همه روز های سختی که پشت سر 

گذاشته ایم، عبور خواهیم کرد.
 دستیار ارتباطات اجتماعی رئیس جمهور و سخنگوی دولت

علی ربیعی*

رئیس کل بانک مرکزی اظهار داشت: به مدیران بانک ها 
توصیه می کنم، شرایط امروز اشخاص حقیقی و حقوقی که 
از این بابت دچار وقفه درآمدی می شوند را درنظر گرفته و در 

خصوص تمدید زمان و نحوه وصول اقساط وام ها، همراهی 
لازم را با مشتریان به عمل آورده و مراعات وضعیت آنها را 

بکنند.  عبدالناصر همتی در پست اینستاگرامی خود

ششمین رئیس مجلس کیست؟
رقابت قالیباف ،آقاتهرانی ،میرسلیم ،زاکانی وزاهدی برای جانشینی لاریجانی

جهان ورزش در شوک

خداحافظ قهرمان دوست داشتنی
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از کوه های تورابورا تا 
هتل های دوحه

آمریکا و طالبان پس از چند ماه مذاکرات پرفراز و نشیب به 
توافق رسیدند.این توافق در چه شرایطی به دست آمد؟چه 

اجزایی دارد و چه پیامدهای احتمالی خواهد داشت؟این نوشتار پاسخ هایی کوتاه به دست 
میدهد.

۱-آمریکا در پی حملات یازده سپتامبر سال۲۰۰۱ به افغانستان حمله و حکومت طالبان 
را سرنگون کرد.نیروهای آمریکایی و متحدان افغانی آن،حتی پس از آنکه طالبان کابل و 
شهرهای دیگر را ترک کردند،به تعقیب آنها پرداختند.نیروهای آن گروه حتی در رشته 
کوههای تورابورا از حملات شدید آمریکا متحدانش در امان نماندند.قلع و قمع طالبان آن 
گونه بود که احتمال بازسازی آن را ناچیز بود.اما این گروه به تدریج توانست خود را بازسازی 
کند.موضوعی که بیش از آنکه به تجهیزات نظامی و توان مالی طالبان ارتباط یابد،به نفوذ آن 
در میان مردم افغانستان و قدرت رهبری سران آن بازمی گردد.طالبان در سالهای اخیر،آن 
چنان قدرت یافته بود که مراکز نظامی را منفجر،خارجیها را دستگیر،شهرهایی را تسخیر و 

حتی هواپیمای آمریکا را منفجر می کرد.
۲-آمریکا هرچند برای ریشه کنی طالبان میلیونها دلار هزینه و تلفات نیروها و اتباع 
خود را تحمل کرد اما نتوانست این هدف را تحقق بخشد.بی نتیجه ماندن این هزینه ها و 
تلفات،آمریکا را وادار کرد برای پایان بخشی به این شرایط و البته ایجاد زمینه ترک افغانستان 
،به گفتگو با طالبان بپردازد.گفتگوهایی که از چند ماه پیش در دوحه شروع شد.نکته جالب 
آن است که طالبان همان گونه که آمریکا هنگام مذاکرات ویتنام به عملیات نظامی علیه 

جنگحویان شمالی ادامه داد،به اقدامات نظامی خود در افغانستان ادامه دادند.
۳-موافقت نامه آمریکا و طالبان از آنجا که توافقی میان واشنگتن و یک گروه فروملی 
است،کم سابقه است.طالبان چنان به صحنه بازگشت  که از یک گروه فراری به یک طرف 
مذاکره با آمریکا تبدیل شد.به علاوه،این مذاکرات در حالی صورت پذیرفت که حکومت 
مستقر در کابل،در بهترین حالت،تنها از محتوای مذاکرات اطلاع می یافت و نمی توانست 

بیش از این نقشی داشته باشد.
۴-توافق آمریکا و طالبان ،خروج نیروهای آمریکا از افغانستان،آزادی زندانیان طالبان،تعهد 
آن به خودداری از اقدام علیه آمریکا و پرهیز از همکاری با گروههایی که آمریکا را تهدید می 
کنند ،خروج طالبان از فهرست گروههای تروریستی و انجام مذاکرات بین افغانی دربرمی 
گیرد.این توافق زمینه خروج آبرومندانه آمریکا را از افغانستان فراهم می کند.موضوعی که 
ترامپ در سال انتخابات به آن نیاز دارد.طالبان نیز با اجرای این توافق به گروهی رسمی و 
مشروع بدل می گردد که در معادلات سیاسی افغانستان،نقش مهمی خواهد داشت.به 
ویژه آنکه بخش سوم توافق ،به حکومت جدید برآمده از مذاکرات بین افغانی اشاره دارد.
افغانستان هرچند با این توافق می تواند کابوس ناامنی را دست کم تامدتی پشت سرگذارد 
اما به لحاظ سیاسی دوره گذار را تجربه خواهد کرد.دوره ای که نمی توان به طور قاطع 

سرانجامش را پیش بینی کرد.
چنانچه این توافق اجرایی شود برای منطقه پرآشوب خاورمیانه و غرب آسیا دستاورد 
مثبتی است.وزیر امورخارجه آمریکا،اگرچه چند روز پیش به ایران درباره اخلال در فرایند 
دستیابی واشنگتن و طالبان به توافق،هشدار داد اما گویا این موضوع را نادیده گرفته است 
که تهران به ویژه پس از ترور سردار سلیمانی،خروج امریکا را از منطقه به صدر سیاستهای 

اعلامی خود ارتقا داده است.
کارشناس مسائل خاورمیانه

۱۰نکته برای مدیریت 
رسانه ای بحران کرونا 

 ویروس کرونا با سرعتی مانند خبرش در جهان در حال 
گسترش است؛ شهر به شهر و استان به استان و کشور 

به کشور و قاره به قاره جهانگردی می کند و سر راه میلیون ها نفر را آلوده می سازد و جان 
انسان ها را می گیرد.  به عنوان یک روزنامه نگار که تجربه مدیریت بحران دارم چند نکته ی 
رسانه ای به ذهنم می رسد که در زیر آن ها را نوشته ام. ۱.  درمیان بحران هایی که ما ایرانی 
ها روزانه با آنها درگیر هستیم؛ چه آن ها که طبیعی هستند مثل سیل و زلزله و چه آن ها 
که ساخته ی دست خودمان هستند مانند تصادفات جاده ای و آلودگی هوا، کرونا فعال 
ترین و سریع ترین بحرانی است که تا به حال در ایران داشته ایم. درحالی که برای بحران 
های طبیعی که در کشور سابقه دار است کماکان غافلگیر می شویم، رویایی با کرونایی که 
با این سرعت در حال شیوع است و برای مقابله با آن در کشور تجربه ی قابل اتکایی وجود 
ندارد که جای خود را دارد.  ۲.  جامعه ی ایران این روزها، شرایط سختی دارد. شدیدترین 
تحریم های آمریکا موجب رکود در تولید و افزایش فقر در جامعه شده است. امید در جامعه، 
به عنوان عامل پیشبرنده و متحد کننده به شدت پایین آمده که زمینه ها و نشانه هایش را 
همه می دانیم. از سوی دیگر جامعه به ویژه بخشی وسیعی از طبقه متوسط، راست گویی 
و پاسخ گویی مسئولین را به چالش کشیده اند؛ اتفاقات تلخ آبان، سقوط تاسف بار و باور 
نکردنی هواپیمای اکراینی و مواجهه با کرونا این روند را تشدید کرده است. به نظر می رسد 
مردم، بیشتر از همیشه نیازمند دانستن واقعیت ها هستند تا شنیدن صحبت های کلی، 
اظهانظرهای مبهم )که موجب خنده در جامعه می شود( و توجیهات بعضا غیرقابل پذیرش. 
مردم نیاز دارند واقعیت ها را آن طور که هست بشنوند، بیان واقعیت ها در این شرایط بیشتر 
به آرامش در جامعه کمک می کند تا نگفتن و پنهان کردن آن با هدف ایجاد آرامش در میان 
شهروندان. ۳.  یکی از کارهای خوبی که صورت گرفت، ممنوعیت و محدودیت اظهار نظر 
توسط مقامات دولتی و حاکمیتی درباره ویروس کرونا بود. در وضعیت عادی، مسئولان به 
دلیل نگاه های بخشی شان، صحبت هایی می کنند که در تناقض با دیگران است، در دوره 
بحران به دلیل افزایش هیجان و حساسیت این اظهارات بعضا با اشتباه همراه است و به 
اختلافات و کدورت ها دامن می زد. سازماندهی اطلاع رسانی مسئولان اقدام ارزشمندی 
بود. ۴.  وزارت بهداشت که نهاد مسئول است، باید با راه اندازی یک مرجع اطلاع رسانی 
رسمی، تمام فرایند اطلاع رسانی، آگاهی بخشی و آموزش را در آن متمرکز کند تا تمامی 

رسانه ها چه صداوسیما و چه سایرین از این مرجع استفاده کنند. 
۵.  دولت باید یک ردیف بودجه ی اختصاصی برای تولید محتوای آموزشی و اطلاع 
رسانی ویژه بحران کرونا مصوب کند و آن را در اختیار وزارت بهداشت قرار دهد. وزارت 
بهداشت نیز باید با تدوین محتوای خام، از تولیدکنندگان محتوا به ویژه چندرسانه ای ها، 
دعوت کند محتواهای آموزشی و اطلاع رسانی را تولید کنند تا در همان سایت مرجع برای 

انتشار همه جانبه در رسانه ها و شبکه های اجتماعی بارگذاری شود.
۶.  رقابت در اطلاع رسانی انفرادی در توییتر و شبکه های اجتماعی آسیب های بزرگی 
به جریان مدیریت بحران وارد می کند. هم اکنون همکار پرتلاش آقای علیرضا وهاب زاده 
خبرنگار با سابقه حوزه بهداشت و مشاور اطلاع رسانی وزیر و آقای کیانوش جهان پور 
مدیرکل مرکز ارتباطات وزارت بهداشت از اکانت های شخصی شان، اخبار را منتشر می 
کنند. این روند باید متوقف شود. اخبار و محتوای مرتبط با کرونا، باید از طریق یک حساب 
رسمی در شبکه های اجتماعی توییتر و اینستاگرام منتشر و راهبری شود. تجربه نشان داده 
با هم افزایی و کمک فعالان شبکه های اجتماعی می توان تیک آبی برای این اکانت ها 
گرفت تا مردم آن ها را بشناسند. ۷. پیشنهاد می کنم تجربه موفق هلال احمر در مدیریت و 
اطلاع رسانی سیل نوروز ۹۸ در توییتر مرور شود.  ۸.  بهتر است وزارت بهداشت، با دعوت 
از روزنامه نگاران و فعالان شبکه های اجتماعی فرایند آگاهی بخشی و آموزش را دنبال کند 
تا خطا در پوشش اخبار و گزارش ها به حداقل ممکن برسد. ۹.  بحران کرونا که در ایام اوج 
آن هستیم، لحظات شیرین کم ندارد؛ قدر تک تک این لحظات را باید دانست. پیروزی بر 
کرونا غیر از شعار، روحیه هم می خواهد.  ۱۰.  کمیته ملی المپیک آمریکا که پرافتخار ترین 
 .Team Behind the Team :کشور  در دوره های متعدد المپیک است شعار جالبی دارد
یادمان نرود پشت تیم پزشکی کرونا، تیم های مختلفی باید باشند تا شکستش دهیم که تیم 

رسانه ای از مهمترین هاست.
کارشناس رسانه و روزنامه نگار

رئیس کمیته امداد اعلام کرد؛

روش های مشارکت مردم در جشن نیکوکاری
رئیس کمیته امداد با تشریح روش های مشارکت مردم در جشن نیکوکاری گفت: ۱۰ هزار 

پایگاه در سراسر کشور به منظور جذب کمک های مردم نیکوکار پیش بینی شده است.
سیدمرتضی بختیاری که به مناسبت ۱۴ اسفند سالروز تأسیس کمیته امداد امام خمینی 
)ره( و روز احسان و نیکوکاری در برنامه تلویزیونی »روی خط خبر« حاضر شده بود، به برگزاری 
جشن نیکوکاری در سراسر کشور از ۱۰ تا ۱۶ اسفندماه اشاره کرد و افزود: ۱۰ هزار پایگاه کمیته 
امداد در کنار دفاتر این نهاد در سراسر کشور آماده جمع آوری کمک های نقدی و کالایی مردم 
نیکوکار برای نیازمندان هستند. وی با تشریح روش های غیر حضوری برای ارائه کمک های 
شهروندان به مردم نیازمند، ادامه داد: با توجه به شیوع ویروس کرونا در کشور و توصیه های 
وزارت بهداشت، از مردم نیک اندیش ایران اسلامی می خواهیم برای ارائه کمک های خود تا 
حد امکان از روش های غیر حضوری همانند سامانه پیامکی، کد دستوری و سایت کمیته 
امداد استفاده کنند. رئیس کمیته امداد به شعار جشن نیکوکاری امسال با عنوان »عید را به 
خانه هایشان ببریم« اشاره و خاطرنشان کرد: برای ارائه کمک ها به صورت پیامکی، ارسال عدد 
۱ به سرشماره ۸۸۷۷ در نظر گرفته شده و همچنین شماره گیری کد دستوری #۱*۸۸۷۷* از 
طریق تلفن همراه، و سایت کمیته امداد به آدرس www.emdad.ir در نظر گرفته شده است. 
وی ادامه داد: همچنین شماره کارت ۶۰۳۷۹۹۷۹۰۰۰۰۱۰۰۰، شماره حساب ۳۳۳۳ نزد 
بانک ملی، اپلیکیشن »سکه« و شماره ملی نیکوکاری از طریق شماره گیری ۰۹۶۸۸۷ برای 
جذب کمک های خیران پیش بینی شده است. بختیاری با بیان اینکه سال گذشته بیش از 
۳۰۰ میلیارد تومان کمک مردمی برای مددجویان و محرومان در جشن نیکوکاری جمع آوری 
شد، اضافه کرد: امسال نیز توصیه ما به شهروندان برای سهولت کار و رعایت موازین بهداشتی، 
ارائه کمک های نقدی است و در صورت تمایل به کمک کالایی، لوازمی در اختیار این نهاد قرار 

گیرد که امکان ضدعفونی کردن آنها پیش از تحویل به نیازمندان وجود داشته باشد.

دادستان کل کشور: 

اخلال در نظام سلامت مجازات افساد
 فی الارض دارد

دادستان کل کشور در نامه ای به وزیر بهداشت نوشت: اخلال در نظام سلامت مردم و اقدامات 
مجرمانه در راستای جنایت علیه تمامیت جسمانی افراد برابر ماده ۲۸۶ قانون مجازات اسلامی نه 

تنها جرم محسوب می گردد بلکه مجازاتی در حد مجازات افساد فی الارض دارد. 
به گزارش روز یکشنبه روابط عمومی دادستانی کل کشور، حجت الاسلام و المسلمین محمد 
جعفر منتظری در این نامه  ضمن قدردانی از تلاش همه پزشکان و پرستاران و سایر دست 
اندرکاران جبهه مبارزه با ویروس کرونا بر آمادگی دادستانی کل کشور در برخورد با اخلالگران 

نظام سلامت تاکید کرد.
وی در این نامه اخلال در نظام سلامت مردم را اقدامی مجرمانه در حد مجازات افساد فی 
الارض عنوان کرده و خواستار اعلام موارد احتکار، عدم عرضه مواد شوینده و ماسک و اقلام 
مورد نیاز برای مبارزه با کرونا به دفتر دادستانی کل کشور شد تا با فوریت مورد پیگیری قرار گیرند.
دادستان کل کشور در این نامه آورده است: نامه پر از درد و غم جنابعالی را برای شورای عالی 
امنیت ملی ملاحظه نمودم. ضمن سپاس و تشکر از حضرتعالی و تمامی همکاران تلاشگرتان 
در خط مقدم جبهه ی مقابله با کرونا اعم از پزشکان و پرستاران و کمک پرستاران و سایر دست 
اندرکاران مربوط، به اطلاع می رساند اخلال در نظام سلامت مردم و اقدامات مجرمانه در راستای 
جنایت علیه تمامیت جسمانی افراد برابر ماده ۲۸۶ قانون مجازات اسلامی نه تنها جرم محسوب 

می گردد بلکه مجازاتی در حد مجازات افساد فی الارض دارد.
منتظری در این نامه تاکید به مسئولان ذیربط در سراسر کشور تاکید کرد: موارد مربوط اعم 
از احتکار، عدم عرضه مواد شوینده، ماسک و سایر اقلامی که در جهت پیشگیری یا درمان 
مبتلایان به کرونا مؤثر هستند را با قید فوریت به دفتر اینجانب ارسال و اعلام دارند تا نسبت به 

پیگیری آن بصورت فوق العاده اقدام گردد.
وی همچنین در این نامه افزوده است: قوه قضائیه اقداماتی را در جهت مقابله با جرم مذکور در 

دست اقدام دارد که به زودی مراتب به اطلاع خواهد رسید.
 

بیانیه وزارت خارجه درباره امضای توافق میان آمریکا و طالبان:

آمریکا جایگاه حقوقی برای تعیین تکلیف 
آینده افغانستان ندارد

وزرات امور خارجه در واکنش به امضای توافق میان آمریکا و گروه طالبان افغانستان ضمن 
استقبال از هرگونه صلحی در این کشور خاطرنشان کرد: آمریکا جایگاه حقوقی برای امضای 

قرارداد صلح یا تعیین تکلیف در مورد آینده افغانستان ندارد. 
به گزارش روز یکشنبه اداره کل اطلاع رسانی و امور سخنگویی وزارت امور خارجه،   در بیانیه 
این وزارت خانه آمده است: جمهوری اسلامی ایران معتقد است توافق صلح پایدار در افغانستان 
تنها از طریق گفت و گوی بین الافغانی با مشارکت گروههای سیاسی آن کشور، از جمله طالبان و 

با در نظر گرفتن ملاحظات کشورهای همسایه افغانستان بدست خواهد آمد.
در ادامه بیانیه ضمن تاکید بر اینکه جمهوری اسلامی ایران از هر تحولی که به صلح و ثبات 
در افغانستان کمک نماید استقبال به عمل آورده و از تلاش هایی که در این راستا تحت رهبری 
و مالکیت افغان ها انجام پذیرد حمایت می نماید، تصریح شده است: جمهوری اسلامی ایران 
معتقد است حضور نیروهای خارجی در افغانستان غیر قانونی بوده و از دلایل اصلی جنگ و 
ناامنی در آن کشور است. خروج این نیروها لازمه دستیابی به صلح و امنیت در افغانستان است 

و هر اقدامی که زمینه خروج این نیروها را فراهم کند به صلح در آن کشور کمک خواهد کرد.
وزرات امورخارجه جمهوری اسلامی ایران، اقدامات آمریکا را، تلاشی برای مشروعیت بخشیدن 
به حضور نیروهایش در افغانستان دانست و اعلام کرد: ایران با این اقدامات مخالف است و آمریکا 

جایگاه حقوقی برای امضای قرارداد صلح یا تعیین تکلیف در مورد آینده افغانستان ندارد.
در ادامه بیانیه آمده است: معتقدیم سازمان ملل متحد از ظرفیت های مناسبی برای تسهیل 
مذاکرات بین الافغانی و نیز نظارت و تضمین اجرای توافقات حاصله برخوردار است.  جمهوری 
اسلامی ایران ضمن احترام به حاکمیت و تمامیت سرزمینی افغانستان آمادگی دارد در راستای 
راهبرد امنیت ملی خود، هر گونه کمکی را برای استقرار صلح، ثبات و امنیت در افغانستان ارائه 
نماید. امیدواریم در افغانستان دولتی بر سر کار بیاید که با همسایگان خود روابط دوستانه و 

برادرانه داشته و بتواند تروریسم را ریشه کن نماید.
توافق نامه آمریکا و طالبان پس از ۱۱ دور مذاکرات رسمی روز شنبه ۱۰ اسفند ماه توسط »زلمی 
خلیل زاد« و »عبدالغنی برادر« و با حضور نمایندگان و وزیران خارجه ۳۰ کشور منطقه و جهان و 

همچنین نمایندگان ویژه برخی از کشورها به صورت رسمی امضا شد.  

وزیر آموزش و پرورش خبرداد

ادامه آموزش تلویزیونی دانش آموزان تا خرداد 
وزیر آموزش و پرورش گفت: برنامه های آموزش تلویزیونی دانش آموزان تا پایان خرداد ادامه 

دارد و تعداد این برنامه ها نیز از ۱۰ به ۱۴ برنامه در روز افزایش خواهد داشت.
آ محسن حاجی میرزایی افزود: بازخورد های خوبی از پخش این برنامه ها از طرف خانواده ها 
داشته ایم و این برنامه ها باید علاوه بر شبکه آموزش در سایر شبکه های تلویزیونی نیز پخش شود.
حاجی میرزایی با تاکید بر اینکه بیش از ۷۰ درصد برنامه های درسی دانش آموزان تا قبل از 
تعطیلی مدارس انجام شده بود، گفت: برنامه ای برای کاهش برنامه درسی و تعویق امتحانات 
نوبت دوم دانش آموزان نداریم و اعتقاد داریم که می توانیم تمام مطالب درسی را تا خرداد به دانش 

آموزان بیاموزیم.
وی بخشنامه الزام حضور معلمان در مدارس را تکذیب کرد و افزود: الزامی وجود ندارد، ولی 

معلمان باید ارتباطشان را با دانش آموزان خود حفظ کنند.
حاجی میرزایی گفت: وجود بیش از هزار کتاب و ۲۵۰ عنوان کتاب درسی دانش آموزان 
نیازمند افزایش برنامه های درسی در شبکه های سیماست تا با این افزایش ها بتوانیم عدالت 

آموزشی را در میان دانش آموزان برقرار کنیم.
وزیر آموزش و پرورش از راه اندازی شبکه اجتماعی با عنوان شبکه شاد خبر داد و افزود: با راه 
اندازی این شبکه پوشش تحصیلی دانش آموزان صد درصد و ارتباط مدیر مدرسه با معلمان و 

معلمان با دانش آموزان دو طرفه و تعاملی خواهد شد.
حاجی میرزایی گفت: زیر ساخت های فناوری این شبکه با همکاری برخی اپراتور های وزارت 

ارتباطات آماده شده است و در دو سه روز آینده فعال خواهد شد.
وی تاکید کرد: معلمان می توانند محتوا های آموزشی را در این شبکه بارگذاری کنند علاوه بر 

این شبکه آموزشی رشد نیز که پیش از این فعال بود در این باره به معلمان کمک خواهد کرد.

رئیس شورای شهر تهران؛

بلایای طبیعی آزمون همنوع دوستی است
رئیس شورای شهر تهران گفت: سوانح طبیعی و بلایا نوعی آزمون همنوع دوستی و انسانیت 

است.
محسن هاشمی، در جلسه علنی روز یکشنبه شورای شهر تهران که به بررسی بودجه لایحه 
بودجه سال ۹۹ شهرداری تهران اختصاص دارد در نطق ابتدایی خود، افزود: در شرایطی هستیم 
که مردم دوران سختی را سپری می کنند و ماه پایانی سال دشوار ۱۳۹۸، شاهد بروز وضعیتی 
خاص در جامعه به دلیل اپیدمی کرونا هستیم. ابتدا جا دارد که از همه زحمتکشان در عرصه 
مقابله با کرونا، به خصوص زالی رئیس ستاد مبارزه با کرونا در تهران و کرمی مسئول ستاد مدیریت 

بحران شهر تهران قدردانی کنم.
وی ادامه داد: این بیماری موجب شده که هم سلامت جامعه تهدید شود و هم اقتصاد و 
معیشت بخش قابل توجهی از شهروندان که وابسته به رونق شب عید و ایام پایانی سال می 
باشد، آسیب ببیند. کارگران حوزه نظافت، گردشگری، غذایی، فروشندگان، تولید کنندگان و 

دستفروشان و بسیاری از صنایع وابسته با اختلال در زندگی خود مواجه شده اند.
هاشمی تاکید کرد: اگر در بخش مقابله با کرونا، انتظار اصلی از دولت و حاکمیت برای اقدامات 
عمومی وجود دارد و شهروندان موظف به رعایت بهداشت فردی هستند، در حوزه معیشت 
واقتصاد بخش قابل توجهی از جامعه که جزو حقوق بگیران دولت و نهادها نیستند، بار اصلی 
بردوش خیرین ونیکوکاران است که در حد توان وبضاعت خود، فشار مضاعف بر نگرانی مربوط به 

سلامت را از پدران و مادرانی که در این ایام شرمنده فرزندان خود هستند، بردارد.
به گفته رئیس شورای شهر تهران، سوانح طبیعی و بلایا، نوعی آزمون همنوع دوستی و 
انسانیت نیز هست که خوشبختانه ایرانیان همواره از آن موفق بیرون آمده اند و در زلزله قبل و 

سیل ابتدای سال، شاهد جوشش احساسات انسانی و کمکهای مردم به آسیب دیدگان بودیم.
وی با بیان اینکه مدیریت شهری هماهنگ با وزارت بهداشت در حال انجام وظایف محوله 
در مقابله با کرونا است، گفت: مدیریت شهری می تواند از زیرساخت ها و امکانات خود جهت 
ایجاد پویش های داوطلبانه و مردمی شهروندان برای کمک به یکدیگر و همچنین تامین کالاهای 
بهداشتی و پیشگیرانه برای اقشار محروم جامعه استفاده کند که تحرک معاونت اجتماعی 

شهرداری را ایجاد می کند. 
 

فرمانده نیروی پدافند هوایی ارتش:

هیچ اتفاقی نمی تواند بر میزان آمادگی ما 
تاثیر منفی بگذارد

فرمانده نیروی پدافند هوایی ارتش گفت: پدافند هوایی ارتش در تمامی شرایط وظیفه اصلی 
خود که حفاظت از مرزهای هوایی کشور است، ادامه می دهد و هیچ اتفاقی نمی تواند بر میزان 

آمادگی و توان رزم ما تاثیر منفی بگذارد. 
سرتیپ علیرضا صباحی فرد روز یکشنبه در حاشیه بازید از قسمت های مختلف ستاد نیرو 
در خصوص اقدامات صورت گرفته در جهت پیشگیری از شیوع بیماری کرونا میان کارکنان 
پایور و وظیفه گفت: نیروی پدافند هوایی از لحظه اولیه اعلام خطر شیوع این ویروس اقدامات 
پیشگیرانه خود را در سطح وسیعی شروع کرده و تا ریشه کنی کامل این ویروس به اقدامات خود 

ادامه خواهد داد.
 فرمانده نیروی پدافند هوایی ارتش افزود: مجموعه اداره بهداشت، امداد و درمان نیروی 
پدافند هوایی با اتخاذ تدابیری همچون چک دمای بدن کارکنان در بدو ورود، ضدعفونی کردن 
اماکن اداری، زیستی و سرویس های حمل و نقل کارکنان و نظارت بر تهیه مواد غذایی تاکنون از 

ورود و انتشار این بیماری جلوگیری کرده است.
صباحی فرد اظهار داشت: پدافند هوایی ارتش در تمامی شرایط وظیفه اصلی خود که حفاظت 
از مرزهای هوایی کشور است، ادامه خواهد داد و هیچ اتفاقی نمی تواند بر میزان آمادگی و توان 

رزم ما تاثیر منفی بگذارد.
وی از آمادگی کامل اداره بهداشت، امداد و درمان این نیرو در یگان های مختلف سطح کشور 

در حوزه همکاری با مجموعه بهداشت و درمان کشور خبر داد.

 مراجع تقلید بر ضرورت عمل به توصیه های بهداشتی 
و پزشکی و به ویژه دوری از اجتماعات، برای مقابله با 

شیوع بیماری کرونا تاکید کردند. 
آیت الله ناصر مکارم شیرازی از مراجع تقلید در این 
که  را  دستوراتی  و  توصیه ها  باید  مردم  گفت:  زمینه 
مسئولان بهداشت و درمان کشور برای جلوگیری از ابتلا 
به ویروس کرونا ارائه می دهند، با دقت رعایت کنند و 

انجام دهند و از حضور در امکان عمومی بپرهیزند.
این مرجع تقلید افزود: برای مقابله با این بیماری باید 
بر اعصاب خود مسلط باشیم و از ترس و استرس پرهیز 

نماییم.
آیت الله مکارم شیرازی با تاکید بر توکل بر خداوند، 
تاکید کرد:  خوب است در تمام خانه ها زیارت عاشورا 
و حدیث کسا خوانده شود، زیرا این دو به همه روحیه 

می دهد و آثار گران بهایی دارد.
وی با تاکید بر رعایت مسائل بهداشتی، ادامه داد: در 
این مقطع زمانی معاشرت ها و حضور در مراکز عمومی 

صحیح نیست.
وی تصریح کرد: از جمله مسائلی که بر هر انسانی 
واجب است، حفظ جان و سلامت است و اگر انسان در 
این زمینه کوتاهی کند، در پیشگاه خداوند مسئولیت 

دارد.
این مرجع تقلید بیان کرد: اگر مردم به وظایف خود از 
نظر بهداشتی به درستی عمل نمایند، ان شاالله مشکلی 
نخواهد بود و ما هم دعا می کنیم و امیدواریم موثر واقع 

شود.
این مرجع تقلید همچنین فتوایی دارد که این روزها در 

فضای مجازی در حال انتشار است. 
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی آیت الله مکارم شیرازی، 
در بخش سوالات شرعی این مرجع تقلید،  این سوال 
مطرح شده است که چنانچه بر اثر سهل انگاری افراد 
مبتلا به بیماری های واگیردار و عدم توجه به رعایت 
بهداشت، این بیماری به دیگران سرایت کند و موجب 

بروز خسارت گردد، آیا ضامن هستند؟
در پاسخ معظم له به این سوال آمده است: در صورتی 
که این کار سبب ابتلای به بیماری خطرناک منتهی به 
مرگ می شود دیه تعلق می گیرد و آن کس که باعث شده 
باید دیه را بپردازد و اگر فقط هزینه درمانی سنگینی دارد 

آن را باید بپردازد.
توصیه پزشکان درباره کرونا برای دوری از 

اجتماعات حجت است
آیت الله جعفر سبحانی از مراجع تقلید نیز با تاکید 
ضرورت توجه به هشدارها و توصیه های پزشکی برای 
مقابله با ویروس کرونا، گفت: توصیه پزشکان و مسئولان 
بهداشتی و درمانی کشور برای مقابله با کرونا از جمله 

عدم حضور در اجتماعات برای ما حجت است.
به  باید  بیماری، همه  این  با  مقابله  برای  افزود:  وی 
مسئولان پزشکی مراجعه کنند و توصیه آن ها از جمله 

حضور نیافتن در اجتماع ها، برای ما حجت است.
هر  در  به طورقطع  داشت:  اظهار  تقلید،  مرجع  این 
پدیده ای که رخ دهد، مصلحتی از جانب خداوند وجود 
دارد که ما از آن اطلاع نداریم. حالا که  این بیماری آماده 
است اینکه مصلحت چه بوده است، خدا می داند ولی ما 
باید همیشه متوجه خدا بوده و بدانیم که خداوند منان 

نسبت به بندگانش همواره رئوف و رحیم است.
خداوند  گفت:  کریم  قرآن  از  آیه ای  به  اشاره  با  وی 
محافظانی را برای بشر می فرستد که  بشر را از بسیاری 
از بلایا حفظ می کنند و در این بلا نیز، این حافظان در 
این شهر و شهرهای دیگر وجود دارد که امیدواریم با دعا 
و توسل، خداوند این بلا را رفع کند، کما اینکه در سابق 

نیز رفع کرده است.
تقدیر آیت الله سبحانی از پزشکان و پرستاران 

کشور
ضمن  پیامی  در  سبحانی  جعفر  آیت الله  همچنین 
تشکر از خدمات شبانه روزی پزشکان و پرستاران، صحت 
و سلامت را برای این قشر کشور و شفای عاجل همه 
بیماران را از خدای متعال خواستار شد. در این پیام آمده 
است: بدین وسیله از همه دست اندرکاران نظام سلامت، 
این  در  که  عزیزانی  همه  و  پرستاران  پزشکان،  از  اعم 
روزهای سخت با مجاهدت و تلاش های شبانه روزی و 
باتحمل سختی ها و دوری از خانواده به هم وطنان خود، 

خدمت رسانی می کنند، به نوبه خود سپاسگزاری می کنم 
و از خداوند متعال توفیقات بیشتر را مسالت دارم. پیام 
حاکی است: به طور حتم تلاش های همه ارکان سلامت 
موردتوجه حضرت ولی عصر )عج( می باشد و همچنین 
درخواست صحت و  سلامت برای شما عزیزان و شفای 

عاجل همه بیماران را از خداوند منّان خواهانم.
تاکید آیت الله علوی گرگانی بر تقویت ارتباط با 

خدا و عمل به توصیه پزشکان
آیت الله سیدمحمدعلی علوی گرگانی از مراجع تقلید، 
با اشاره به شیوع ویروس کرونا توصیه کرد: در شرایط 
با  ارتباط  باید  بهداشتی  مسائل  رعایت  ضمن  فعلی 
خدا نیز تقویت شود. وی در پاسخ به پرسش جمعی از 
مومنین درباره راهکار مقابله با بلا و بیماری، افزود: در 
شرایط فعلی در کنار مراعات مسائل بهداشتی و تذکرات 
پروردگار  با  انسان  ارتباط  است  لازم  محترم،  پزشکان 

عالمیان تقویت شود.
امام  به ویژه  اهل بیت)ع(  به  توسل  کرد:  بیان  وی 
زمان)عج( و نماز و دعای استغاثه به حضرت فراموش 
جامعه  از  را  بلاها  این گونه  خداوند  است  امید  نشود، 

اسلامی و مسلمین دور گرداند.
آیت الله صافی گلپایگانی بر رعایت توصیه های 

پزشکی توسط مردم تاکید کرد
آیت الله لطف الله صافی گلپایگانی از مراجع تقلید نیز 
گفت: از ملت بزرگ و شریف ایران درخواست دارم که با 
رعایت اصول بهداشتی، به توصیه های وزارت بهداشت، 

درمان و آموزش پزشکی توجه کامل داشته باشند.
وی با صدور پیامی ضمن اجازه مصرف سهم امام برای 
مقابله با ویروس کرونا، از جامعه پزشکی ایران، پرستاران 
زحمتکش و کارکنان خدوم که برای سلامتی مردم عزیز 

تلاش فراوانی دارند، تقدیر و تشکر فراوان کرد.
آیت الله صافی گلپایگانی در این پیام افزوده است: 
همچنین خیران درمان و سلامت کشور که همیشه به 
وظایف شرعی و انسانی خود عمل می کردند، در این 
مقطع حساس هم مسئولان امر را کمک نموده و مجاز 
این عمل  امام)ع( برای  از نصف سهم مبارک  هستند 

خداپسندانه مصرف نمایند.
با  تعالی  ان شاءالله  است:  کرده  بیان  پایان  در  وی 
توجهات خاصه حضرت بقیه الله الاعظم)عج( هر چه 

زودتر این نگرانی و بیماری رفع گردد.
آیت الله نوری همدانی از مجاهدت پزشکان و 

پرستاران تقدیر کرد
آیت الله حسین نوری همدانی از مراجع تقلید در پیامی 
آورده است: لازم می دانم از مجاهدت های شبانه روزی 
پزشکان، پرستاران و کادر بیمارستان ها که طبق بعضی 
از گزارش ها حتی به منزل نمی روند و مشغول خدمت 
ماجور  عندالله  حتم  به طور  که  کنم  تشکر  هستند، 

می باشند.
در این پیام آمده است: جریان پیش آمده از بیماری 
عده  ابتلای  و  عزیزان  از  عده ای  درگذشت  و  کرونا 
دیگری از هم وطنان ما موجب ناراحتی است که همه 
به درگاه خدای سبحان پناه می بریم و از ذات اقدسش 
بر  را  و عنایت همیشگی خود  نظر لطف  می خواهیم 

مومنین مستدام بدارد.
بهداشتی  نکات  رعایت  بی شک  است:  حاکی  پیام 
بیان  پزشکی  امر  به  مربوط  که متخصصین  را  آنچه  و 
می دارند بر همگان لازم است و با رعایت این امور و توسل 
به حضرات معصومین)ع( و قرائت قرآن کریم و ادعیه 
ان شاءالله همگان از این امتحان و ابتلا سربلند بیرون 

بیایم.
پیام ادامه یافته است: این جانب به عنوان طلبه ای از 
طلاب حوزه علمیه قم شفا عاجل همه بیماران و توفیق 

همه خدمتگزاران را از خداوند متعال خواهانم.
تشکر آیت الله جوادی آملی از زحمات جامعه 

پزشکی در مبارزه با کرونا
آیت الله عبدالله جوادی آملی از مراجع تقلید در پیامی، 
از جامعه پزشکی، وزیر بهداشت و همه افرادی که تلاش 
خود را در درمان بیماری ها و تامین بهداشت مردم در 

مقابل ویروس کرونا دارند، تشکر و قدردانی کرد.
در پیام این مرجع تقلید آمده است: خدای سبحان 
به  و گاهی  امتحان می کند  به نعمت  را  انسان  گاهی 
نْسَانُ  ا الِْ مَّ

َ
نقمت! در  سوره مبارکه فجر آمده است: "فَأ

کْرَمَنِ...." 
َ
ی أ مَهُ فَیَقُولُ رَبِّ وَنَعَّ کْرَمَهُ 

َ
هُ فَأ رَبُّ إِذَا مَا ابْتَلَاهُ 

آزمون الهی دو قسم است گاهی به رفاه است گاهی 
به رنج!؛ این بیماری خطرناک کرونا که عده ای را در 
جامعه گرانقدر و عزیز ما درگیر کرده، امیدواریم آنها که 
مبتلا نشده اند، از باب دفع بیماری مبتلا نشوند و خدا 
عنایت کند و آنها که مبتلا شده اند، از باب رفع بیماری، 
لُ مِنَ الْقُرْآنِ ما هُوَ شِفاءٌ وَ رَحْمَةٌ" شفا پیدا  بر اساس" و نُنَزِّ

کنند.
 پیام ادامه یافته است: از جامعه پزشکی، از وزیر محترم، 
از معاونانشان از همه عزیزان و برادران و خواهرانی که 
سعی بلیغ دارند در درمان بیماری ها و در تامین بهداشت 
مردم، متشکریم؛ هم به بیماران شفاء عنایت کند؛ هم از 

این بزرگواران به احسن وجه بپذیرد.
آیت الله بیات زنجانی بر عمل به توصیه 

مسئولان بهداشتی تاکید کرد
دفتر آیت الله اسدالله بیات زنجانی در پاسخ به این 
استفتاء که » با توجه به شیوع بیماری کرونا در ایران 
و به ویژه در قم و گیلان، توصیه نهادهای متولی امور 
که  است  این  اخیر  روزهای  در  درمان  و  بهداشت 
ترددها در مکان های عمومی کم و یا در موارد بسیاری 
قطع شود. برای همین هم مثلا مدارس و دانشگاه ها 
نهادهای  نظر  اگر  تعطیل شده اند.  به صورت مقطعی 
باشد، نظر شما در  بر چنین محدودیت هایی  متولی 
مناطق  این  در  متبرکه  اماکن  موقت  تعطیلی  مورد 
رفت وآمد  آن ها  به  مختلف  نقاط  از  بسیاری  زوار  که 
این  به  پاسخ  در  است.  داده  پاسخ  چیست؟«  دارند، 
و  ملاک  موارد،  قبیل  این  »در  است:  آمده  استفتاء 
نه  و درمان کشور است  بهداشت  مبنا نظر مسئولان 
دیگران،  بنابراین اگر این مسئولان توصیه به تعطیلی یا 
محدودیت تردد را داشته باشند، عمل به توصیه آن ها 

واجب شرعی بوده و تخلف از آن مشروع نیست«.
آیت الله صانعی: مردم از حضور در اجتماعات 

خودداری کنند
همچنین نظر آیت الله یوسف صانعی در مورد حضور در 
اماکن و مجامع عمومی و مذهبی نیز منتشرشده است. 
وی در این زمینه تاکید کرده است که :» با توجه به توصیه 
و نظرات بهداشت جهانی و متخصصان داخلی جهت 
جلوگیری از گسترش بیماری نوظهور کرونا بر همگان 
لازم شرعی و عقلی است که از حضور در اماکن و مجامع 
چنین  چگونه  و  نمایند  خودداری  مذهبی  و  عمومی 
نباشد درحالی که حضرت امام باقر )ع( تنها به دلیل 
خوردن سیر و بوی نامطبوع آن به جهت اذیت نشدن 
 ـبا همه عظمت و  مردم از حضور در مسجدالنبی)ص( 
 ـخودداری می نمود. )کافی/ سفارش به حضور در آن 

ج۶/ص۳۷۵ ح۳(«.

ضرورت عمل به توصیه های بهداشتی و پزشکی برای مقابله با شیوع بیماری کرونا؛

قدردانی مراجع تقلید از اقدامات درمانی و تاکید بردوری مردم از اجتماعات

 سپاه پاسداران انقلاب اسلامی در اطلاعیه ای از تشکیل "قرارگاه پیشگیری و مقابله با کرونا" خبر 
داد و تاکید کرد: فرزندان ملت ایران در سپاه و بسیج تا غلبه کامل بر بیماری و بازگشت شرایط عادی 

در صحنه مشارکت و کمک، آماده و فعال خواهند بود. 
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی سپاه،  درپی شیوع ویروس کرونا در برخی مناطق کشور که نگرانی 
و دغدغه هایی را برای هموطنان به وجود آورده است، سپاه پاسداران انقلاب اسلامی روز یکشنبه 
در پیامی خطاب به ملت ایران اعلام کرد: فرزندان شما در سپاه و بسیج تا غلبه کامل بر این بیماری 

و بازگشت شرایط عادی، در صحنه مشارکت و کمک، آماده و فعال خواهند بود.
این پیام افزود: سپاه پاسداران انقلاب اسلامی به عنوان نهادی مردمی و برخاسته از متن جامعه 
ایمانی و انقلابی ایران، همواره در کنار شما مردم عزیز، مهربان و شایسته بوده و این همراهی به 
ویژه در هنگام مصائب و بلایای طبیعی مانند سیل، زلزله و... برجسته و مشهود بوده است. سپاه 
پاسداران انقلاب اسلامی تاکید کرد: در این شرایط خطیر که مردم ایران و بیش از ۵۰ کشور دیگر 
جهان در معرض ویروس کرونا واقع و عزمی جهانی و بینالمللی برای مقابله با این بیماری شکل 
گرفته است، پاسداران انقلاب اسلامی به مدد تجارب ارزنده دوران دفاع مقدس و حضور در جبهه 
مقاومت اسلامی در رویارویی با تهدیدات ناشی از جنگهای میکروبی و بمبارانهای شیمیایی که 
منجر به آسیبهای جدی انسانی شده است و نیز راهبری و نقشآفرینی در طرح ملی فلج اطفال 
در جای جای میهن اسلامی، از همان روزهای اولیه شیوع کرونا در کشور ظرفیتها و توانمندیهای 
سازمانی و منابع متخصص انسانی خود در حوزه بهداشت و درمان را برای کمک به دستگاه ها 
و سازمان های متولی این عرصه به میدان آورده است. این پیام خاطرنشان کرد: سپاه در این 
راستا با تشکیل "قرارگاه پیشگیری و مقابله با کرونا" در ستاد فرماندهی کل و واگذاری مأموریت 

به سازمان بهداری رزمی، دانشگاه علوم پزشکی بقیهالله )عج( و بسیج جامعه پزشکی متناسب با 
الزامات صحنه، در هماهنگی با وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی و سپس قرارگاه مقابله با 
ویروس کرونا در کشور، آمادگی های همه جانبه خود برای هر گونه همکاری و نقشآفرینی را اعلام 
و عملیاتی کرده است و تاکنون دوشادوش مجاهدان حوزه سلامت، پزشکان و پرستاران فداکار و 
مسئولیتشناس، به ارائه خدماتی چون فعال سازی بیمارستان های ثابت و سیار، مراکز درمانی، 
گندزدایی و ضدعفونی کردن اماکن و محیط، تامین و توزیع اقلام بهداشتی ضروری پرداخته 
است. این پیام یادآور شد: به رغم عملیات روانی و رسانه ای هدفمند دشمنان نظام و بدخواهان 
ملت ایران در سیاه نمایی و متهم سازی کشور به ناکارآمدی و ضعف مدیریت، که برخلاف واقعیات 
و اذعان نهادهای بینالمللی از جمله سازمان بهداشت جهانی به دانش، توانمندی، مدیریت و 
ظرفیتهای تخصصی لازم صورت میپذیرد؛ به توفیق الهی گامها و اقدامات شگرف و تاثیرگذاری 
برای پیشگیری از گسترش ویروس کرونا در کشور و کنترل و مقابله موثر و درمان مبتلایان به ویروس 
برداشته شده است. سپاه پاسداران خاطرنشان کرد: در این فرصت با قدردانی و سپاس از اهتمام 
وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی سعید نمکی و آحاد مجاهدان جامعه پزشکی کشور، به 
مردم شریف و مسئولین و نهادهای فعال در امر مقابله با این بیماری اطمینان می دهد فرزندان 
شما در سپاه پاسداران انقلاب اسلامی و بسیج مستضعفین، تا غلبه کامل بر این بیماری و بازگشت 
شرایط عادی و وضعیت سفید در صحنه مشارکت و کمک در این زمینه آماده و فعال خواهند بود. 
این پیام تصریح کرد: با تضرع به درگاه الهی از عموم هموطنان عزیز نیز انتظار می رود با رعایت 
توصیهها و نکات بهداشتی اعلام شده توسط مراجع معتبر و پیگیری اخبار از رسانه ملی، پیشتازان 

عرصه جهاد و رویارویی با این بیماری در دستگاههای مختلف را یاری کنند.

تشکیل "قرارگاه پیشگیری و مقابله با کرونا" در سپاه؛

سپاه و بسیج تا بازگشت شرایط عادی در صحنه اند

سید صادق حسینی*

 معاون بهداشت و درمان سپاه از برگزاری سه جلسه 
تخصصی ستاد مقابله با کرونا در سپاه پاسداران انقلاب 
اسلامی خبر داد و گفت: در تهران بین دو تا پنج هزار 
تخت و در گیلان یک هزار تخت برای پذیرش احتمالی 

بیماران پیش بینی شده است. 
سردار احمد عبداللهی در نشست خبری قرارگاه مقابله 
از ظهر روز یکشنبه در دانشگاه علوم  با کرونا که بعد 
پزشکی بقیه الله)عج( برگزار شد، گفت: امروز مجاهدین 
ایثارگرانه  سلامت جان خود را کف دست گذاشتند و 

مشغول مداوا و درمان بیماران کرونایی هستند.
وی  افزود: از یک هفته پیش و با ورود بیماری کرونا به 
کشورمان، مجموعه بهداشت و درمان سپاه در خدمت 
بیماران کرونا بود و این اقدام پس از تماس تلفنی فرمانده 
کل  سپاه با وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی و 
اعلام آمادگی سپاه برای در اختیار گذاشتن ظرفیت های 

سپاه بیشتر شد.
سردار عبداللهی ادامه داد: روزشنبه  وزیر بهداشت 
برای مقابله با کرونا رسما از سپاه درخواست همکاری  
کرد و ما به اتفاق جمعی از همکاران خدمت آنها  رسیدیم 

و آنچه که قرار است سپاه انجام دهد را مرور کردیم.
معاون بهداشت و درمان سپاه گفت: قرارگاه مقابله با 
کرونا در سپاه از شب گذشته به فرماندهی سردار حسین 
اسلامی  انقلاب  پاسداران  سپاه  کل  فرمانده  سلامی 
جلسه  سه  لحظه  این  تا  قرارگاه  این  و  شده  تشکیل 

تخصصی را برگزار کرده است.
سردار عبداللهی با بیان اینکه برنامه ریزی برای در اختیار 

گذاشتن تخت های بیمارستانی و مراکز درمانی سپاه 
به مردم انجام شده است، گفت: با توجه به درخواست 
وزارت بهداشت برای به کمک آنها در شهرهای رشت، 

قم، کاشان و گرگان هم در حال ظرفیت سازی هستیم.
به  خود  سیار  بیمارستان  سامانه  اینکه  بیان  با  وی 
استعداد ۱۰۰ تخت را در شهرهای قم، رشت و سایر 
شهرها مستقر می کنیم، اظهار داشت: در تهران پیش 
بینی ۲۰۰۰ تا ۵۰۰۰ تخت را کرده ایم و برای استان 
را  بیمارستانی  تخت   ۱۰۰۰ بینی  پیش  هم  گیلان 

کرده ایم.  
معاون بهداشت و درمان سپاه تاکید کرد: انتظار داریم 
تا مردم توصیه های وزارت بهداشت را جدی بگیرند. امروز 
هم پیامی از سمت سپاه به مردم شریف دادیم که سپاه 
آماده است مانند گذشته در کنار مردم باشد تا این بحران 

هم رفع شود.
 استفاده از سامانه های جنگ نوین برای ضد 

عفونی کردن قم، تهران و رشت
سردار عبداللهی گفت: علاوه بر اینکه ظرفیت های 
از  یکی  است،  مردم  اختیار  در  سپاه  درمانی  مراکز 
اقداماتی که انجام دادیم، اقدام به رفع آلودگی از طریق 
سامانه های جنگ نوین است؛ در حال حاضر در قم با 
استفاده از تجهیزات جنگ نوین خود در حال آلودگی 
زدایی و ضدعفونی کردن شهر هستیم؛ این اقدام برای 

تهران و رشت نیز برنامه ریزی شده است.
وی افزود: حسب دستور فرمانده کل سپاه، تمامی 
تحهیزات، امکانات و مجموعه های بهداشت و درمان 

سپاه برای کمک به وزارت بهداشت در اختیار آنها قرار 
گفته است بنابراین این امید را به مردم میدهیم که با 

مشارکت هم با این بیماری مقابله کنیم.
امیدواریم تا یک سال دیگر واکسن و داروی 

کرونا را تولید کنیم
دراین  نیز  الله   بقیه  پزشکی  علوم  دانشگاه  رییس 
نشست خبری به طراحی پروژه بسیار جدیدی در زمینه 
و  پرداخت  ژنتیک  داده های  بر  مبتنی  کرونا  واکسن 
گفت: امیدواریم در بازه زمانی کمتر از یک سال، واکسن 

و داروی کرونا را تولید کنیم. 
و  سخت  ایام  در  داشت:  جلالی  علیرضا  سردار 
پرمخاطره ای هستیم که همه بخش های جامعه درگیر 
آن هستند. امید داریم که با همکاری و همراهی و رعایت 

اصول بهداشتی از این مرحله نیز عبور کنیم.
رییس دانشگاه علوم پزشکی بقیه الله )عج( ادامه داد: 
این بیمارستان و از روز اول گسترش ویروس کرونا در 

چین اقدامات برای شناسایی و مقابله با آن را آغاز کرد.
جلالی گفت: پروژه بسیار جدیدی را در زمینه واکسن 
کرونا طراحی کرده ایم که این پروژه مبتنی بر داده های 

ژنتیک است.
وی افزود: امیدواریم در بازه زمانی کمتر از یک سال، 

واکسن و داروی کرونا را تولید کنیم.
فرمانده دانشگاه علوم پزشکی بقیه الله)عج( ادامه داد: 
در گذشته ۵۰ کیت تشخیصی در حوزه ویروس شناسی 
ساخته ایم و  در زمینه کیت کرونا نیز به سرعت به نتیجه 

خواهیم رسید.

معاون بهداشت و درمان سپاه خبر داد

پیش بینی دو تا پنج هزار تخت برای پذیرش بیماران کرونایی در تهران

حسن بختیاری زاده*
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چرا نباید گول توصیه های غیرواقعی سنتی 
درباره کرونا را بخوریم؟

 پرسش های زیادی بعد از شیوع کرونا در ذهن مردم مطرح شده است و رسانه ها در مورد 
بسیاری از آن ها می نویسند. اما واقعیت چیست و آیا همه توصیه هایی که می شنویم برای 

جلوگیری از کرونا موثر هستند؟ 
اکنون که در سراسر دنیا، کرونا، نگرانی بزرگی شده است و جان انسان ها را تهدید می کند، 
مقالات علمی و غیرعلمی زیادی در فضای مجازی دست به دست می شود و اطلاعات زیادی 
روانه مردم می شوند. کدام یک از این اطلاعات درست و کدام یک غلط هستند؟ پرسش های 
زیادی بعد از شیوع کرونا در ذهن مردم مطرح شده است و رسانه ها در مورد بسیاری از آن ها 
می نویسند. اما واقعیت چیست و آیا همه توصیه هایی که می شنویم برای جلوگیری از کرونا 
موثر هستند؟ در این زمینه به سوالاتی در زمینه تجویزهای سنتی که می شنویم پاسخ خواهیم 

داد.
آیا خوردن سیر به پیشگیری از کرونا کمک می کند؟

طبق اطلاعاتی که سازمان بهداشت جهانی مطرح کرده است، سیر یک ماده غذایی سالم 
است که خاصیت ضد میکروب دارد. با این حال طبق نظر این سازمان، هیچ شواهدی از 
شیوع این بیماری در دست نیست که خوردن سیر، مردم را از کرونا ویروس جدید محافظت 

کرده باشد.
آیا شستن بینی با آب نمک از بروز کرونا جلوگیری می کند؟

هیج مدرکی مبنی بر شستشوی منظم بینی با نمک وجود ندارد که مردم را از ویروس کرونا 
محافظت کرده باشد. شستشوی منظم بینی و حلق با آب نمک می تواند در بهبودی سریع  
افراد در سرماخوردگی موثر باشد اما شستشوی بینی در جلوگیری از عفونت های تنفسی 

اعلام نشده است.
آیا روغن کنجد باعث جلوگیری از ورود کرونا به بدن می شود؟

طبق اطلاعات سازمان بهداشت جهانی روغن کنجد اثری روی کرونا ویروس جدید ندارد. 
در زمینه استفاده از ضدعفونی کننده های شیمیایی نیز این سازمان هشدار می دهد که 
مراقب خطر برخی از مواد شیمیایی که از آن ها برای ضدعفونی کردن دست خود استفاده 

می کنید باشید و برخی از این مواد برای استفاده روی دست و بدن شما خطرناک هستند.
چند توصیه از سازمان بهداشت جهانی

طبق نظر سازمان بهداشت جهانی توصیه های خوراکی در مورد ویروس کرونای جدید، 
اساس علمی ندارد. اطلاعات دقیق علمی در مورد ویروس جدید کرونا در دست نیست که 
صحت توصیه های سنتی را تأیید کنند. طب سنتی اما تجویزهایی در این زمینه اعلام کرده 
است که با توجه به شیوع گسترده این ویروس، امکان راستی آزمایی آن هم در جامعه چندان 
وجود ندارد. توجه به اصول بهداشتی که سازمان بهداشت جهانی مطرح کرده است یکی 
از بهترین اقداماتی است که در این زمان می توان انجام داد. شستن مداوم دست ها یکی از 
این نکات است که هر یک از افراد باید به آن توجه کنند. در توصیه های سازمان بهداشت 
جهانی، نسبت به استفاده از هر ضدعفونی کننده ای برای دست و بدن هشدار داده شده 
است. بسیاری از این ضدعفونی کننده ها برای سطوح قابل استفاده هستند و استفاده از 

آن ها می تواند افراد را با خطر مواجه کند.
منبع: سازمان بهداشت جهانی

 مدیر دفتر بهبود تغذیه وزارت بهداشت مطرح کرد

توصیه های تغذیه ای برای پیشگیری از کرونا

 مدیر دفتر بهبود تغذیه وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی گفت: سوءتغذیه و نداشتن 
تغذیه صحیح همچون سایر عوامل زمینه ای مثل بیماری دیابت و بیماری های ریوی می تواند 

عامل ابتلا یا پیشگیری از ابتلای افراد به ویروس کرونا باشد. 
زهرا عبداللهی با بیان این مطلب افزود: عملکرد سیستم ایمنی بدن نقشی مهمی در 
پیشگیری از بیماریهای تنفسی از جمله بیماری ویروس کرونا دارد. عامل ابتلا یا پیشگیری از 
ابتلا به این ویروس بیماریهای زمینه ای مثل دیابت و بیماریهای ریوی، می تواند سوء تغذیه و 

نداشتن تغذیه صحیح باشد.
وی افزود: کمبود دریافت ویتامین هایی مثل ویتامین C و A با تضعیف سیستم ایمنی بدن 
احتمال ابتلا به بیماریها را افزایش می دهد. کمبود آهن و کم خونی و کمبود ویتامین د هم 

موجب تضعیف سیستم ایمنی بدن می شود.
دکتر عبداللهی ادامه داد: با مصرف روزانه منابع غذایی ویتامین C مثل مصرف سبزی و 
سالاد، میوه های حاوی ویتامین C  مثل پرتقال، نارنگی، لیموترش و لیموشیرین، کیوی و 
سبزیهای دارای ویتامین C مثل انواع کلم، گل کلم، شلغم، انواع فلفل، ویتامین C بدن را 

تأمین می کند.
مدیر دفتر بهبود تغذیه بیان کرد: به عنوان مثال روزانه یک عدد پرتقال یا ۲ عدد نارنگی 
ویتامین C مورد نیاز روزانه بدن را تأمین می کند. هویج و کدوحلوایی هم منابع خوب ویتامین 

A هستند.
عبداللهی ادامه داد: این روزها همه افراد از کودکان زیر پنج سال تا مادران باردار و سالمندان 
و بیمارانی که کورتن مصرف می کنند باید هر روز سبزی یا سالاد همراه با آب لیمو یا آب نارنج 

تازه استفاده کنند.
وی افزود: از هویج و کدوحلوایی در غذاهای روزانه استفاده شود. مصرف پیاز خام به دلیل 
داشتن ویتامین C همراه با غذا توصیه می شود. مصرف سوسیس و کالباس و سایر فست 

فودها اجتناب شود.
مدیر دفتر بهبود تغذیه استفاده از منابع پروتئین در غذای روزانه مثل حبوبات یا تخم مرغ را 
حائز اهمیت دانست و گفت: کمبود ریز مغذی هایی مثل آهن و روی هم سیستم ایمنی بدن 
را تضعیف می کند. از منابع غذایی این دو ریز مغذی مثل حبوبات، شیر و لبنیات وسبزی های 

برگ سبز و انواع خشکبار بیشتر استفاده کنید.
وی تصریح کرد: استرس و فشارهای عصبی هم سیستم ایمنی بدن را تضعیف می کند. به 
خاطر داشته باشید رعایت تعادل و تنوع در برنامه غذایی روزانه، و حصول اطمینان از دریافت 

کافی ریز مغذیها و پروتئین نقش مهمی در پیشگیری و ابتلا به بیماری ویروس کرونا دارد.

یک متخصص بیماری های عفونی  اعلام کرد 

ممنوعیت تجویز دگزامتازون
 برای مبتلان به کرونا

یک متخصص بیماری های عفونی به تشریح علائم سرماخوردگی، کروناویروس و آنفلوآنزا 
پرداخت و تاکید کرد: تزریق دگزامتازون برای مبتلایان به کروناویروس ممنوع است. 

دکتر مسعود مردانی با اشاره به همپوشانی های موجود میان علائم بیماری های دستگاه 
جمله  از  کرونا  و  آنفلوآنزا  سرماخوردگی،  مانند  بیماری هایی  گفت:  فوقانی،  تنفسی 
بیماری هایی هستند که با علائم مشترک ظهور پیدا می کنند. برخی اوقات همین موضوع 

سبب می شود پزشکان نیز در تشخیص دچار مشکلاتی شوند.
وی در ادامه برخی علائم این سه بیماری را تشریح کرد و افزود: آنفلوآنزا با ظهور ناگهانی تب 
آغاز شده و بدن دردهایی در پی خواهد داشت اما، سرماخوردگی معمولا بدون تب آغاز شده و 

بروز کروناویروس نیز با تب، سردرد، بدن درد و سرفه آغاز می شود.
مردانی خاطرنشان کرد: در مواردی نیز فرد مبتلا به کروناویروس ممکن است دچار نارسایی 

تنفسی شده و نیاز باشد او را در بیمارستان بستری کنیم.
این عضو کمیته کشوری پیشگیری از کرونا ادامه داد: باید توجه کنید که تجویز و تزریق 
دگزامتازون برای بیماران مبتلا به کرونا توسط پزشک ممنوع است زیرا این کار باعث مرگ فرد 

می شود. 
وی در خاتمه با تاکید بر اینکه دگزامتازون فعالیت سیستم ایمنی بدن را کاهش می دهد، 
تصریح کرد: به همین خاطر به پزشکان تاکید شده این دارو را برای بیماران مبتلا به کرونا 

تجویز نکنند.

نانواها چطور جلوی شیوع کرونا را بگیرند؟
رعایت نکات بهداشتی برای پیشگیری از شیوع کرونا در مشاغلی مانند نانوایی که با تغذیه 
مردم به شکل مستقیم ارتباط دارد، بسیار ضروریست در حالیکه برخی به اشتباه گمان 

می کنند نانوایی ها از آن جایی که در معرض گرما هستند به کرونا مبتلا نمی شوند.
یک کارشناس بهداشت محیط افزود: با رعایت بهداشت در نانوایی ها می توان اطمینان از 
سلامت نان را افزایش داد، با توجه به شیوع ویروس کرونا در جامعه، بهداشت نان از مهمترین 

مواردی است که افراد باید از آن آگاهی یابند.
مهدی مهرانی ادامه داد: کارکنان نانوایی ها باید از علایم شایع ویروس کرونا که تب، سرفه 
خشک و تنگی نفس است، آگاهی یافته و در صورت وجود چنین علایمی در نانوایی حضور 

نیابند.
وی افزود: نانواها باید از ورود افراد متفرقه به داخل نانوایی خودداری کنند و با توجه به اینکه 
پول نقد از مهمترین ابزار انتقال ویروس کرونا است، از گرفتن آن پرهیز و دست های خود را به 

طور مرتب با آب و صابون بشویند.
این کارشناس بهداشت محیط با بیان اینکه استفاده از ماسک برای کارکنان نانوایی ضروری 
است، افزود: تجهیزات نانوایی و سطوحی که نان روی آن قرار می گیرد به صورت روزانه و قبل 
از شروع کار ضدعفونی و گندزدایی شود و کارکنان نانوایی باید هر روز به حمام بروند و حداقل 

یکبار در روز لباس خود را تعویض کنند.
مهرانی خاطرنشان کرد: با توجه به ازدحام جمعیت و  تشکیل صف های نانوایی مردم نکات 
بهداشتی را بیشتر رعایت کنند و در غیراین صورت، نانواها، باید مردم را آگاه کند که فاصله 

را رعایت کنند.
وی همچنین به خریداران نان توصیه کرد: نان را روی پیشخوان نانوایی قرار ندهند زیرا 

امکان انتقال آلودگی بسیار زیاد است.

سلامت 

اگر نوجوان شما خجالتی و کم حرف است، اگر نسبت به انتقاد دیگران حساس 
سایرین  تفکر  نگران  بیش ازحد  نیست،  مستقل  می ترسد،  شکست  از  است، 
نسبت خودش است و ... احتمالًا فرزند دلبند شما از کمبود اعتمادبه نفس رنج 

می برد.
یکی از سخت ترین دوران زندگی هر فردی دوران نوجوانی است. دورانی که نه 
آن قدر بزرگ شده ای که مستقل عمل کنی و نه آنقدر کودکی که دیگران برایت تصمیم 
بگیرند، دورانی که در تلاشی خودت را به بقیه ثابت کنی و بفهمانی که دیگر بزرگ 

شده ای و بچه نیستی! 
اما از سوی دیگر فشار همسالان، مشکلات دوران بلوغ، احساسات و روابط، فضای 
رقابتی خاص این سن و انتظارات بیش ازحد والدین ممکن است اجازه استقلال را 
از نوجوان گرفته و در اعتمادبه نفس او تأثیر منفی بگذارد. اعتمادبه نفس به نوجوان 
کمک می کند تا روابط بهتری برقرار کرده و از نظر ذهنی به فردی شاد و قوی تبدیل 

شود که می تواند زندگی را به تسخیر خود دربیاورد.
نقش والدین در افزایش اعتمادبه نفس نوجوانان

شما به عنوان والدین نقش مهمی در تقویت اعتمادبه نفس نوجوان ایفا می کنید. 
باشد.  موثر  بسیار  او  شخصیت  شکل گیری  در  می تواند  نوجوان  از  شما  حمایت 
اعتمادبه نفس مهم ترین کلید موفقیت هر فرد در زندگی است، اعتمادبه نفس درک و 
ارزشی است که نسبت به خود و توانایی هایمان داریم. عدم قبول عقاید و توانایی ها 

باعث افکار منفی نسبت به خود و عدم اعتمادبه نفس می شود.
 چه عواملی باعث عدم اعتمادبه نفس در نوجوانان می شود؟

- نحوه رفتار والدین
- مشکلات زندگی خانوادگی

- مشکلات مدرسه از قبیل زورگویی

- اضافه وزن یا کمبود وزن
- نداشتن دوست

- عدم توانایی ارتباط با دیگران
- انواع تبعیض

- مشکلات جسمانی
در همه این شرایط نوجوان ممکن است خود را سرزنش و یا تقصیرکار بداند.

چگونه از عدم اعتمادبه نفس در فرزند نوجوانمان مطمئن شویم؟
اگر فرزند نوجوان شما دارای علائم زیر است احتمالًا اعتمادبه نفس کمی دارد.

-  خودداری از کسب تجربیات جدید
- مشکل در دوست یابی و تعامل با همسالان

- بی انگیزه بودن
- ترسیدن به دلیل خجالت کشیدن

- سرخوردگی
- داشتن حس منفی نسبت به خود

اعتمادبه نفس مهم ترین کلید موفقیت هر فرد در زندگی است، اعتمادبه نفس درک 
و ارزشی است که نسبت به خود و توانایی هایمان داریم. عدم قبول عقاید و توانایی ها 

باعث افکار منفی نسبت به خود و عدم اعتمادبه نفس می شود.
کمبود اعتمادبه نفس در طولانی مدت چه مشکلاتی برای نوجوان به وجود می آورد؟

- اضطراب
- افسردگی

-  نداشتن حس خوب نسبت به اندام و بدن خود
- حملات هراس

-  مشکل در روابط

- اعتیاد به الکل یا مواد مخدر برای ایجاد احساس بهتر
چگونه در تقویت اعتمادبه نفس به نوجوانمان کمک کنیم؟

تعیین قوانین و انتظارات
نوجوانان هم دقیقاً مانند کودکان نیازمند قوانین و مقررات هستند؛ بنابراین قوانین 
و انتظاراتی قاطع و متناسب با سبک زندگی و ارزش های خانواده وضع و به نوجوانتان 
ابلاغ کنید و آن ها را از عواقب سرپیچی از قوانین آگاه کنید. با تعیین قوانین روشن به 
آن ها اعلام کنید که چرا پیروی از این قوانین مهم است. این اولین قدم برای بالا بردن 

اعتمادبه نفس در نوجوانان است.
تشویق به بیان عقاید

نوجوانان عقاید زیادی دارند بنابراین از آن ها بخواهید تا عقاید و ایده های خود را 
آزادانه بیان کنند و از آن ها در برخی تصمیم گیری های خانواده کمک بگیرید. مثلًا 
اگر قصد تبدیل یک اتاق بلااستفاده به اتاق مهمان را دارید از نوجوانتان هم بخواهید 
تا نظرش را اعلام کند. نوجوانان تمایل داند مانند بزرگ ترها رفتار کنند بنابراین به آن ها 
فرصت دهید تا به دنیای بزرگ ترها راه پیدا کنند گاهی ممکن است از ایده های خوب 

آن ها متعجب شوید.
پشتیبانی و حمایت 

اگر فرزند شما در جمع دوستان یا همکلاسی های خود با فردی مشکل دارد به 
حرف هایش گوش کرده و سریع قضاوت نکنید حتی اگر فکر می کنید که او مقصر 
است. به او اطمینان دهید که درکش می کنید. مشکل ممکن است از نظر ما احمقانه 
و بی اهمیت باشد؛ اما به دلیل تغییرات هورمونی در دوران نوجوانی ممکن است 
بزرگترین درگیری ذهنی فرزندتان باشد؛ بنابراین به نوجوان خود یادآوری کنید که 
همیشه و در همه حال حامی و پشتیبان او هستید و کمکش می کنید. دانستن اینکه 
والدینی دارد که می تواند به آن ها اعتماد کند و مورد پذیرش قرار گیرد به مرور زمان 

باعث ایجاد اعتمادبه نفس در او می شود.
انتقاد سازنده 

هیچ کس دوست ندارد با لحنی خشن به او گفته شود کار درستی انجام نداده، 
بنابراین منطقی و در کمال آرامش از نوجوانتان انتقاد کنید. به عنوان مثال اگر در 
امتحان ریاضی نمره کمی کسب کرده با طعنه به او نگویید اگر در طول شب تلویزیون 
تماشا نمی کردی و بیشتر تمرین می کردی هرگز این اتفاق نمی افتاد. در عوض با 
لحنی نگران به او بگویید که به نظر می رسد که در درس ریاضی مشکل  داری؟ آیا بهتر 

نیست زمان بیشتری برای مطالعه این درس اختصاص بدهی؟
تشویق استعدادها

بیشتر والدین حتی قبل از به دنیا آمدن فرزندشان رؤیاهای خود را برای آن ها آرزو 
می کنند، اما اگر شما آرزوی رفتن به رشته پزشکی را داشته اید دلیل نمی شود که 
فرزندتان هم رشته پزشکی را انتخاب کند. اگر نوجوان شما علاقه و استعداد مشخصی 
دارد که باب میل شما نیست مانعش نشوید و تشویق کنید که موفقیت بیشتری کسب 
کند. اگر فرزندتان بداند که پشت سر و حامی او هستید موفق تر خواهد بود و راحت 

تصمیم گیری خواهد کرد.
چند پیشنهاد برای تقویت اعتمادبه نفس در نوجوانان

- شک و تردید به خود راه ندهید تا جای ممکن مثبت اندیش باشید.
- داشتن اعتمادبه نفس را تمرین کنید، برای مدتی وانمود کنید که از اعتمادبه نفس 
کافی برخوردارید، همین کافی است تا بعد از مدتی واقعاً به اعتمادبه نفس خود ایمان 
داشته باشید. - مشغول شدن در یک کار نیمه وقت و یا رفتن به سینما، کافی شاپ 
و نمایشگاه های مختلف یک راه عالی برای مکالمه با دیگران و یادگیری نحوه مقابله 
با مشکلات است.  - فعال باشید، هر نوع ورزش و بیرون رفتن از خانه و پیوستن به 

گروه ها باعث افزایش اعتمادبه نفس خواهد شد.
- زمانی که به آینه نگاه می کنید هیچ گاه به خودتان نگویید که چقدر افتضاح به نظر 

می رسم، سعی کنید نگرشتان را تغییر داده و روی نکات مثبت تمرکز کنید.
- فعالیت مورد علاقه تان را انجام دهید و در آن پیشرفت کنید تا اعتمادبه نفستان 
بیشتر شود. - از اظهارنظرهای منفی نسبت به کاری که انجام می دهید خودداری 

کنید و به جای آن تمرکزتان روی کارتان باشد.
- به خاطر داشته باشید که تلاش نکردن به مراتب بدتر از شکست است.

افزایش اعتماد به نفس در نوجوانی

نقش پرُرنگ والدین در اعتمادبه نفس فرزندان

سریع الانتقال بودن ویروس جدید کرونا و مؤلفه های ناشناخته ی گونه ی COVID-۱۹ باعث شده سؤال های زیادی برای همه مطرح شود که 
شاید خیلی از آن ها هنوز بی جواب باشند.

افرادی که دچار مشکلات تنفسی هستند، مانند انسداد مزمن ریوی و آسم، هم از جهت ابتلا به عفونت و هم از جهت ریسک نجات، وضعیت 
نگران کننده تری دارند. ما می دانیم که COVID-۱۹ و سایر عفونت های مزمن تنفسی می توانند خطرناک باشند، اما این خطر برای افرادی 
که بیماری ریوی دارند تا چه اندازه بیشتر است؟ به سختی می توانیم عدد و درصدی برای این ریسک در نظر بگیریم؛ اما آن هایی که بیشتر 

تحت تأثیر بیماری خود هستند، بیشتر مستعد تنگی نفس شدید و التهاب در داخل و اطراف ریه ها و عفونت های کُشنده اند.
آیا این خطر فقط در مورد COVID-19 بسیار جدی تر است؟

آن هایی که دچار عوارض مزمن تنفسی اند و مبتلا به کرونا ویروس معمولی یا نوع جدید آن می شوند، بیشتر احتمال دارد که دچار عفونت 
باکتریایی یا ویروسی دیگری هم بشوند که خطر شدت بیماری یا مرگ را افزایش می دهد. به زبان ساده تر، وقتی شما دچار یک عفونت ویروسی 

می شوید، احتمال اینکه عفونت ویروسی دیگری نیز بگیرید بالاتر می رود.
کدام ویژگی بیماری مزمن انسدادی ریه یا آسم، افراد را بیشتر مستعد این عفونت های ویروسی می کند؟

بیمارانی که دچار عوارض مزمن ریوی مانند آسم و بیماری مزمن انسدادی ریه هستند می توانند گاهی دچار حالتی شوند که به آن اختلال 
مخاط اپیتلیال یا آسیب سد سلولی محافظ ریه ها می گویند. این اختلال یا آسیب سبب می شود ویروس ها و بیماری راحت تر بتوانند به سایر 
قسمت های بدن حمله کرده و فرد را بیشتر در معرض عفونت قرار دهند. ظاهراً COVID-۱۹ سریع تر از سارس در سال ۲۰۰۳ در حال انتشار 

است و علائمی که نشان از توقف این شیوع بدهد بسیار اندک اند؛ افرادی که بیماری ریوی دارند چگونه می توانند از خود مراقبت کنند؟
بزرگ ترین کاری که هر کسی می تواند بکند، رعایت اقدامات پیشگیرانه به عنوان اولین خط دفاعی است. این اقدامات می تواند شامل 
دور ماندن از افراد بیمار یا مشکوک، استفاده از ماسک و دستکش در محیط های درمانی مانند کلینیک ها و بیمارستان ها و ادامه ی مصرف 

داروهای تجویز شده توسط پزشک برای کنترل عارضه ی تنفسی برای بهینه کردن سلامت ریه هایشان باشد.
بیمارانی که دچار عوارض مزمن ریوی مانند آسم و بیماری مزمن انسدادی ریه هستند می توانند گاهی دچار حالتی شوند که به آن اختلال 
مخاط اپیتلیال یا آسیب سد سلولی محافظ ریه ها می گویند. این اختلال یا آسیب سبب می شود ویروس ها و بیماری راحت تر بتوانند به سایر 

قسمت های بدن حمله کرده و فرد را بیشتر در معرض عفونت قرار دهند.
این ویروس ها چگونه منتشر می شوند؟

خطر انتقال هر ویروسی زمانی در بیشترین حد خود است که با افراد بیمار در تماس باشید، زیرا ویروس از طریق ترشحات تنفسی به واسطه ی 
عطسه و سرفه یا آبریزش بینی به راحتی از فرد بیمار به فردی دیگر منتقل می شود.

کسی که دچار بیماری ریوی است در صورت داشتن علائم چه باید بکند؟
کسانی که اخیراً سفر نکرده اند و در نواحی پُرخطر نیستند، احتمال اینکه دچار این ویروس جدید شده باشند بسیار کم است. اما افرادی که 

سفری داشته اند و علائمی از خود بروز می دهند باید سریع تر به پزشک مراجعه کنند یا اقدامات لازم برایشان انجام شود.
از کجا می توانید متوجه شوید آیا کسی دچار COVID-19 است یا سایر ویروس ها؟

تشخیص بین ویروس های تنفسی تنها بر اساس علائم، کار دشواری است، زیرا خیلی از این ویروس ها علائم مشابهی دارند. به همین دلیل 
تأکید داریم که در مورد هرگونه علامتی که دارید اما ممکن است پزشکتان نبیند، توضیح دهید و او را در جریان سفر اخیرتان، چیزهایی که 

خورده اید یا کسی که اخیراً با او ملاقات داشته اید قرار دهید.

آیا افرادی که مشکلات ریوی دارند بیشتر در معرض کرونا هستند؟
فوق تخصص غدد بزرگسالان و عضو هیات علمی دانشگاه علوم پزشکی ارومیه گفت: شاهدیم متخصص غیرداخلی و غیرغدد و 

غیردیابت در زمینه کنترل و درمان دیابت ورود کرده که این فاجعه بزرگی است. 
 ابراهیم محمدی با اشاره به اینکه دیابت یک بیماری مزمن و پیشرونده است و هر روز با ادامه پژوهش ها زوایای جدیدی درباره علل 
این بیماری، عوارض آن و درمان های پیشرفته برای آن آشکار می شوند، افزود: برگزاری چنین همایش هایی کمک خوبی است که ما 
همواره با اطلاعات جدید در زمینه دیابت و درمان های جدید آن آشنا شویم. این همایش هم ابتکار خوبی بود که ما در آن با آخرین 

تغییرات رخ داده در گایدلاین های درمان دیابت و همچنین محصولات جدید دارویی و به ویژه انسولین های جدید آشنا شویم.
وی گفت: داروهای دیابت در کشور وجود دارند اما به صورت فراگیر، گسترده و سهل الوصول و اینکه بیماران بتوانند بدون دغدغه آنها 
را تامین کنند، چنین نیست. انسولین های قلمی و پن استفاده راحت تر و درد کمتری نسبت به انسولین های انسانی دارند و در کشور ما 
نیز وجود دارند اما حمایت ضعیف بیمه ها و تغییرات در سیستم توزیع در ماه های اخیر باعث ایجاد مشکلاتی برای بیماران شده است. 
مثلا در استان آذربایجان غربی که من در آن حضور دارم، بیماران هر روز با محدودیت های جدیدی در دسترسی به انسولین مواجه 
هستند. علاوه بر انسولین، این مشکلات در مورد داروهای خوراکی هم وجود دارد، داروهایی موثر و مفید که هنوز تحت پوشش بیمه 
نیستند. انسولین درمانی در مورد بسیاری از بیماران دیابتی به موقع انجام نمی شود و علت آن هم طرز فکر اشتباه درباره انسولین و 

آموزش ناکافی درباره فواید انسولین و ترس از عوارض انسولین است.
فوق تخصص غدد بزرگسالان و عضو هیات علمی دانشگاه علوم پزشکی ارومیه با اشاره به نقش مهم شرکت های دارویی در برگزاری 
همایش های آموزشی و اطلاع رسانی جهت ارتقای سطح آگاهی مردم و پزشکان درباره دیابت و درمان های جدید آن تاکید کرد: 

اقدامات شرکت های دارویی از جمله نوونوردیسک در این زمینه بسیار مفید و قابل تقدیر است.
وی عنوان کرد: انسولین های انسانی یک سری ویژگی هایی دارند از جمله اینکه بیماران را دچار عوارضی می کنند. در برخی 
گروه های سنی عارضه افت قند خون را به علت استفاده از انسولین های انسانی شاهدیم که در این سنین چنین عوارضی بسیار 
مهم و خطرناک است. از سوی دیگر انسولین های آنالوگ امروزی عوارض کمتری دارند یا عوارض ندارند و استفاده از آنها نیز راحت تر 
است. باید بیماران را آگاه کنیم که به سمت استفاده از انسولین های قلمی و پن بروند. در همین حال به حمایت کافی بیمه ها از این 

نوع انسولین ها هم نیاز داریم.
محمدی درباره مهمترین نقطه ضعف برنامه مدیریت دیابت در ایران توضیح داد: آموزش بیماران و همینطور افراد در معرض خطر 
ابتلا به دیابت در کشور ضیف است. اینکه گفته شود با یک آزمایش قند خون ساده می توانیم بفهمیم که قند خون داریم یا خیر اشتباه 
است و قند خون فرد باید به صورت متوالی چک شود تا داشتن یا نداشتن قند خون اثبات شود. این یک نمونه از اطلاعات اشتباهی 

است که مردم به خاطر عدم آموزش به آن اعتقاد دارند.
به گفته وی همچنین باید کلینیک های دیابت در کشور به صورت گسترده راه اندازی شوند و مدیریت این کلینیک ها نیز بر عهده افراد 
با صلاحیت باشد. متاسفانه الان شاهد کنترل و مدیریت دیابت بعضا از سوی افراد فاقد صلاحیت و با کمترین تحصیلات هستیم. 
شاهدیم متخصص غیرداخلی و غیرغدد و غیردیابت در زمینه کنترل و درمان دیابت ورود کرده که این فاجعه بزرگی است. این افراد 
باعث گمراهی بیماران شده و آنها را از درمان عقب می اندازند. بودجه زیادی صرف کنترل و مدیریت دیابت می شود که با حضور این 

افراد فاقد صلاحیت در زنجیره کنترل و درمان دیابت، این بودجه و و البته وقت و هزینه زندگی مردم به هدر می رود.

طرز فکر اشتباه درباره انسولین

فرمانده عملیات مدیریت بیماری کرونا در شهر تهران گفت: 
زمان پایان ویروس کرونا به مردم بستگی دارد و تنها راه آن در هم 
شکستن چرخه بیولوژیک این ویروس با افزایش بهداشت همگانی 

است. 
 علیرضا زالی، فرمانده عملیات مدیریت بیماری کرونا در کلان 
شهر تهران، اظهار کرد: تقلیل ساعت کاری به جهت آن است 
که شرایط کاری در ادارات از نظر میزان تماس و ثبوت در استقرار 
فیزیکی کاهش یابد  و برگزاری جلسات در بعد از ظهر و به خصوص 

فریضه نماز جماعت و تناول غذا در مجموعه ادارات انجام نشود.
  وی درباره علت قرنطینه نکردن تهران، توضیح داد: قرنطینه 
سازی سطوح مختلفی دارد؛ طبق تجربه چین نشان بهترین مدلی 
که در سطوح قرنطینه سازی پیشنهاد شده ماندن افراد در منزل و 

به حداقل رساندن ترددهای شهری است.
 زالی ادامه داد: سازمان جهانی بهداشت چند روز پیش تیم 
کارشناسی را به چین فرستاد و مداخلات چین در عرصه بهداشت 
را بررسی کرد، مهمترین مسئله در قرنطینه سازی بحث حضور افراد 
در منازل است. بخشی از قرنطینه سازی مربوط به محدودیت های 

اجتماعی است.
 فرمانده عملیات مدیریت بیماری کرونا در کلان شهر تهران تاکید 
کرد: به دلایل علمی مسافرت در این شرایط مصلحت نیست، 
هدف از ماندن افراد در منازل کاهش سرایت پذیری در جامعه 
است، اگر کسی سفر رود مشکل جدی در این مورد ایجاد می کند.
 وی یادآور شد: افراد در سفر از تسهیلات کمتری برخوردارند و 
این مسئله باعث می شود میزان تماس با ویروس و آسیب پذیری 

فرد افزایش یابد.
  زالی درباره وضعیت سربازخانه ها توضیح داد: در جلسه ستاد 
ملی درباره نوع رویکرد در این حوزه بحث شد؛ به طور طبیعی 
پیشنهاد علمی و فنی ما جلوگیری از تجمع و تقلیل حضور سربازان 
در سربازخانه ها به شکلی که ضرورت ایجاب می کند و متعارف 

است بود.
  فرمانده عملیات مدیریت بیماری کرونا در کلان شهر تهران ادامه 
داد: در این جلسه مجموعه پروتکل هایی که مجموعه وزارت دفاع 
و نیروهای مسلح برای حفاظت از سربازان و جلوگیری از آسیب 
پذیری در پادگانها دارند، مطرح شد و طبق گزارش آنان بخش 
عمده ای از نیروهایی که در زمینه غربالگری ممیزی می کنند در 
پادگانها مستقر شدند و امیدوارم این برنامه های پیشگیرانه موثر 

واقع شود. 
وی یادآور شد: ما با این مجموعه ها هماهنگ هستیم و برای 
ارائه ملحفه های یکبار  و  پتوها  مثال بحث دوبار تنظیف روزانه 
مصرف در دستور کار قرار گرفته که بخش زیادی از آن انجام شده 

است.
 زالی بیان داشت: البته ممکن است ضرورتا بخشی از نیروهای 
امدادی ما در زمره سربازان و نیروهای مسلح باشند مانند همه جای 
دنیا که در ابعاد امدادی معمولا نیروهای مسلح نقش چشمگیری 
دارند؛ بنابراین سلامت سربازان نه تنها به دلیل صیانت از سلامت 
همه شهروندان بلکه به دلیل اینکه این گروه از ذخایر راهبردی آتی 

خواهند بود، از جایگاه ممتازی برخوردار است.
 وی درباره توزیع ماسک و مواد ضد عفونی، گفت: در سطح 
شهر به شکل ملموسی کمبود جدی ماسک و مواد حفاظتی و 
مواد ضدعفونی کننده وجود دارد، بخشی از آن به خاطر مکشی 
است که در روز اول توسط سودجویان اتفاق افتاد، سازمان تعزیرات 
چندین انبار را کشف کردند که مقادیر بسیار زیادی مواد شوینده و 

ضد عفونی کننده و ماسک در آنها وجود داشت. 
شهر  کلان  در  کرونا  بیماری  مدیریت  عملیات  فرمانده   
با  متناسب  حدی  تا  مواد  این  مصرف  همچنین  افزود:  تهران 

استانداردهای علمی نبوده است.
 وی تاکید کرد: همه شهروندان احتیاج به استفاده از ماسک 
ندارند، در روزهای نخست شیوع، به علت ترسی که در مردم ایجاد 

شد این مسئله قابل انتظار بود به همین دلیل میزان مصرف مواد 
ضدعفونی کننده و ماسک به شکل چشمگیری در سطح شهر 

تهران افزایش یافت. 
 زالی افزود: به نظر می رسد به تدریج با منطقی شدن مصرف و 
افزایش دانش مردم نسبت به مقابله با ویروس بازار دارد به توازن 

نسبی می رسد.
  فرمانده عملیات مدیریت بیماری کرونا در شهر تهران یادآور شد: 
خوشبختانه با کمک مجموعه ستاد فرمان حضرت امام محموله 

بسیار عظیمی از انگلستان بارگیری شده که وارد کشور می شود. 

 وی افزود: مجموعه کل کشور به سرعت ماسک را تولید و توزیع 
می کنند به نظر می رسد که یکی دو روز آینده نه تنها در تهران بلکه 
در کل کشور شاهد گشایش در بازتوزیع آن ها باشیم، البته تاکید 
می کنم مجموعه عزیزان ما در کشور و شهروندان باید مدیریت 

بهینه داشته باشند.
  زالی تاکید کرد: برای مثال افراد خاصی باید از ماسک اسفاده 
کنند و ضرورتی ندارد همه از ماسک استفاده کنند، حتی اگر 
کسی ماسک بزند اما درست از آن استفاده نکند این مسئله می 

تواند عاملی برای سرایت و انتقال بیماری باشد. 

زمان پایان »کرونا« به مردم بستگی دارد

 افزایش بهداشت همگانی تنها راه شکست ویروس 
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بسیج امکانات و نیروها برای رفع آلودگی از شهرقم؛

خادمان مدیریت شهری در خط مقدم 
مقابله با کرونا

 شهرداری قم با بسیج نیروها و امکانات خود، ضمن اطلاع رسانی گسترده به مردم 
در خصوص پیشگیری از کروناویروس، اقدام به ضدعفونی فضاها و امکانات شهری 

کرده است.
در سال ۱۹۶۵ میلادی گونه جدیدی از ویروس به نام “کرونا ویروس ها” کشف شد و 
مطالعات روی آن ها تا اواسط دهه ۱۹۸۰ ادامه داشت. خانواده بزرگ کرونا ویروس ها 
از سرماخوردگی معمولی تا بیماری های شدیدتری همچون سارس و مرس را شامل 
می شوند. این ویروس ها به طور طبیعی در بدن پستانداران و پرندگان زندگی می کنند، 
با این حال تاکنون ۷ کرونا ویروس انسانی کشف شده که آخرین نوع آن در دسامبر 

۲۰۱۹ در شهر ووهان چین در بین مردم شیوع پیدا کرد.
تصور بر این است که کرونا ویروس از بدن خفاش به بدن حیوانی به اسم گربه زباد 
منتقل و از آن به انسان منتقل شده است. موارد این بیماری عمدتاً در چین است اما 
به جز آن، کشورهایی چون تایلند، ژاپن، کره جنوبی، تایوان، استرالیا، امریکا و ایران 

هم درگیر آن هستند.
ووهان، مرکز این ویروس شهری با ۹ میلیون نفر جمعیت است که با شیوع این 
بیماری فرودگاه ها و ایستگاه های قطار این شهر بر روی مسافران خروجی بسته و 
وسایل حمل و نقل راه دور نیز بسته شده است. با این حال تاکنون کشور چین بیش از 

۷۴ هزار نفر مبتلا به کرونا ویروس داشته است.
علائم این ویروس که تقریباً پس از گذشت بیش از ۱۰ روز نمایان می شود شامل تب، 
سرفه های خشک، احساس خستگی، درد عظلات، تنگی نفس، مشکلات تنفسی، 
اسهال و استفراغ است. به گفته مقامات چینی، کرونا ویروس قبل از نشان دادن علائم 

خود در بدن فرد بیمار هم می تواند به افراد جدیدی به سهولت منتقل شود. 
اما راه های پیشگیری از این ویروس هم مانند انتقالش آسان است؛ شستن مداوم 
دست ها با آب و صابون یا ژل شست و شو حاوی الکل، جلوگیری از پخش عطسه و 
سرفه در محیط به کمک دستمال یا آرنج دست، خودداری از دست دادن و روبوسی، 
رعایت فاصله حداقل یک متری از فرد مبتلا به آنفولانزا یا سرماخوردگی، پخت کامل 
گوشت و تخم مرغ قبل از صرف، استفاده از ماسک در اماکن عمومی و عدم دست 
زدن به چشم، بینی، دهان و گوش قبل از شستن دست ها از جمله راه های پیشگیری 

هستند.
طبق پژوهش صورت گرفته در چین ۸۰ درصد مبتلایان علائم خفیف داشته و 
سالمندان، افراد دارای بیماری های گوارشی و ریوی و کادر پزشکی بیشتر در معرض 
خطر بوده اند. در پی بحران شیوع کرونا ویروس در نقاط مختلف جهان، شیوع این 
بیماری در ایران در تاریخ ۲۹ بهمن ۱۳۹۸ رسماً تأیید شد و ایران پس از چین دومین 

کشور از نظر آمار بالای مبتلایان به کرونا ویروس را گرفت.
شیوع این ویروس که نام علمی آن کووید-۱۹ است در ایران از شهر قم شروع و اولین 
موارد از کرونا در شهر قم از طریق روابط عمومی وزارت بهداشت گزارش شد؛ در پی این 

اتفاق بیمارستان کامکار قم محل قرنطینه و مراجعه افراد مشکوک به کرونا قرار گرفت.
آماده باش تمام طرفیت ها و توان مدیریت شهری برای مدیریت بحران 

هنوز علت آن که چرا شیوع این بیماری از شهر قم آغاز شد به طور واضح مشخص 
نشده است اما نظر بر این که قم یکی از شاهراه های ارتباطی کشور است و روزانه افراد 
زیادی از شهرهای مختلف داخل و خارج این شهر می شوند مسلماً انتقال بیماری 
نیز در این چنین شهری افزایش می یابد. از طرف دیگر حرم حضرت معصومه)س( و 
مسجد مقدس جمکران نیز از اماکن تجمع زائرین از شهرها و کشورهای گوناگون است 

که می تواند شیوع بیماری را راحت تر سازد.
این  شیوع  خصوص  در  پزشکی  آموزش  و  درمان  بهداشت،  وزارت  اعلام  پی  در 
ویروس، مسئولان قمی با تشکیل جلسات فوق العاده اقدامات متعددی را در راستای 
جلوگیری از گسترش شیوع بیماری برنامه ریزی کردند. بخشی از این اقدامات در حوزه 
شهری بود تا بتوان در شهر ضمن اطلاع رسانی دقیق، محیط شهری را از نظر بهداشت 

عمومی، سالم کرد.
با اقداماتی شروع به  شهرداری قم نظر به موقعیت بحرانی و حساس این شهر 
فرهنگ سازی بیشتر شهروندان برای جلوگیری از شیوع ویروس در شهر کرد. شهردار 
قم در این باره گفت: تمامی طرفیت ها و توان مدیریت شهری برای مدیریت بحران 
به حالت آماده باش درآمده اند و تمهیدات لازم در حوزه های مختلف اندیشیده شده 

است.
آموزش های شهروندی با استفاده از ظرفیت های تبلیغات محیطی 

دکترسید مرتضی سقائیان نژاد آموزش های شهروندی با استفاده از ظرفیت های 
تبلیغات محیطی را از اقدامات شهرداری خواند و گفت: با همکاری دانشگاه علوم 
پزشکی ظرفیت های مختلف تبلیغات شهری و ویژه برنامه های فرهنگی برای آشنایی 

شهروندان با کرونا در دست اجراست.
شهردارقم افزود: آموزش کارکنان شهرداری از جمله کارگران فضای سبز و خدمات 
شهری و پاکبانان شهر قم در خصوص پیشگیری از شیوع بیماری های واگیر از دیگر 
اقدامات است. همچنین انواع لوازم بهداشتی مورد نیاز در اختیار این عزیزان قرار 

می گیرد.
پاکسازی، شست و شو و ضدعفونی روزانه ناوگان اتوبوسرانی

شهرداری همچنین با اعلام آمادگی کامل ناوگان حمل و نقل عمومی برای خدمت 
رسانی به شهروندان، پاکسازی، شست و شو و ضدعفونی ناوگان اتوبوس رانی را به 
صورت مستمر انجام می دهد و تمهیدات لازم برای آموزش رانندگان، تاکسی و رعایت 

نکات بهداشتی در این ناوگان نیز توسط سازمان تاکسیرانی انجام گرفته است.
البته این نکته ناگفته نماند که شهردار قم تاکید کرده که روند اجرای پروژه های 

شهری و عمرانی در سطح شهر بدون اختلال و طبق برنامه ریزی اجرا می شود.
در حوزه تاکسیرانی نیز، شهرداری نظر به ارتباط گسترده مردم با این ناوگان حمل 
و نقل عمومی اقداماتی را انجام داده است. بیش از دو هزار بروشور از مرکز بهداشت 
قم در اختیار واحد بازرسی و شرکت های حمل و نقل گذاشته شده تا بین رانندگان 
گردشی و خطی توزیع شود و نکات بهداشتی در خصوص مردم و خدمت رسانی مورد 

توجه قرار گیرد.
تاکید برضدعفونی روزانه تاکسی ها

امیر یزدی سرپرست سازمان نظارت و مدیریت بر تاکسیرانی شهرداری قم در این 
خصوص گفت: دو شرکت اسنپ و تپسی در اپلیکیشن خود اطلاع رسانی کامل 
جهت رعایت بهداشت فردی و داخل خودرو را بارگذاری کرده است و هر دو شرکت 

در خصوص دریافت مواد ضدعفونی کننده برای رانندگان در حال پیگیری هستند.
وی افزود: نصب تراکت در خصوص پیشگیری کرونا ویروس در سازمان تاکسیرانی و 

در معرض دید رانندگان انجام گرفته است.
همچنین سازمان تاکسیرانی ۶ دستگاه پمپ ضد عفونی کننده و مواد مخصوص را 
به نماینده شرکت های حمل و نقل تابعه جهت گندزدایی تاکسی های تحت پوشش 
داخل پایانه ها تحویل داده وتحویل اسپری به رانندگان سطح شهر جهت ضدعفونی 

کردن دستگیره ها و داخل تاکسی با نظارت واحد بازرسی صورت گرفته است.
لغو برنامه های فرهنگی وهنری در شهر قم

لغو برنامه های عمومی در شهر از دیگر اقدامات پیشگیرانه صورت گرفته جهت کاهش 
تجمعات و جلوگیری از گسترش بیماری بوده است؛ سازمان فرهنگی هنری ورزشی 
شهرداری قم تمامی مسابقات ورزشی، جشنواره های فرهنگی، رویدادهای شهری در 
حوزه فرهنگ و هنر و برنامه های روزانه فرهنگ سراها که با مشارکت، محوریت و نطارت 

این سازمان انجام می گرفت برای جلوگیری از شیوع کرونا ویروس لغو کرده است.
ابوالقاسم مقیمی مدیرعامل این سازمان در این خصوص گفت: با توجه به اهمیت 
آموزش شهروندی در خصوص پیشگیری و اطلاع شهروندان با هماهنگی های انجام 
شده و همکاری با دانشگاه علوم پزشکی و خدمات درمانی استان قم، بروشورهای 

آموزشی تهیه و در اختیار مردم قرار گرفته است.
شایعات بسیاری در خصوص تلفات مبتلایان به کرونا ویروس زبان به زبان می گردد و 
شهروندان را وحشت زده می کند. دفن در خارج شهر و نقاط دور از دسترس، تدفین 

بدون غسل و کفن و جلوگیری از تجمع خانواده متوفی از جمله این شایعات است.
 اتخاذ تمهیدات لازم برای دفن متوفیان کرونا در بهشت  معصومه)س(

مدیرعامل سازمان آرامستان های بهشت معصومه )س( شهرداری قم در خصوص 
این شایعات اظهار کرد: بدیهی است موضوعات تطهیر، تغسیل، کفن، اقامه نماز میت 
و انتقال اجساد به محل دفن با رعایت دستورالعمل های لازم جهت حفظ بهداشت 
محیط، سلامت شهروندان خصوصاً کارکنان بهشت معصومه )س( صورت خواهد 

گرفت.
عبدالحمید وکیلی افزود: ناوگان ویژه حمل و نقل اجساد نیز برای این متوفیان در نظر 
گرفته شده و حمل اجساد فوت شده با دلایل مرتبط با بیماری های عفونی با رعایت 
مسائل بهداشتی انجام گرفته و عمل شست وشو و ضد عفونی بلافاصله پس از تحویل 

جسد انجام می گیرد.
جسد متوفیانی که علت فوت آن ها بیماری های عفونی و واگیر مانند کرونا ویروس 
است، بر اساس دستورالعمل وزارت بهداشت به خارج از شهر و یا آرامستان های دیگر 
تحویل داده نشده و صرفاً با توجه به مسائل بهداشتی و پیدا کردن فضای مناسب در 

بهشت معصومه )س( دفن می شوند.
فضاهای  اختصاص  شهری،  خدمات  نیروهای  و  سبز  فضای  کارگران  آموزش 
اختصاص  فردی،  بهداشت  نکات  اکران  برای  شهری  تبلیغات  و  اطلاع رسانی 
ناوگان ویژه برای جمع آوری پسماند عفونی بیمارستان های کامکار و فرقانی، نصب 
دستورالعمل های بهداشتی در اماکن عمومی شهر و ضدعفونی معابر و خیابان ها و 
مکان های در معرض آلودگی از دیگر اقداماتی بوده که شهرداری در راستای پیشگیری 

و مقابله با کروناویروس در شهر انجام داده است.
از بین بردن غول کرونا ویروس، در نزدیکی نوروز می تواند یکی از دعاهای هم وطنان 
بر سر سفره های هفت سین باشد. با آرزوی رونق کسب و کار فروشنده های قمی و 
سلامتی خانواده ها امید است بتوانیم کرونا ویروس را با رعایت مسائل بهداشتی و 

پیشگیری های لازم شکست دهیم.

اجتماعی

عطیه مؤذن

دهه ۶۰ برای خیلی ها یادآور بمباران و جنگ و اتفاقات 
تلخی است که هر روزه بر سر مردم آوار می شد. یادآور 
را  زندگی  عادی  روال  گاهی  از  هر  که  قرمزهایی  آژیر 
تعطیل می کرد و مردم مجبور بودند به پناهگاه ها بروند 
از  بخشی  کنند.  حفظ  را  عزیزانشان  و  خود  جان  تا 
تعطیلی زندگی زیر همین آژیرهای قرمز نیز به مدارس 
مربوط می شد و بچه هایی که هر بار باید کلاس و درس را 

تعطیل می کردند و خانه نشین می شدند.
از جایی به بعد مدارس کلًا تعطیل شد و دانش آموزان 
آن سال ها بخشی از دروس خود را از طریق جعبه های 

جادویی و در خانه هایشان دنبال کردند.
این روزها اگرچه شرایط با روزهای بحرانی بمباران و 
جنگ در دهه ۶۰ فاصله ای بعید دارد اما ویروس »کرونا« 
باردیگر دانش آموزان را خانه نشین کرده و همین بهانه ای 
شده تا تلویزیون یک بار دیگر سراغ تکرار تجربه »آموزش 
از راه دور« برود. تجربه ای که پیش از این هم جواب داده 
و حالا قرار است نه به خاطر یک تهدید که به خاطر یک 
هدف متعالی در راستای تحقق شعار »عدالت آموزشی« 
و »فرصت برابر« برای همه دانش آموزان از آن بهره گرفته 

شود.
»کرونا«؛ جرقه اجرایی شدن ایده

 »عدالت آموزشی«
اگرچه جرقه شروع این اتفاق در دوره ای زده شد که 
که  است  بیماری  و  کرونا  ویروس  شیوع  درگیر  کشور 
نه تنها ایران بلکه جهان را با چالش مواجه کرده است 
اما طبق برنامه ریزی شبکه آموزش سیما که این روزها 
سکاندار اصلی این رویداد است، مقدمات این اقدام 
خیلی پیش از این ها کلید خورده و فقط منتظر جرقه ای 

برای اجرایی شدن بوده است.
مقدمات اصلی برنامه ریزی برای اجرای این طرح به 
ابتدای سال تحصیلی ۹۸-۹۹ برمی گردد؛ به روزهای 
آلوده آبان و آذر که شاخص آلودگی هوای تهران بارها از 
مرز استاندارد گذشت. مدارس ابتدایی بارها تعطیل شد 
و حتی شهر تهران و برخی از کلانشهرهای دیگر بارها 
برای گروه های ناسالم خطرناک تشخیص داده شدند. 
این اتفاق و همچنین شرایط بخشی از مناطق محروم 
و ناسالم در شهرهای حاشیه و دور افتاده کشور و حتی 
برقراری  برای  تجهیزات لازم  و  آموزشی  امکانات  نبود 
تا مدیران  باعث شد  و همه  کلاس های درسی، همه 
شبکه آموزش به همراه وزارت آموزش و پرورش طرحی 
را راه اندازی کنند که طی آن فرصتی برای آموزش همه 
بچه های ایران و همه دانش آموزان و محصلان کشور در 

هر شرایطی فراهم شود.
ایام  در  آموزش  شبکه  صداوسیما،  تازه  اقدام  طی 
کرونا  ویروس  شیوع  با  بار  این  که  مدارس  تعطیلات 
همزمان شده است، دروس مقاطع مختلف تحصیلی را 
برای دانش آموزان در خانه تدریس می کند. دوره اجرایی 
شدن این طرح از روز گذشته شنبه ۱۰ اسفندماه آغاز 
شده و طی آن ۱۰ ردیف درسی در پایه های مختلف 
تحصیلی از صبح تا عصر روی آنتن شبکه آموزش یا 

همان شبکه هفت سیما می رود.
برنامه »فرصت برابر« به دنبال شعار »عدالت 

آموزشی« 
طبق این رویکرد دبیران آموزش و پرورش که پیش از 
این انتخاب شده اند هر روز به استودیو ضبط برنامه های 
سیما در خیابان الوند می روند تا این بار آموزش های 
خود را نه از طریق مدارس و برای بچه های یک کلاس 
درسی، بلکه از قاب تلویزیون و برای چندین میلیون 

محصل در خانه ارائه کنند.
نکته ویژه این آموزش ها این است که در روزهایی که 
برنامه های تلویزیونی به ضبطی و تولیدی شدن نزدیک 
می شوند این برنامه ها به صورت زنده روی آنتن می رود و 

پویایی و به روز بودن اولین ویژگی آنهاست.
ایده »آموزش از راه دور« چگونه شکل گرفت؟

مسعود احمدی افزادی مدیر شبکه آموزش که چند 
ماهی است جلسات مختلفی را در سطوح مختلف از 
مدیران و معاونان وزارت آموزش و پرورش تا معاونت سیما 
و حتی ریاست صداوسیما برگزار کرده است، درباره این 
رویداد گفت: شعار شبکه آموزش فرصت های برابر و 
عدالت آموزشی بوده و هدفمان هم در آموزش توانایی 
فرد بود. ما طی چند ماه گذشته پیگیری های زیادی 
برای این منظور داشتیم. یک پیگیری بحث آموزش های 
از  را  امروز  آموزان  دانش  می توان  چطور  که  بود  نوین 
طریق آموزش های نوین به مهارت و توانمندی رساند.
وی ابتدا با اشاره به چگونگی شکل گرفتن این ایده در 
شبکه آموزش بیان کرد: برگزاری این آموزش ها ابتدا از 
طرف رضوان حکیم زاده معاون آموزش ابتدایی وزارت 
آموزش و پرورش مطرح شد که بتوانیم حوزه های درسی 
مکمل را آموزش دهیم. این پیشنهاد به معاونت سیما و 
حوزه ریاست صداوسیما ارجاع شد. ما بحث های کاملی 
را مطرح کرده بودیم و منتظر زمان مناسب برای اجرا 

بودیم و این طرحی نبود که دفعتاً در سیما مطرح شود.
احمدی افزادی درباره ضرورت های اجرای این طرح 
که آیا فقط برای شیوع ویروس کرونا بوده و یا قرار است 
ادامه دار باشد، اظهار کرد: کشور ما با حوادثی از جمله 
مناسبت هایی  حتی  و  شهرها  در  هوا  آلودگی  سیل، 
روبه رو است که می طلبد امکانات آموزشی برابر در این 
مقاطع برای همه دانش آموزان از طریق تلویزیون فراهم 
شود. ما به همان میزان که به شهرستان های دور فکر 
کردیم به آلودگی هوا در کلانشهرها نیز اندیشیدیم و 
این مسائل باعث شد روی آموزش های مکمل و فراگیر 

فکر کنیم .
وی ادامه داد: با این حال وقتی به بازه زمانی شیوع 
کرونا رسیدیم سه شنبه هفته گذشته، پیشنهاد شورای 
اندیشه ورزی شبکه هفت سیما مورد تأیید قرار گرفت 
آموزش  و دستوراتی صادر شد که هرچه زودتر بحث 

مکمل در این شبکه اجرایی شود.
معلم و روش تدریس چگونه انتخاب می شود؟

مدیر شبکه آموزش درباره فرآیند انتخاب معلم ها و متد 
درسی آن ها که یکی از دغدغه های دانش آموزان برای 
همراهی با این برنامه های آموزشی می تواند باشد، به 
همکاری با وزارت آموزش و پرورش اشاره و عنوان کرد: 
طی این فرآیند با معاونت ابتدایی و متوسطه و ادارات 
کل وزارت آموزش و پرورش مبانی اصلی ریخته شد و 
روز شنبه را آغاز عملیات تعیین کردیم. طی این فرآیند 
ده ها معلم از طرف آموزش و پرورش بررسی و انتخاب 
شدند تا از طریق رسانه ملی به بچه ها آموزش دهند. 
درباره متد درسی هم باید گفت یکی از معضلات اصلی 
تنوع کتاب های کمک آموزشی است که باعث شده 
است از کتاب های اصلی درسی غفلت شود. معلمان 
در آموزش تلویزیونی تمرکزشان روی همین کتاب های 

اصلی درسی است.
وی درباره تجربه پخش این برنامه ها در روز گذشته که 
شروع این رویداد بود و بازخوردهایی که دریافت شد، 
نیز گفت: ما شنبه ۸ صبح عملیات را شروع کردیم و در 
چهار مقطع ابتدایی، متوسطه اول، دوم و هنرستان های 
فنی و حرفه ای و کار و دانش دروس تحصیلی از ۸ صبح 

تا ۵ عصر آموزش داده شد.
مدیر شبکه آموزش سیما درباره میزان بالای اقبال 
مخاطبان و پرسش درباره این رویکرد نیز سخن گفت 
و بیان کرد: تمام سامانه های مرتبط با صداوسیما طی 
روزهای گذشته سرشار از سوال شد که درباره چند و 
چون این حرکت بود. بعد از آموزش دروس طی همین 
یک روز نیز سوالاتی پیرامون مباحث داشتیم که بعضاً به 
چندین هزار رسید یا ۴۰ هزار پرسش درباره یک درس 

داشتیم که عدد زیادی است.
احمدی افزادی ادامه داد: به هر حال این نیاز دانش 
آموزان بود و این دغدغه که با وجود تعطیلات بلندمدت 
دانش آموز چه باید بکند، به شدت مردم را کلافه کرده 
تا  را  تعاملی »هفت«  نرم افزار  داریم  بنا  از طرفی  بود. 
اواسط هفته راه اندازی کنیم تا بچه ها بتوانند خودشان 
سوالات را به صورت زنده و آنلاین و یا حتی بعد از آموزش 
تلویزیونی مطرح کنند و با معلم ها در ارتباط باشند. در 
این نرم افزار، گروه های دبیران همزمان یا بعد از برنامه به 
پرسش ها جواب خواهند داد و برنامه های پخش شده 

هم بارگذاری می شود.
وی اضافه کرد: من تصور می کنم حرکت شبکه آموزش 
در این اتفاق، صد در صد منطبق با اهداف بوده است. 
این حرکت اتفاق خوبی را رقم می زند و اعتمادافزایی 
به همراه دارد. این نخستین بار است این اتفاق به این 
شکل رقم می خورد. بزرگترین نکته در این اتفاق هم 
نزدیک شدن رسانه به مردم است. رسانه ای که کارآمدتر 
است و امکان تعاملی بودن و ظرفیت های برودکست و 
برودبند را دارد در این زمینه می تواند موفق تر عمل کند.
که  آموزش ها  این  کوتاه  تایم  درباره  احمدی افزادی 
بیشتر در ۲۰ یا ۳۰ دقیقه منحصر می شود نیز توضیح 
داد: زمان عادی آموزش در مدارس یک ساعت است اما 
این تایم مباحث معلم به همراه بحث و پرسش و پاسخ 
است بنابراین اینجا گفتگوی صرف معلم است و باید 

مراقبت کنیم که مخاطب خسته نشود.
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وی در ادامه درباره ادامه این آموزش ها و اینکه تا چه 
زمانی دانش آموزان باید پای درس تلویزیون بنشینند 
بیان کرد: فاز اول تا ۲۹ اسفند ارائه می شود بخش دوم 
برای دانش آموزان در نوروز است. با توجه به اینکه سفرها 
در نوروز کم است قاعدتاً دانش آموزان وظایف و تکالیفی 
دارند که باید انجام دهند و از نیمه فروردین هم دوباره 
کنداکتور جدید را می چینیم. ما به عنوان یک پروسه به 
این اقدام نگاه می کنیم شاید با توجه به مناسبت ها و 

دیگر زمان ها حرکتی سیال باشد.
به  اشاره  با  خود  سخنان  پایان  در  احمدی افزادی 
تجربه مشابه این سبک آموزش تلویزیونی در دهه ۶۰ 
یادآور شد: در دهه ۶۰ یک بار چنین برنامه ای اجرا شد 
که موفق بود ما در دهه پنجم انقلاب این بار کامل تر و 

به صورت نوین آموزش از راه دور را ارائه می کنیم چراکه 
یکی از وظایف رسانه ها در عصر جدید وظیفه آموزشی 

است.
یک تجربه؛ عمو فردوس و شهرک الفبا

خاطر  به  هنوز  را  حاجیان  فردوس  خیلی ها  شاید 
برای  که  »الفبا«  نام  به  شهرکی  معلم  باشند.  داشته 
بچه های دبستانی با فضایی شاد، موزیکال و با استفاده 
از عروسک و فضاهای جذاب بصری کمک می کرد تا 
نسلی که شاید از مدارس خشک و آموزش های رسمی 
کمتر می تواند یاد بگیرد پای این درس ها بنشنید و اتفاقاً 

طرفداران بسیاری را هم پیدا کرد.
فردوس حاجیان با این برنامه محبوبیت بسیاری پیدا 
از  اما  بود  آموزش  برنامه  اساس  و  اصل  اگرچه  و  کرد 
اتفاقات و المان های عروسکی و بصری کمک می گرفت 
تا آموزش ها را با جذابیتی دو چندان به بچه ها ارائه کند.
پرورش  و  آموزش  وزارت  کارشناس  سبطی  هامون 
دور  سال های  تجربه  این  به  گفتگویی  در  که  است 
آموزش  و  الفبا  شهرک  گفت:  و  کرد  اشاره  تلویزیون 
شکل  سیما  و  صدا  همین  در  پرنشاطش  و  موزیکال 
گرفت و در ذهن و زبان مردم ماندگار شد. یا برنامه های 
علمی و فرهنگسازی نظیر مسابقه علمی، خاطرات 
خوشی است که مردم از تلویزیون به یادگار دارند و اکنون 
زمان احیای ارزش های علمی و اخلاقی در برنامه های 

آموزشی رسانه ملی است.
فردوس حاجیان پایه گذار سبک آموزشی 

متفاوت در تلویزیون بود 
وی درباره آموزش از راه دور در تلویزیون و امکانی که 
برای مخاطبان چند میلیونی فراهم است، بیان کرد: 
همه  نمودارهای  و  جداول  طبق  که  فعلی  شرایط  در 
تعطیلات  ادامه  احتمال  )اپیدمولوژیک(  گیرشناسی 
حتی بعد از نوروز نیز وجود دارد، لازم است همچنان از 
تجمع پرهیز شود و تدابیر برای کمتر شدن تجمعات به 

کار گرفته شود.
آموزش های  به  اشاره  با  آموزشی  کارشناس  این 
باید  کرد:  تصریح  دانش آموزان  همه  برای  سراسری 
این  کند.  سراسری  آموزش  یک  آماده  را  خود  کشور 
مهم است و متأسفانه در این چند سال با اینکه خیلی از 

صاحب نظران به آن اصرار داشتند مغفول ماند.
حالا  که  دانست  تهدیدی  را  کرونا  ویروس  سبطی، 
به فرصت تبدیل شده است و گفت: آموزش و پرورش 
از طریق  را  این سیستم، عدالت آموزشی  با  می تواند 
صداوسیما و فضای مجازی سالم، برای همه بچه های 
ایران فراهم نماید، چراکه مشکل برخی از دانش آموزان 
مناطق مختلف ایران، نبود مکان فیزیکی نیست بلکه 
خلأ معلم متخصص است. البته نیازی هم نبود کرونا 

بیاید تا مسئولان به این مدل آموزشی فکر کنند.
وی با اشاره به معلمانی که در سیستم آموزش از راه دور 
در تلویزیون به کار گرفته می شوند نیز اظهار کرد: باید 
مراقب بود تا فاجعه ای که درباره برنامه های مشارکتی 
رخ داده دوباره درسطحی کلانتر تکرار نشود. ایرادات 
این  در  صداوسیما  مشارکتی   - آموزشی  برنامه های 
سال ها تا جایی بود که خود مسئولان صداوسیما تذکر 
گرفتند و تذکر دادند که از ورود برخی از این معلم نماها 
نبودند،  نیز  پرورش  و  آموزش  استخدام  البته  که 

جلوگیری شود.
سبطی با گلایه از برخی برنامه های کنکوری اضافه 
کرد: درمورد کسانی که به عنوان معلم و مشاور روی آنتن 
می رفتند. هیچ نوع صلاحیتی بررسی نمی شد و این در 
چند سال اخیر، یک مشکل فرهنگی و آموزشی جدی 

در سطح کشور به وجود آورده است.
این کارشناس آموزش و پرورش به تجربه آموزش از 
طریق تلویزیون در دهه ۶۰ اشاره و بیان کرد: در دهه ۶۰ 
تجربه ای اینچنینی داشتیم که نه می توان گفت ناموفق 
بود و نه می توان گفت خیلی موفق بود. در آن زمان 
دبیران آموزش و پرورش در تلویزیون تدریس می کردند 
نبود و گاهی  از جاذبه چندانی برخوردار  اما کارشان 
خیلی خشک و رسمی بود. البته الان وضعیت آموزش 
بنابراین همین  دوره است،  آن  از  پرورش ضعیف تر  و 
که معلمانی بیایند و به دور از رویکردهای غیرعلمی و 
سودجویانه، مباحث درسی را با دقت تدریس کنند، 

اتفاق خوبی است.
و  علمی  شبه  سخنان  از  برخی  داد:  ادامه  وی 
بی پایه که وارد ذهن و زبان دانش آموزان ایران شده 
و  مشارکتی   - آموزشی  برنامه های  طریق  از  است 
افرادی  آن  که عوامل  تلویزیون است  اسپانسرمحور 

بی تخصص و بی تعهد بوده اند.
خود  صحبت های  پایانی  بخش  در  کارشناس  این 
درباره رویکرد تازه شبکه آموزش اظهار کرد: امیدوارم 
تجربه این چند ماه پایه گذار یک اتفاق مبارک در کشور 
شود و بتوانیم »عدالت آموزشی« را از طریق صداوسیما 
و وزارت فناوری و اطلاعات اجرایی کنیم؛ اتفاقی که 
در کاهش سهمیه های رنگارنگ هم قطعاً تأثیر خواهد 

داشت.

توسط حوزه علمیه خواهران؛

پویش »روان درمانی« و »معنا درمانی« در 
فضای مجازی ایجاد شد

معاون فرهنگی حوزه های علمیه خواهران گفت: به منظور حفظ روحیه مردم و بالابردن سطح 
تاب آوری اجتماعی کمپینی با عنوان پویش »روان درمانی« و »معنا درمانی« ایجاد شد.

معصومه ظهیری اظهار داشت: معاون فرهنگی حوزه های علمیه خواهران کمپین تقدیر، 
تشکر و حمایت از کادر پزشکی و بهداشت عمومی را در فضای مجازی ایجاد کرده است که در 
این کمپین فعالان عرصه فضای مجازی از کادر پزشکی، بیمارستانی و بهداشت عمومی تقدیر 

و تشکر می کنند.
وی ادامه داد: همچنین این کمپین در زمینه ایجاد آرامش در فضای جامعه در قالب روایات، 
پیام های اخلاقی و پیام های بهداشتی در فضای مجازی به ویژه در بخش هایی که طلاب حضور 

دارند، اقدام کردند.
معاون فرهنگی حوزه های علمیه خواهران بیان کرد: با توجه به تعطیلی طلاب، علاوه بر بخش 
آموزش که به ارائه دروس در فضای مجازی می پردازد، بخش فرهنگی نیز به بارگذاری طرح های 
فرهنگی، تبلیغی و آموزش مهارتی اقدام کرده است تا طلاب و خانواده های آنها بدین وسیله از 
اوقات فراغت خود به نحو احسن استفاده کنند. وی گفت: فعالیت ها در فضای مجازی در بخش 
زنان و خانواده شامل مهارت های ازدواج، زندگی به توان خدا که در مرحله ثبت نام قرار دارد و 
مسابقه انقلاب اسلامی که در حال بارگذاری است، همچنین دوره آموزشی تبلیغ نوین، دوره 
واکاوی بحران جمعیت در ایران، دوره آموزش مهارت های رسانه ای، دوره تربیت مربی و مشاوره 

خانواده از دیگر برنامه های معاونت فرهنگی در فضای مجازی است.
اعلام آمادگی گروه های جهادی

ظهیری عنوان کرد: گروه های جهادی به ویژه در شهر قم و شهرهای آلوده به ویروس کرونا 
اعلام آمادگی کرده اند و آماده ارائه خدمات بهداشتی و پزشکی هستند و در بسته بندی پک های 

بهداشتی و تحویل آنها همکاری لازم را دارند.
وی اضافه کرد: از ظرفیت طلاب خواهر بسیجی و داوطلبین در حسینیه ای در قم برای بسته 

بندی بهداشتی استفاده می شود.
معاون فرهنگی حوزه های علمیه خواهران بیان کرد: کمپین یاری رسانان اعلام آمادگی برای 
خدمت رسانی به مبتلایان به کرونا در بیمارستان ها کرده است اما هنوز بیمارستان ها ظرفیت برای 

پذیریش این نیروها را نداشته اند.
وی گفت: به منظور حفظ روحیه مردم و بالابردن سطح تاب آوری اجتماعی کمپینی برای ایجاد 
آرامش روحی و روانی مردم با عنوان پویش روان درمانی و معنادرمانی ایجاد که مورد استقبال واقع 

شده است.
وی با اشاره به اهمیت توجه به بعد تغذیه روحی و روانی جامعه و جلوگیری از تشویش و استرس 
افزود: به وسیله پویش روان درمانی و معنا درمانی پیام های روانشناسی و پیام های آرامش بخش 

منتقل شده، همچنین به قرائت دعاهای دسته جمعی به صورت مجازی نیز پرداخته می شود.
                             

معاون حمل ونقل اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم خبرداد

آغازپیش فروش بلیت سفرهای نوروزی 
ناوگان جاده ای 

معاون حمل ونقل اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم گفت :پیش فروش بلیت 
سفرهای نوروزی ناوگان جاده ای به طور همزمان و به دوصورت حضوری و غیر حضوری ازروز 

دوشنبه ۹۸/۱۲/۱۲ آغاز میشود 
به گزارش روابط عمومی اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم ،درراستای ارائه 
خدمات حداکثری و جلوگیری از تضییع حقوق کاربران جاده ای ، طرح پیش فروش بلیت 

سفرهای نوروزی ناوگان جاده ای اجرایی شد . 
معاون حمل ونقل اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان قم ضمن اعلام خبر فوق 
اظهار داشت : این طرح به طور همزمان و به دوصورت حضوری و غیر حضوری از روز دوشنبه 

مورخ ۹۸/۱۲/۱۲ به اجرا درمی آید . 
حمید سالاری درخصوص نحوه پیش فروش بلیت سفرهای نوروزی ناوگان اتوبوسی عنوان کرد 
: متقاضیان می توانند با مراجعه به سایتهای اینترنتی ، سایتهای استانی و سایتهای اختصاصی 

شرکتهای حمل ونقل مسافر نسبت به تهیه بلیت اقدام نمایند .
وی درخصوص نحوه پیش فروش حضوری بلیت های نوروزی نیز اظهارداشت : پیش فروش 
بلیت درتمامی دفاتر فروش بلیت شرکت های مسافربری واقع درسطح شهر ازساعت ۸ صبح 
لغایت ۲۰ شب و درپایانه های مرکزی نیز درتمامی ساعات فعالیت این مراکز صورت می پذیرد 
.  سالاری درخصوص نرخ بلیت ناوگان حمل ونقل مسافر جاده ای نیز توضیح داد : بنابر سنوات 
گذشته درطول زمان اجرای طرح نوروزی ) ۲۵اسفندلغایت ۱۶ فروردین ماه ( به دلیل تردد یکسر 
خالی ناوگان ، دستور العمل شناور سازی نرخ بلیت ، حداکثر با ضریب ۱و ۲ قابل اجرا می باشد 
.   معاون حمل ونقل اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم از اهم وظایف شرکتهای 
حمل و نقل مسافر به تجهیز دفاتر فروش بلیت به رایانه و خودداری اکید از صدور بلیت غیر مکانیزه 
دردفاتر سطح شهر اشاره کرد و تصریح نمود : این شرکتها موظف به درج شماره تلفن شرکت 
دربلیتهای صادره و پاسخگویی شبانه روزی به متقاضیان ومراجعان می باشند . حمید سالاری 
نصب بنر ، تراکت و ...درمحل دفتر شرکت درپایانه عمومی و دفاتر سطح شهر را از دیگر وظایف 
این شرکتها دانست و یاد آور شد : درصورت مشاهده هرنوع تخلف نسبت به لغو مجوز دفتر فروش 
بلیت اقدام خواهد شد .  وی درخاتمه عنوان کرد : برنامه ریزی شرکت ها جهت پیش فروش بلیت 
حداکثرظرفیت ناوگان دراختیار ، برای مسیرهایی صورت پذیرد که بیشترین میزان تقاضا رادارا می 

باشند .
 

فرمانده انتظامی استان قم خبرداد

کشف لاستیک کامیون قاچاق به ارزش بیش 
از ۶ میلیارد ریال 

 فرمانده انتظامی استان قم از کشف ۶ میلیارد و ۶۴۰ میلیون ریال لاستیک کامیون قاچاق در 
قم خبر داد.   سردار عبدالرضا آقاخانی اظهارداشت: با تلاش کارآگاهان پلیس آگاهی استان یک 
دستگاه کشنده "کامیون" حامل بار قاچاق که از یکی از استان های جنوبی به مقصد "تهران" 

بارگیری شده بود، در محور " دلیجان- قم " شناسایی و توقیف شد.
فرمانده انتظامی استان افزود: در بازرسی از داخل کامیون مذکور، ۱۹۸حلقه لاستیک خودروی 

سنگین قاچاق کشف شد.
در قسمت  فقط  و  نشده  اشاره  تولید  تاریخ  به  اسناد  بررسي  در  داد:  ادامه  آقاخانی  سردار 
نظریات ارزیاب دو نوع تاریخ تولید قید شده بود که پس از انجام شمارش عیني کالا مشخص شد 

لاستیک ها داراي ۴ تاریخ تولید بوده که با اسناد از حیث تاریخ تولید مطابقت ندارد.
وی اضافه کرد: برابر اعلام کارشناسان گمرکات استان ارزش کل محموله ۶ میلیارد و ۶۴۰ 

میلیون ریال عنوان شده است.
فرمانده انتظامی استان قم گفت: در نهایت متهم به همراه پرونده متشکله به مرجع قضائی 

استان تحویل و پس از صدور قرار روانه زندان شد.
سردار آقاخانی با اشاره به اینکه قاچاق کالا اثرات سوء و منفي بر تولید داخلي داشته و امنیت 
اقتصادي جامعه را هدف قرار می دهد، ضمن تاکید بر عزم پلیس در مبارزه با این پدیده ناهنجار و 
مخرب، از شهروندان نیز خواست در صورت مشاهده هرگونه فعالیت غیرمجاز افراد فرصت طلب 
و سودجو، در اسرع وقت از طریق تماس با ۱۱۰ به پلیس اطلاع تا از بدون فوت وقت نسبت به 

شناسایي و دستگیري متخلفان اقدام شود.
 

فرمانده انتظامی البرز:

۲ باند زمین خواری میلیاردی در البرز 
متلاشی شدند

 فرمانده انتظامی البرز گفت: باتلاش ماموران پلیس آگاهی این استان اعضای ۲ باند بزرگ زمین 
خواری که با جعل اسناد و مدارک، پس از تصاحب زمین های بلاصاحب و فروش آن ها در استان 

های مختلف، ۱۰ هزار میلیارد ریال کلاهبرداری کرده بودند، دستگیر شدند. 
سردار عباسعلی محمدیان افزود : در اجرای منویات مقام معظم رهبری )مدظله العالی( در 
راستای مبارزه قاطع با مفسدان واخلال گران نظام اقتصادی و همچنین برنامه های اجرایی سال 
۹۸ در این زمینه، با توجه به تحقیقات صورت گرفته، تعدادی اراضی بلاصاحب یا صاحب متواری 
در حوزه استان البرز و استان های همجوار که مورد سوء استفاده افراد زمین خوار و جاعل قرار 

گرفته بودند، شناسایی شد.
وی اضافه کرد: با توجه به اهمیت موضوع، رسیدگی به آن در دستور کار اداره مبارزه با جرایم 
اقتصادی پلیس آگاهی این استان قرار گرفت و اقدامات گسترده ای برای شناسایی و دستگیری 
زمین خواران آغاز شد. فرمانده انتظامی استان البرز خاطرنشان کرد: با انجام تحقیقات گسترده، 
۱۰ نفر در قالب اعضای ۲ باند زمین خواری در چند عملیات غافلگیرانه دستگیر و در بازرسی از 
دفاتر کار آن ها، اسناد و مدارک جعلی و مدارک مربوط به املاک مورد نظر، که حاکی از فعالیت 

اعضای این باندها در زمینه زمین خواری بود، کشف شد.

 فرماندار شهرستان ملارد خبرداد

کشف ۱۲ هزار عدد ماسک 
سجاد برنجی سرپرست فرمانداری شهرستان ملارد از کشف ۱۲ هزار عدد ماسک با حضور 
دادستان در این شهرستان خبر داد و گفت: این ماسک ها بعد از تائیدیه اداره شبکه بهداشت و 
درمان شهرستان به صورت رایگان در بازار عرضه و نحوه توزیع آن در بین شهروندان اطلاع رسانی 
خواهد شد. وی در ادامه در خصوص اقدامات صورت گرفته برای پیشگیری از ویروس کرونا در این 
شهرستان افزود: با مدیران عامل واحدهای تولید کننده مواد ضد عفونی در شهرستان رایزنی هایی 
صورت گرفته تا نسبت به افزایش تولید و عرضه در شهرستان اقدام نمایند. برنجی اظهار داشت: 
باتوجه به اینکه متاسفانه در ملارد فاقد بیمارستان هستیم، با مدیران بیمارستان های همجوار 
مذاکرات و مکاتباتی صورت گرفته که اگر فردی  مشکوک به این ویروس به نشانی ملارد بود سریعا 
به شبکه بهداشت و درمان شهرستان مراتب را  جهت اقدامات بعدی منعکس نمایند. وی تصریح 
کرد: از همشهریان خواهشمندیم ضمن حفظ آرامش و رعایت توصیه های پیشگیری از برگزاری 

محافل و مجالس عمومی همچون  ختم و عروسی و... تا اطلاع ثانوی خودداری نمایند.

با حضور فرماندار قدس برگزار شد

جشنواره ورزشی ویژه بانوان
به همت اداره ورزش و جوانان و با همکاری سازمان فرهنگی ، اجتماعی و ورزشی شهرداری با 
حضور فرماندار جشنواره ورزشی ویژه بانوان در بوستان بانوان برگزار شد. لیلا واثقی فرماندارقدس 
با اشاره به توسعه زیرساخت های ورزشی در سطح شهرستان گفت: این امر با هم افزایی بین 
مسئولان در حال انجام است و با افتتاح پروژه های مختلف شاهد آن هستیم. وی در خصوص 
توسعه ورزش همگانی و قهرمانی بانوان اظهار داشت: باید با توسعه ورزش بانوان و توجه ویژه 
به آن میزان سطح شور و نشاط بانوان افزایش یابد تا منجر به افزایش نشاط اجتماعی شود. 
فرماندارقدس ابراز داشت: یکی از برداشتن گام های مهم در راستای توسعه فضاهای ورزشی می 

توان به همین پارک بانوان اشاره کرد. 
خ-افشار سرپرست غرب استان تهران

کرونا« جرقه »عدالت آموزشی« در سیما

وقتی قاب جادو »کلاس« می شود

 رئیس سازمان بسیج جامعه پزشکی کشور گفت: برای ایجاد و افزایش حس آرامش در 
جامعه قرار است تا گروه های جهادی، دانشجویان رشته پزشکی و تیم های شهید رهنمون 
به صورت پراکنده وضعیت سلامت مردم را بررسی و درصورت مشاهده مورد مشکوک، آنها 

را به کلینیک های مورد تایید شبکه بهداشت و درمان معرفی کنند. 
ابراهیم متولیان  با اشاره به تفاهمنامه همکاری مقابله با ویروس کرونا که میان سازمان 
بسیج مستضعفین و وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی امضا شده، گفت: از امروز 
دستورالعمل تریاژ و راهنمایی مردم در سطح محلات نیز تهیه و در روزهای آتی به مرحله 

اجرا گذاشته می شود.
وی با بیان اینکه طبق این دستورالعمل قرار است در ورودی های برخی مساجد، پایگاه 
های مقاومت و محلات پرتعدد میزهایی قرار داده شود و به ویزیت رایگان مردم پرداخته 
شود، افزود: قرار بر این است که برای ایجاد و افزایش حس آرامش در جامعه از طریق 
استدلال های پزشکی و علمی، گروه های جهادی، دانشجویان رشته پزشکی و تیم های 
شهید رهنمون وضعیت سلامت مردم را بررسی کنند و در صورت مشاهده مورد مشکوک، 
آن ها را طبق پروتکل مورنظر به کلینیک های مورد تایید شبکه بهداشت و درمان معرفی 

کنند.
متولیان همچنین با اشاره به تفاهمنامه همکاری سازمان بسیج و وزارت بهداشت در 
خصوص مقابله با ویروس کرونا با بیان این که سازمان بسیج این آمادگی را دارد تا مطابق 
مطالبه وزارت بهداشت نیروهای پزشکی و کادر درمانی مجرب خود را به مناطق مختلف 
کشور اعزام کند، اظهار کرد: مطابق آن چه در روزهای گذشته نیز اطلاع رسانی شد، 
تریاژ مردم در منازل از طریق سامانه  تلفنی ۴۰۳۰ نیز از جمله اقدامات مؤثری است که 
از طریق آن هموطنان می توانند سوالات و نگرانی های خود را در خصوص ویروس کرونا 
با کارشناسان وزارت بهداشت و سازمان بسیج پزشکی کشور در میان بگذارند و با آگاهی 

بیشتر به مقابله با کروناویروس و رعایت بهداشت فردی خود بپردازند.
رئیس سازمان بسیج جامعه پزشکی کشور با بیان این که بیمارستان ها و مراکز درمانی 
سپاه پاسداران و سازمان بسیج کشور آماده کمک به وزارت بهداشت برای درمان مبتلایان 
به کروناویروس است، افزود: برپایی بیمارستان های صحرایی خصوصا در مناطق کمتر 
برخوردار کشور و ویزیت رایگان مردم نیز از دیگر بندهایی است که در تفاهنامه مذکور مورد 

توافق قرار گرفته است.

رئیس سازمان بسیج جامعه پزشکی کشور خبرداد
استقرار پزشکان بسیجی در محلات برای سنجش سلامت مردم
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سخنگوی کمیسیون تلفیق خبرداد

تفکیک پرداخت یارانه نقدی و معیشتی در 
بودجه سال آینده

سخنگوی کمیسیون تلفیق در پایان بررسی لایحه بودجه ۹۹ در این کمیسیون، از 
تفکیک پرداخت یارانه معیشتی و یارانه نقدی در بودجه سال آینده خبر داد.

هادی قوامی در پایان آخرین نشست کمیسیون تلفیق لایحه بودجه سال ۹۹ و در جمع 
خبرنگاران، به جزئیات اصلاح لایحه بودجه سال آینده اشاره کرد و گفت: در بودجه سال 
آینده یارانه نقدی به ازای هر نفر ۴۵ هزار و ۵۰۰ تومان و به حساب ۷۸ میلیون نفر واریز 
خواهد شد و ۳۱ هزار میلیارد تومان نیز برای پرداخت یارانه معیشتی به ۶۰ میلیون ایرانی 
تخصیص یافت. وی افزود: علاوه بر مصوبه کمیسیون مبنی بر تفکیک پرداخت یارانه 
نقدی و یارانه معیشتی، به وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی تذکر داده شد تا بانک ها 

اطلاعات خود را اصلاح کنند و افراد نیازمند از حمایت های معیشتی برخوردار شوند.
آقای قوامی در پایان این نشست که امروز به دلیل دلیل پیشگیری از شیوع کرونا و 
توصیه های بهداشتی در صحن مجلس برگزار شد، گفت: سناریوی بررسی بودجه چند 

دوازدهم فعلا منتفی است.
افزایش ۶۰ لیتری سهمیه بنزین نوروز یا تابستان

سخنگوی کمیسیون تلفیق بودجه سال ۹۹، گفت: طبق مصوبه کمیسیون تلفیق 
بودجه سال ۹۹ مقرر شد، ۶۰ لیتر به سهمیه بنزین فروردین ماه )نوروز( و یا تابستان 
اضافه شود. آقای هادی قوامی سخنگوی کمیسیون تلفیق بودجه در پایان آخرین 
نشست کمیسیون تلفیق بودجه ۹۹ که صبح امروز )یکشنبه( برای رعایت نکات بهداشتی 
و پیشگیری از شیوع کرونا ویروس در صحن مجلس برگزار شد، جزئیات اصلاح لایحه 
بودجه سال آینده را تشریح کرد. وی با اشاره به الحاق یک جزء به جدول تبصره ۱۴ این 
لایحه، افزود: طبق مصوبه کمیسیون تلفیق مقرر شد، ۶۰ لیتر به سهمیه بنزین فروردین 
ماه )نوروز( و یا تابستان اضافه شود؛ یعنی سهمیه بنزین فروردین یا تابستان ۱۲۰ لیتر 
خواهد بود. سخنگوی کمیسیون تلفیق، تصریح کرد: این افزایش سهمیه ۶۰ لیتری 
فقط یک بار خواهد بود که با توجه به شیوع کرونا در کشور تصمیم با دولت خواهد بود که 
این افزایش در سهمیه فروردین برای سفر های نوروزی و یا در سهمیه تابستان اعمال شود.

نایب رئیس کمیسیون تلفیق بودجه مطرح کرد 

ساخت مسکن برای افراد کم درآمد
 توسط دولت

نایب رئیس کمیسیون تلفیق بودجه سال ۹۹، گفت: بر اساس مصوبه کمیسیون 
تلفیق دولت موظف به ساخت مسکن برای اقشار کم درآمد شده است. 

علی اصغر یوسف نژاد درباره مصوبات روز کمیسیون تلفیق بودجه سال ۹۹ گفت: 
همان طور که در جلسه گذشته مطرح شد قرار شد ۶۰ لیتر به سهمیه بنزین نوروزی 

خودروها اضافه شود.
این عضو هیات رئیسه مجلس شورای اسلامی ادامه داد: دیگر مصوبه ای که مورد 
بررسی قرار گرفت و در کمیسیون مصوب شد ساخت مسکن برای اقشار کم درآمد بود؛ 
بر اساس این مصوبه دولت مجاز است با استفاده از زمین  های در اختیارش در قالب 
خصوصی و یا غیردولتی تمهیدات لازم برای تولید و عرضه واحدهای مسکونی با اولویت 
الگوی مصرف بسازد. وی ادامه داد: وزارت راه و شهرسازی موظف است خانوارهای 
فاقد مسکن متقاضی این واحدها را با اولویت خانوارهای کم در آمد از طریق سامانه ای 
مشخص شناسایی کند.   نایب رئیس کمیسیون تلفیق بودجه سال ۹۹، افزود: به منظور 
اجرایی نمودن مفاد این بند سایر دستگاه های اجرایی ذیربط از جمله وزارت خانه های 
نفت، نیرو، کشور، همچنین شهرداری ها، سازمان تامین اجتماعی، بنیاد مسکن انقلاب 
اسلامی و بانک مرکزی موظفند در زمینه ارائه محورهای لازم؛ تامین مالی، تامین خدمات 
زیربنایی و اقدامات اجرایی همکاری لازم را با وزارت راه و شهرسازی به عمل آورند. 
یوسف نژاد درباره مصوبه امروز کمیسیون تلفیق درخصوص بدهی های شرکت نفت بیان 
کرد: بر اساس مصوبه امروز کمیسیون تلفیق به شرکت ملی نفت ایران اجازه داده می شود 
تا سهم بدهی ارزی سررسید شده این شرکت به بانک مرکزی و بانک های سپه و ملت را 
سالیانه از محل مابه التفاوت ظرفیت نفت خام تولیدی پس از کسر مصارف داخلی به این 
بانک ها به قیمت روز صادرات نفت خام تحویل دهند. وی ادامه داد: معادل ۵/۸۵ درصد 
ارزش نفت خام سهم دولت برای تسویه مطالبات ارزی سررسید شده و ۵/۱۴ درصد به 
شرکت ملی نفت اختصاص می یابد. آیین نامه اجرایی این بند توسط وزارت نفت، وزارت 

اقتصاد و سازمان برنامه و بودجه تهیه و به تصویب هیأت وزیران می رسد.
 

توصیه همتی به مدیران بانک ها در زمان شیوع کرونا؛

بانک ها در وصول اقساط با مشتریان 
همراهی کنند

 رئیس کل بانک مرکزی اظهار داشت: به مدیران بانک ها توصیه می کنم، شرایط امروز 
اشخاص حقیقی و حقوقی که از این بابت دچار وقفه درآمدی می شوند را درنظر گرفته و 
در خصوص تمدید زمان و نحوه وصول اقساط وام ها، همراهی لازم را با مشتریان به عمل 

آورده و مراعات وضعیت آنها را بکنند. 
عبدالناصر همتی در پست اینستاگرامی خود نوشت: در خصوص شرایط ناشی 
از شیوع کرونا، تأکید بر دو نکته را، خطاب به مدیران و همکاران بانکی خود ضروری 
می دانم: این روزها، علیرغم ریسک فعالیت در شعب بانک ها، شاهد تلاش ها و زحمات 
همکاران عزیز نظام بانکی، برای خدمت به مردم، خصوصاً در شعب بانک ها هستیم. 
مردم عزیزمان قطعاً قدر تلاش این عزیزان را می دانند. من نیز به سهم خودم، به تمامی 
همکاران خوبم خسته نباشید گفته و ضمن توجه دادن به دستورالعمل های بهداشتی، 
بابت تلاش های آنها، قدردانی می کنم. وی ادامه داد: با توجه به تعطیلی یا کاهش 
فعالیت برخی از کسب و کارهای کشور، که ممکن است کاهش عایدی برخی واحدها و 
صنوف و حتی اشخاص حقیقی را درپی داشته باشد، به مدیران بانک ها توصیه می کنم، 
شرایط امروز اشخاص حقیقی و حقوقی که از این بابت دچار وقفه درآمدی می شوند را 
درنظر گرفته و در خصوص تمدید زمان و نحوه وصول اقساط وام ها، همراهی لازم را با 

مشتریان به عمل آورده و مراعات وضعیت آنها را بکنند.

وزیر صنعت اعلام کرد

بسیج ظرفیت های تولیدی کشور برای تامین 
ملزومات بهداشتی

وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: همه ظرفیت های بخش تولید کشور برای تامین 
ملزومات بهداشتی و ضدعفونی کننده مورد نیاز مردم فعال شده است. 

»رضا رحمانی« شنبه شب در جلسه شورای معاونان این وزارتخانه افزود: تمهیدات لازم 
برای تسهیل واردات برخی از اقلام کالایی فراهم شده و در برخی واحدهای صنعتی نیز 
مجوزهای تغییر خطوط صادر شده است. وی افزود: با توجه به افزایش تقاضا در برخی 
اقلام کالایی بهداشتی و ضدعفونی کننده در چند روز گذشته، همه واحدهای تولیدی 
فعال در این حوزه اعلام آمادگی کامل کرده و برای افزایش تولیدات خود همکاری داشته اند 
و شاهد فعالیت سه شیفته و شبانه روزی آنها هستیم. رحمانی تاکیدکرد: تمهیداتی برای 
برخورد با برخی سودجویان و متخلفان اتخاذ و سعی شده با حضور فعال و برخورد قاطعانه 
با افرادی که روند تامین و توزیع اقلام را تحت  تاثیر قرار داده اند، روند تأمین کالاها بهبود یابد. 
وزیر صنعت، معدن و تجارت بیان داشت: مقطع کنونی مستلزم همکاری و همراهی همه 

بخش ها و مردم با یکدیگر تا بتوانیم با کمترین دغدغه از این شرایط عبور کنیم.

عضو شورای ملی زعفران ایران  مطرح کرد

کاهش یک میلیون تومانی قیمت زعفران
 عضو شورای ملی زعفران ایران اظهار داشت: در بازار داخلی نیز شاهد روند نزولی 
قیمت زعفران هستیم به نحوی که از ابتدای هفته گذشته تا امروز یک میلیون تومان 
کاهش قیمت داشته است.  علی حسینی با بیان اینکه شرایط زعفران در بازار داخلی 
خوب نیست، اظهار کرد: در بازار داخلی نیز شاهد روند نزولی قیمت زعفران هستیم به 
نحوی که از ابتدای هفته گذشته تا امروز یک میلیون تومان کاهش قیمت داشته است. 
وی قیمت هر کیلوگرم زعفران در بازار داخلی را ۸ میلیون تا ۱۰ میلیون تومان عنوان 
کرد. وی گفت: ابتدای هفته گذشته قیمت هر کیلوگرم زعفران ۹ تا ۱۱ میلیون تومان 
بوده است. حسینی در پاسخ به این پرسش که با توجه به تاثیر زعفران در بهبود سیستم 
دفاعی بدن، چرا مانند سایر محصولات که جنبه دارویی دارند افزایش قیمت نداشته 
است، اظهار کرد: قیمت بالای زعفران موجب شده در این شرایط مردم کمتر به سراغ 
آن بیایند و ترجیح آن ها سایر محصولات کشاورزی باشد. عضو شورای ملی زعفران ایران 
ابراز امیدواری کرد پس از پایان شیوع ویروس کرونا در کشور، با اندیشیدن تمهیدات 
کارشاسانی مناسب عقب ماندگی در تجارت این محصول ارزشمند و ارزآور جبران شود.

یک کارشناس اقتصادی می گوید بحران کرونا بین پنج تا ۱۰ درصد تقاضای مصرفی 
داخلی کشور را از بین برده که این رقم در شرایط فعلی اقتصادی رقمی چشمگیر 

است.
سال ۹۸ سالی پر از دشواری و حادثه برای ایران بود سالی که با بحران سیل آغاز شد و 
حالا می رود با پایان کرونایی خود، نامش را در تاریخ به ثبت برساند. کرونا اما تنها مساله 
ایران نیست،مساله ای است جهانی که بی تردید بخش عمده ای از اقتصاد را تحت 
تاثیر قرار می دهد.  این  همه در شرایطی است که اقتصاد ایران زیر فشار تحریم های 
ایالات متحده روزهای چندان خوبی را سپری نمی کرد و این ها مزید بر علت شدند تا بر 
حجم مشکلات اقتصادی کشور افزوده شود. این در حالی است که با رد لایحه بودجه 
۹۹ از سوی نمایندگان مجلس سال آینده نیز با مسائل خاص خود آغاز خواهد شد. 
حالا در شرایطی که بسیاری از فعالان اقتصادی انتظار بازار آخر سال را داشتند، شیوع 

کرونا به تعطیلی کشور و طبیعتا کاهش تقاضا انجامیده است.

در همین رابطه وحید شقاقی، کارشناس اقتصادی، با تاکید بر اینکه باید آگاهی 
کامل از عوارض تعطیلی ها و مرخصی ها در شرایط فعلی داشته باشیم، گفت: البته 
منظور نفی تعطیلی نیست چرا که کنترل ویروس کرونا آنقدر اهمیت دارد که مسائل 
اقتصادی در حاشیه آن قرار گیرد. به هر روی باید آگاهی کامل داشت که این وضعیت 
فشار اقتصادی به کشور وارد می کند هر چند محاسبات کافی برای زیان روزانه تعطیلی 

در کشور صورت نگرفته است. 
او ادامه داد: با این حال ارقامی وجود دارند که بیانگر مشکلات اقتصادی خواهند 
بود. براساس فهم من بین پنج تا ۱۰ درصد از تقاضای مصرفی داخلی کشور در این 
روزها کاسته خواهد شد. نباید فراموش کنیم ۷۰ درصد تولید ملی کشور برای تقاضای 
مصرفی داخلی صورت می گیرد و این کاهش تقاضا حتما اثرات به سزایی خواهد 

داشت.
او ادامه داد: همچنین باید توجه کنیم که اسفندماه بیشترین حجم گردش ریالی 

اقتصاد کشور را در خود دارد و صنایعی چون مواد غذایی، رستوران و هتل، گردشگری 
و پوشاک تمام سال را برای روزهای پایانی سال صبر می کنند. همزمانی شیوع کرونا و 
اسفندماه بر میزان مشکلات افزوده و عملا شهرها را به تعطیلی برده است. این میان 
همه خرید شب عیر برای دو هفته تعطیلات ابتدای سال است و نمی توان انتظار 
داشت پس از اسفندماه این تقاضا انباشت شود و دوباره در زمان آرامش به بازار سرریز 

شود.
شقاقی تصریح کرد: در کل در شرایط بدی گرفتار شدیم که تاثیرات اقتصادی هم 
در پی خواهد داشت. بسیاری از اصناف انبارهای خود را از کالاهای مورد نیاز پایان 
سال انباشت کردند و عملا این موجودی انبار به زیان خواهد انجامید. تبعات این امر 
را هم اکنون باید در خیابان های خلوت شهر دید. با این حال باید امیدوار باشیم دولت 
تا پیش از پایان سال جلوی گستری این ویروس را بگیرد تا حداقل در سال آینده این 

مشکل دیگر روی میز نباشد.
این کارشناس اقتصادی در رابطه با رد لایحه بودجه از سوی مجلس گفت: در این 
شرایط رد لایحه بودجه نیز تاثیری چون کرونا بر اقتصاد دارد و نباید این موضوع را 
فراموش کرد. گرچه لایحه بودجه ۹۹ با شرایط تحریم ها خوانا نیست و نحوه تامین 
درآمد دولت ابهامات فراونی دارد ولی نمایندگان مجلس هم دست به اقدامی نادر زدند 
و در حالی که در کمیسیون تلفیق بحث های فراوانی صورت گرفت تا نهایتا کلیات 
بودجه به تصویب رسید، در صحن علنی بودجه را یکسره رد کردند. از نظر من این 

اقدام ناشی از سیاسی کاری نمایندگان و شرایط سیاسی کشور است.
او افزود: لایحه ۹۹ متناسب با شرایط تحریم ها نبود و زیرساختهای لازم برای تامین 
منابع مالیاتی و فروش اوراق قرضه دولت دیده نشده بود. با این حال رای منفی مجلس 
در شرایطی که معلوم نیست تا پایان سال مجلس به کار خود ادامه می دهد یا نه، کار 
تصویب بودجه ۹۹ را با خلل مواجه کرد و حالا معلوم نیست کدام مجلس نهایتا لایحه 
بودجه را تصویب می کند. این وضعیت در شرایط فعلی به افزایش بی نظمی مالی 
خواهد انجامید. شقاقی در رابطه با پیش بینی شرایط اقتصادی کشور در سال آینده 
و مساله رسیدن به هسته سخت تحریم ها تاکید کرد: سال آینده واقعا به هسته سخت 
تحریم ها خواهیم رسید و به همین دلیل سالی دشوار است. منظور از هسته سخت 
تحریم ها صرفا مساله نوسانات قیمت ارز و دلار نیست، مساله مساله رکود اقتصادی و 
تولید است. کرونا این وضعیت را تشدید کرده است و باید برای برون رفت از این بحران 
پس از مهار این ویروس بسته ای تدوین کرد و راهکارهای عملی اندیشید. وی پیش 
بینی کرد تولید در سال آینده شرایطی خاص را تجربه خواهد کرد که حتی می تواند 
تامین مواد اولیه آن را هم دچار مشکل کند. این در حالی است که هنوز نقشه راه تولید 

در کشور تنظیم نشده است.
او گفت: بانک مرکزی قول داد قیمت دلار را مدیریت و کنترل کند و تا حدودی در این 
رابطه موفق بود. ولی در سال آینده باید تولید انجام شود تا حداقل تقاضای مصرفی 
مردم را تامین کنند. این نبردی سنگین و دشوار خواهد بود و باید دولت تمام هم و غم 
خود را حمایت از تولید و چرخ آن بداند وگرنه بحران اشتغال در سال آینده به بحرانی 

عمیق تر تبدیل می شود که تبعات اجتماعی و اقتصادی آن بر همه روشن است.

شقاقی شهری کارشناس اقتصادی:

تاثیر رد لایحه بودجه بر اقتصاد مانند کروناست
سال آینده تحریم به هسته سخت می رسد ،اما تولید می تواند راه را باز کند

ابلاغیه ای توسط سازمان بورس و اوراق بهادار در روز گذشته 
منتشر شد که طبق آن صدور کد برای مشتریان جدید بعد 
از یک ماه و بعد از قبولی این افراد در آزمون حکایت دارد؛ 
و  افراد  پا گذاشتن حقوق  زیر  را  آن  موضوعی که مخالفان، 
واردها  تازه   به  رسیدن  آسیب  از  جلوگیری  سبب  و  موافقان 

می دانند. 
که  است  این  بوده،  اهمیت  حائز  مذکور  ابلاغیه  در  آنچه 
مشتریان جدید یک ماه پس از صدور کد امکان معامله خواهند 
یا  کارگزاران  کانون  آزمون  در  قبولی  راستا،  این  در  داشت. 
همچنین  است.  معاملاتی  کد  صدور  شرط  بورس  سازمان 
شخص متعهد می شود سیگنال فروشی و ... نکند، زیرا کد 

مسدود می شود. 
در این میان مسئولان بورس، دلیل این تصمیم را نیاز به 
تخصص و دانش تازه واردها به بورس اعلام کرده و می گویند 
با توجه به اینکه این روزها سرمایه گذاری در بازار سرمایه رونق 
دارد و ممکن است افرادی که وارد این بازار می شوند دانش 
کافی نداشته باشند و از آنجاکه این نوع سرمایه گذاری نیازمند 

تخصص و دانش است، چنین تصمیمی گرفته شده است. 
این تصمیم درحالی گرفته شده که مخالفان آن بر این باورند 
که اولا چنین تصمیمی نباید در قالب ابلاغیه اعلام شود. ثانیا 
افراد را از حق قانونی شان که همان خرید و فروش سهام است 
محروم می کند و دیگر اینکه برخی بندهای آن با قوانین بازار 

سرمایه در تعارض است.
اما در روی دیگر سکه، موافقان هستند که اعتقاد دارند این 
ابلاغیه به جلوگیری از ورود کدهای جدید که از بازار سرمایه 

آگاهی ندارند و تشویق آن ها به سمت کارگزاری ها می انجامد.
ابلاغیه صلاحیت این حجم از مقررات را ندارد

در این راستا یک حقوق دان با بیان اینکه بازار سرمایه یک 
بازار تخصصی و خود انتظام است که در نظام اقتصادی هر 
کشوری جایگاه مهمی دارد، به ایسنا گفت: بازار سرمایه ایران 
نیز از این قاعده مستثنی نیست. مساله مهم در بازار سرمایه 
دو رکن ناشر و سهام دار است. در واقع سهام دار در بازار سرمایه 
مهم ترین نقش را ایفا می کند زیرا باعث انتقال و جابه جایی 

سهام می شود.
دسته  دو  به  سرمایه  بازار  در  سهام داران  اینکه  بیان  با  وی 
حقیقی و حقوقی تقسیم می شوند، اظهار کرد: سهام داران 
بازار سرمایه باید از قوعد کلی معاملات در نظام حقوقی و قانون 
مدنی تبعیت کنند. علاوه بر قوانینی که در قانون مدنی برای 
معاملات و خرید وفروش درنظر گرفته شده است، سازمان 
بورس هم یک سری قوانین به عنوان رگولاتور و تنظیم کننده 
به  با اشاره  این حقوق دان   بازار تعیین می کند.  این  ناظر  و 
این  کرد:  عنوان  بورس،  سازمان  گذشته  روز  دستورالعمل 
دستورالعمل چند نکته بسیار مهم دارد. نخست آنکه در بند 
دو ماده ۱۹۰ قانون مدنی اهلیت طرفین برای معامله را تبیین 

و شفاف کرده که فرد باید تابع قانون مدنی باشد. رشد، بلوغ 
و عقل مهم ترین ویژگی ها و شرایط برای معامله است. خرید و 
فروش سهام هم از این قاعده مستثنی نیست و خرید و فروش 
سهام دقیقا معامله و بیع است که اتفاق می افتد. از طرفی 
باید این حق را به نهاد ناظر داد که نظارت هایی را روی خرید 
و فروش سهام انجام بدهد اما این نظارت باید در یک پارادایم و 

چارچوب قانونی و مقررات صحیح صورت بگیرد.  
وی در ادامه با بیان اینکه در سلسله مراتب، ابتدا قانون، بعد 
آیین نامه، بعد دستورالعمل که به تصویب هیات مدیره سازمان 
بورس می رسد و بعد ابلاغیه از اهمیت برخوردار است، توضیح 
داد: این حجم از تغییرات و قانون گذاری جدید نباید در قالب 
ابلاغیه باشد. زیرا ابلاغیه توان و امکان و صلاحیت انتقال این 
و  اداری  برای دستورهای  ابلاغیه  ندارد.  را  مقررات  از  حجم 
اجرایی استفاده و توسط مدیریت ها صادر می شود درحالی که 
مطالبی که در این ابلاغیه است فراتر از این حد بوده و می تواند 

در قالب دستورالعمل و حتی ایین نامه  باشد.
محرومیت سهام داران از حق قانونی شان

با اشاره به  این حقوق دان کارشناس حقوقی بازار سرمایه 
تاکید ابلاغیه مذکور مبنی بر اینکه افراد یک ماه بعد از دریافت 
کد معاملاتی حق معامله دارند، گفت: در بند یک و دو این 
ابلاغیه گفته شده است که فراهم شدن  قابلیت انجام معامله 
برای این کدها مستلزم سپری شدن مدت یک ماه از تاریخ 
صدور و منوط به شرکت متقاضیان کدهای معاملاتی جدید 
و قبولی آنان در آزمونی است که توسط کانون کارگزاران برگزار 
می شود. اینکه در یک ابلاغیه و حتی دستورالعمل و حتی 
قانون های جزء یک ماه اشخاص را از حق استفاده از آنچه که 

برایشان تثبیت  شده است محروم کنیم درست نیست. مانند 
اینکه خانه ای را به کسی بفروشیم و بگوییم تا یک ماه حق 
استفاده از این خانه را ندارید. وی درمورد شرط قبولی در آزمون 
نیز اظهار کرد:سازمان بورس زمان معامله را تعیین می کند 
درحالی که شرط قبولی در آزمون را هم گذاشته است. این دو 
با یکدیگر تعارض دارند. قطعا این حق طبیعی سازمان بورس 
است که به سطح علمی شرکت کنندگان در معاملات ورود کند 
اما قبولی در آزمون ملازمه ای با یک ماه به تاخیر افتادن در حق 
معامله ندارد. ممکن است برای فردی کد معاملاتی صادر شود، 
فردا در آزمون شرکت کند و قبول هم شود، چرا باید حق خرید 
و فروش سهام برای این فرد ۲۹ روز عقب بیوفتد؟ عملا این فرد 

از حقی که دارد محروم می شود.
جرم نگاری مجدد سیگنال فروشی

این حقوق دان با اشاره به تبصره شش ماده دو ابلاغیه سازمان 
بورس گفت: در این تبصره ذکر شده است که خرید و فروش 
سهام در عرضه های اولیه، خرید و فروش امتیاز، تسهیلات 
سرمایه گذاری  واحدهای  و  ثابت  آمد  در  با  اوراق  مسکن، 
صندوق ها از این مصوبه مستثنی هستند. نکته مهم در ابتدای 
تبصره است که هم به خرید و هم به فروش عرضه های اولیه 
اشاره دارد. خرید سهام در عرضه های اولیه همیشه با سود 

همراه بوده و  نکته در فروش آن است.
وی ادامه داد: مبنای این ابلاغیه این است که سطح علمی 
افرادی که کد می گیرند به حدی برسد که بتوانند در بازار خرید 
و فروش کنند. این موضوع این تعارض دارد با تبصره مذکور. 
اگر فردی سهامی را در عرضه اولیه می خرد برای زمان فروش 

ان به سطحی از آگاهی نیاز دارد.

افراد  که  تعهدنامه ای  به  اشاره  با  ادامه  در  حقوق دان  این 
درمورد سیگنال فروشی باید امضا کنند، اظهار کرد: در بند یک 
ماده ۴۹ قانون بازار اوراق بهادار ذکر شده است هرگونه فعالیت 
در بازار سرمایه که نیازمند مجوز است و فرد بدون مجوز انجام 
می دهد جرم است. یعنی برای این موضوع قبلا جرم نگاری 
شده و جریمه ای هم در نظر گرفته شده است. در این تعهدنامه 
عملا ذکر شده است اگر فرد وارد شبکه های اجتماعی شده 
و سیگنال فروشی کند سازمان می تواند کد را ببندد. این در 
شرایطی است که باید کانال سیگنال فروشی بسته شود و این 
مسدود کردن کد مغایر با بند یک ماده ۴۹ قانون بازار و اوراق 
بهادار است. مانند این است که به دلیل گواهی نامه نداشتن 

راننده، سرنشینان را مجرم بدانند.
ورود بدون آگاهی مردم به بازار سرمایه غیراصولی است

این درحالی است که  مجتبی شهبازی- یک تحلیلگر بازار 
سرمایه- در گفت وگو با ایسنا، با تاکید بر اینکه افرادی که 
کد اولی هستند سرمایه زیادی را وارد بازار نمی کنند توضیح 
بازار می شوند و  اولیه وارد  تازه واردها اکثرا برای عرضه  داد: 
این موضوع روی روند آتی بازار تاثیری ندارد. وی ضمن مثبت 
ارزیابی کردن ابلاغیه روز گذشته سازمان بورس اظهار کرد: 
در حال حاضر شرایط به صورتی شده است که مردم بدون 
تخصص و آگاهی کد می گیرند و وارد بازار سرمایه می شوند. 

این فرآیند غیر اصولی بوده و در تمام دنیا رد شده است.
شهبازی با تاکید بر اینکه در بازار سرمایه حرفه ای مردم نباید 
به صورت مستقیم وارد شوند اظهار کرد: این موضوع در ایران 
جا نیفتاده است و مسئولان صدور کد جدید را افتخار می دانند 
اما باید توجه داشت که مردم عادی درگیر بازار شده اند نه فردی 

که دارای تخصص است.
وی با تاکید بر اینکه هر روشی که مانع آسیب نهایی به سرمایه 
گذاران جدیدالورود شود اقدام خوبی است، گفت: به نظر من 
ابلاغیه سازمان مقدمه ای برای افزایش آگاهی مردم است و 
اینکه مردم به صندوق ها و کارگزاری ها برای سرمایه گذاری و 

ورود به بازار سرمایه مراجعه کنند.
نقش کرونا در ابلاغیه سازمان بورس

یک تحلیلگر بازار سرمایه با اشاره به شیوع کرونا در کشور 
گفت: البته من حس می کنم بخشی از این تصمیم به موضوع 
شیوع ویروس کرونا در کشور و جلوگیری از هجوم موج کد 
اولی ها در کارگزاری ها است و ممکن است در آینده اصلاحاتی 
روی آن صورت بگیرد. شهبازی در ادامه با اشاره به بورس های 
صورت  به  مردم  جهانی  بورس های  در  گفت:  نیز  جهانی 
مستقیم وارد بازار سرمایه نمی شوند. در اروپا مردم باید حتما از 
یک کارگزاری کمک بگیرند تا این کارگزاری آنها را آگاه کند و در 
نهایت تعهدنامه ای امضاء کرده و همه ریسک ها را می پذیرند. 
این موضوع در کشور ما رواج ندارد و حتی کارگزاران ما در حدی 

نیستند که بتوانند این کار را انجام دهند.

یک ماه منتظر بمانید؛ آن هم مشروط!

تازه واردهای بورس سود می کنند یا زیان؟

رئیس اتحادیه ی کارگران صنعت خودروسازی، گفت: از آنجا که شرکت های خودروسازی 
به علت گستردگی فضای کارگاه ها و کمبود تعداد سرویس های بهداشتی، نمی توانند جلوی 

شیوع ویروس کرونا را در میان کارگران بگیرند، بهتر است که از حجم کار خود بکاهند. 
»مجتبی حاجی زاده«، با بیان اینکه کارگران شرکت های خودروسازی و قطعه سازی، نگران 
درگیری با ویروس کرونا هستند و درتماس با اتحادیه ی کارگران صنعت خودروسازی، خواستار 
تعطیلی محل کار خود تا زمان رفع نگرانی ها شده اند، گفت: هرچند این شرکت ها، شروع به 
توزیع ماسک و تجهیزات ضدعفونی دست و سطح در میان کارگران کرده اند اما نگرانی  آنها 
به توجه به وسعت کارگاه ها، تراکم جمعیت کارگران و نبود دستورالعمل های حفاظت فردیِ 

مختص هر صنعت، کاملا به جاست و باید به عنوان یک دغدغه، مطرح شود.
وی افزود: روز گذشته خانمی که در یکی از شرکت های قطعه  سازی کار می کند با من 
تماس گرفت و گریه کنان گفت که خانواده ام به من گفتند که به خاطر سلامتی ما در محل کار 
حاضر نشو؛ درحالی که این خانم اگر با سرپرست کارگاه چنین موضوعی را مطرح کند، به او 

می گویند: »اگر نمی خواهی بیایی، تسویه کن و برو.« 
حاجی زاده، افزود: از آنجا که شرکت های خودروسازی به علت گستردگی فضای کارگاه ها و 
کمبود تعداد سرویس های بهداشتی، نمی توانند جلوی شیوع ویروس کرونا را در میان کارگران 

خود بگیرند، بهتر است که با اتخاذ تدابیری، از حجم کار خود بکاهند. 
وی با بیان اینکه به صورت استاندارد هر شرکت باید به ازایِ هر ۱۵ تا ۲۰ نفر، یک سرویس 
بهداشتی داشته باشند، گفت: شرکت ها خودروسازی ایران به ازای هر ۶۰ کارگر، و بیشتر یک 
سرویس بهداشتی دارند؛ امری که به تهدیدی برای سلامت کارگران تبدیل می شود. سرویس 
بهداشتی برخی از شرکت ها نزدیک سوله های بیابانی آنها قرار دارد؛ سوله هایی که بعضا به 
دلیل تعطیلی برخی کارگاه ها یا دوری از محل کار، رفت و آمدی ندارند؛ در نتیجه بهداشت این 

شرکت ها وضعیت به مراتب بدتری دارد. 
رئیس اتحادیه ی کارگران صنعت خودروسازی، با بیان اینکه از سویی کارگران خودروساز 
با فلزات به عنوان مواد اولیه کار می کنند که طرفیت بالایی برای جذب ویروس کرونا دارد، 
گفت: کارگران شرکت های خودروسازی می گویند که ما نگران کار با فلزات هستیم؛ آنهم در 
کارگاه هایی که دها و صدها کارگر بدون چک کردن درجه حرارت بدنشان رفت و آمد می کنند. 

در چنین شرایطی کارگران گزارش داده اند که ما درگیر میزان بالایی استرس هستیم. 
وی افزود: همه می دانیم که تماس مداوم با استرس، سیستم ایمنی فرد را مختل و سلول  های 
خونی را برای پذیرش بیماری آماده می کند. حال در این شرایط چگونه می توانیم از کارگران 
باید مدیران  بر سر کار خود حاضر شوند. حال  و  را حفظ کنند  آرامش خود  بخواهیم که 
خودروسازی  ها تدبیری بی اندیشند و با انجام اقداماتی مانند شیفت بندی و تعطیلی کارگاه ها تا 

پس ازتعطیلات عید نوروز، از تماس کارگران با عوامل بیماری زا بکاهند. 
حاجی زاده با بیان اینکه شرکت های خودروسازی با پیش فروش هزاران خودرو برای خود 
نقدینگی جذب کرده اند، افزود: حال می خواهند با افزودن فشارهای خود به کارگران، آنها را 
برای ماندن در کارگاه و مرخصی نگرفتن، قانع کنند؛ در حالی که در چنین وضعیتی صلاح 
نیست که کارگران به اجبار به کار واداشته شوند.  حاجی زاده تصریح کرد: حتی تعطیلی 
خودروسازی ها هم تا پس از عید می تواند یک گزینه مناسب باشد. در این فاصله باید محیط کار 

گندزدایی شود و امکانات جدید حفاظتی و بهداشتی در اختیار کارگران قرار گیرد. 
داشتن  سبب  به  که  شرکت ها  برخی  ناکارآمد  مدیران  که  اینجاست،  جالب  افزود:  وی 
»ارتباطات سیاسی« و برخورداری از مزیت »فشارهای بیرونی«، از سال ها پیش به صورت 
رسمی، و نه برخلاف کارگران، به صورت قرارداد موقت استخدام شده اند، از تمام مرخصی های 
سالیانه خود استفاده کرده اند و حتی بیشتر از آنهم مرخصی گرفته اند؛ آنهم با ۲۰ تا ۳۰ 
میلیون تومان حقوق ماهیانه به اضافه مزایای رفاهی نامحدود و استفاده از امکانات دولتی برای 

خانواده هایشان. 
مدیران  برای  کارگران  سلامت  افزود:  خودروسازی،  صنعت  کارگران  اتحادیه ی  رئیس 
خودروسازی   ها اهمیت چندانی ندارد. آنها به کارگران به چشم »نان خورانِ کم بهره و پُرتوقع« 
نگاه می کنند؛ بی آنکه هیچگاه به این پرسش پاسخ دهد که فایده  چند دهه حضور آنها در راس 
پول  سازترین شرکت های کشور چه بوده است؟ مدیران این شرکت ها با سفارش روسای جمهور 
یا معاونان و روسای دفاتر آنها، استخدام شده اند و حالا از اهمیت وجود خود برای مردم صحبت 

می کنند. آنها حتی سرویس بهداشتی و رستوران جدا از محل تردد کارگران دارند.
وی افزود: برخی از مدیران برای اعلام موفقیت خود، کارگران را زیرفشارهای خود می گیرند 
و راحت عنوان می کنند: »اگر نمی خواهید در چنین شرایطی کار کنید، بروید؛ راه خروج برای 
شما باز است.« این میزان فشار روی کارگران آنها را دچار یاس و سرگردانی کرده است. آنها 

نمی دانند که باید کار خود را رها کنند یا اینکه بمانند و با ابتلاء به ویروس کرونا کنار بیایند. 
حاجی زاده در پایان، گفت: در این میان مدیری که 30 میلیون تومان حقوق می گیرد، نباید 
هم نگران شیوع کرونا در میان کارگران باشد و حتی از این فرصت استفاده می کند تا به کارگران 

بقبولاند که باید حجم تولید را افزایش دهند. 

کارگران خودروساز خواستار تعطیلی تا زمان رفع نگرانی ها هستند

 پول  سازترین صنعت کشور چگونه با کرونا مقابله می کند؟ 
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نیکخواه بهرامی: 

نگران کرونا هستیم اما برخی باشگاه ها 
اهداف دیگری دارند

کاپیتان تیم ملی بسکتبال ایران با اشاره به نگرانی اش درباره شیوع ویروس کرونا 
گفت: ما هم نگران هستیم اما فکر می کنم برخی باشگاه ها اهداف دیگری دارند. 

صمد نیکخواه بهرامی کاپیتان تیم ملی بسکتبال ایران و بازیکن تیم مهرام در راستای 
اعلام نگرانی ورزشکاران از ادامه مسابقات لیگ برتر در گفت و گو بتا خبرنگار ایرنا، اظهار 
کرد: من هم نگران شیوع این ویروس هستم و معقدم که سلامت ورزشکاران باید مورد 
توجه قرار بگیرد. این ویروس خیلی خطرناک است و باید مراقب باشیم اما احساس 

شخصی من این است که برخی به دنبال اهداف دیگر هستند.
وی ادامه داد: احساس می کنم برخی باشگاه ها به دنبال لغو مسابقات هستند تا زمان 
بگیرند و تیمشان را تقویت کنند. من هم نگران ویروس هستم اما باید کاری کنیم که تیم 
های آماده ضرر نکنند. برخی تیم ها اکنون برنامه داشتند و آماده مسابقات هستند و 

نباید ضرر بکنند.
ملی پوش تیم بسکتبال مهرام گفت: باید راه حلی پیدا شود که تیم های آماده ضرر 
نکنند. بازی ها دو ماه، سه ماه یا شش ماه دیگر برگزار شود اما باید شرایط برابر و عادلانه 
باشد. شرایط قابل درک است و من هم می دانم که باید مراقب باشیم اما نباید به تیم 

هایی که برنامه داشته اند و اکنون آماده اند جفا شود.
نیکخواه بهرامی همچنین تصریح کرد: این درست نیست که برخی تیم ها از فرصت 
استفاده کنند، تیمشان را تقویت کنند و یک ماه یا دو ماه دیگر با بهترین شرایط وارد زمین 
شوند و تیم هایی که اکنون آماده اند ضرر کنند. این درست نیست و باید یک راهکار 

درست تعیین شود.
کاپیتان تیم ملی بسکتبال ایران با تاکید بر اهمیت سلامتی بازیکنان بیان کرد: برخی 
تیم ها آماده هستند و برنامه ریزی کرده اند و هزینه داشته اند. شرایط را هم درک می 
کنیم. می دانیم که همه نگران هستند اما این درست نیست که برخی از فضای ویروس 

کرونا برای تقویت تیم خود استفاده بکنند.
وی در پایان گفت: برای سلامت ورزشکاران می توان بازی ها را به زمان دیگر موکول 
کرد اما زمان بازی ها اعلام شود تا تیم ها برنامه ریزی کنند. از طرفی به طور مثال تعیین 
شود که تیم ها با همین شرایط کنونی و خارجی هایی که اعلام کرده اند در آن زمان هم 
بازی کنند و حق تغییر نداشته باشند و تیم هایی هم که اکنون آماده اند و چند ماه بعد 
قرارداد بازیکنان خارجی شان تمام می شود در صورت نیاز تغییر داشته باشند تا در حق 

هیچ تیمی اجحاف نشود.

مسئول کمیته مسابقات سازمان لیگ :

اصراری بر برگزاری لیگ نداریم
مسئول کمیته مسابقات سازمان لیگ می گوید آنها هیچ اصراری بر برگزاری این 
رقابت ها ندارند تا به این شکل اظهارات سخنگوی ستاد مبارزه با کرونا را تکذیب کرده 

باشد. 
، بالاگرفتن اعتراضات نسبت به برگزاری مسابقات لیگ برتر برخلاف مصوبه ستاد ملی 

مبارزه با کرونا، انتقاد تیم های لیگ برتری را نسبت به این تصمیم به دنبال داشت.
در پی این اتفاق، کیانوش جهانپور، سخنگوی ستاد ملی مبارزه با کرونا مدعی شد که 
این ستاد مخالف برگزاری مسابقات لیگ برتر فوتبال بود اما مسئولان فدراسیون فوتبال و 
سازمان لیگ اصرار کردند که می توانند مسابقات را در این شرایط برگزار کنند و مشکلی 
به وجود نمی آید. او تاکید کرد که در جلسه آتی درباره این موضوع تصمیم گیری خواهد 

شد.
صحبت جهانپور در حالی بود که مسئول کمیته برگزاری مسابقات سازمان لیگ در 
روزهای گذشته این موضوع را رد کرده و گفته بود که فدراسیون فوتبال و سازمان لیگ 
درباره مسابقات تصمیم گیر نیستند و صرفا مصوبه نهادهای تصمیم گیر را اجرا می کنند.
سهیل مهدی، مسئول کمیته مسابقات سازمان لیگ در واکنش به ادعای سخنگوی 
ستاد ملی مبارزه با کرونا مبنی بر اینکه سازمان لیگ و فدراسیون فوتبال اصرار داشتند 
تابع نظرات وزارت  مسابقات برگزار شود گفت: شما هیچ اصراری نداشتیم و صرفا 

بهداشت و نهادهای مسئول هستیم.
او در واکنش به اینکه آیا اظهارات جهانپور را تکذیب می کند، خاطرنشان کرد: ما 

اصراری برای برگزاری بازی ها نداشتیم و هر چیزی که ابلاغ شود، آن را اجرا می کنیم.
مسئول کمیته مسابقات سازمان لیگ در پاسخ به این سوال که آیا در این جلسات ستاد 
ملی مبارزه با کرونا شرکت کرده اند یا خیر، اظهار کرد: اصلا نیازی به شرکت در جلسات 
نداریم. هر مصوبه و دستوری که وزارت بهدات ابلاغ کند، اجرا می کنیم. ما همانند 

سایرین هستیم و فرقی نداریم و تابع نظرات ستاد مبارزه با کرونا هستیم.
مهدی درباره اینکه مصوبات خود را از ستاد مبارزه با ورزش دریافت می کنند ستاد ملی 
مبارزه با کرونا گفت: سازمان مبارزه با کرونا در ورزش هم بدنه ای از ستاد ملی مبارزه با 

کروناست. مصوبات این نهادها به ما ابلاغ می شود.
مهدی از برگزاری مسابقات لیگ برتر طبق آخرین مصوبه ابلاغ شده به این سازمان 
خبر داد که به این ترتیب مسابقات هفته بیست و دوم لیگ برتر پایان هفته جاری و اویل 

هفته بعد بدون حضور تماشاگران برگزار خواهد شد.

مجتبی محرمی :

یحیی بهتر از کالدرون است
پرسپولیس  فوتبال  تیم  پیشکسوت   
با  تیم  این  موفق  نتایج  به  اشاره  با 
سرمربیگری یحیی گل محمدی گفت: 
به  چرا  ببرند  توانند  نمی  رقیبان  وقتی 

پرسپولیس انگ تبانی و اتهام می زنند.
مجتبی محرمی در خصوص بردهای 
متوالی پرسپولیس با یحیی گل محمدی 
ایران  فوتبال  برتر  لیگ  های  رقابت  در 
گفت: وقتی یک تیم می برد نشان دهنده 
درک درست تاکتیکی بازیکنان این تیم 
است. از زمانی که یحیی گل محمدی در 
راس کادر فنی است سیستم فنی این تیم 

کاملا تغییر کرده است. 
پیشکسوت پرسپولیس افزود: پرسپولیس نسبت به دوران حضور گابریل کالدرون بهتر 
و روان تر بازی می کند، تیمی که هدفمند بازی می کند به بلوغ تاکتیکی رسیده است. 

وی درباره اتهامات رقیبان پرسپولیس در خصوص اتفاقاتی که در بازی های شان رخ 
می دهد افزود: من از این آقایان یک سوال واضح دارم، وقتی شما نمی توانید پارس 
جنوبی جم را ببرید به پرسپولیس مربوط است یا وقتی سپاهان وارد زمین نمی شود تا 

مقابل پرسپولیس بازی کند انگشت اتهام آقایان به کدام سمت است؟ 
محرمی تاکید کرد: اگر پرسپولیس می برد مقصر نیست. بلکه حریفانش نمی خواهند 

ایرادات فنی خود را اصلاح کنند. 
 C وی در مورد عملکرد نه چندان مناسب پرسپولیس در دو بازی ابتدایی خود در گروه
لیگ قهرمانان ۲۰۲۰ آسیا افزود: چهار بازی  لیگ قهرمانان باقی مانده و فکر می کنم 

پرسپولیس می تواند به راحتی از گروه خود صعود کند. 
محرمی در پایان با انتقاد از ادامه رقابت های لیگ برتر فوتبال با وجود شیوع کرونا 
گفت:  مگر می شود هواداران وارد ورزشگاه نشوند اما بازیکنان بازی کنند و ویروس 

نگیرند و منطق حکم می کند رقابت های لیگ برتر در چند ماه آینده به تعویق بیفتد. 

عضو هیات رئیسه فدراسیون فوتبال:

تاریخ انتخابات قطعا تغییر نمی کند
 عضو هیات رئیسه فدراسیون فوتبال با بیان اینکه تاریخ انتخابات ریاست این فدراسیون 
قطعا تغییر نمی کند و همان ۲۵ اسفند برگزار می شود، گفت: نمی دانم نیت سعید آذری 

از جوسازی و خط و نشان کشیدن چیست.
عبدالکاظم طالقانی درباره برگزاری انتخابات فدراسیون فوتبال در تاریخ ۲۵ اسفند 
و ایراداتی که فیفا به اساسنامه فدراسیون وارد کرده است، گفت: طبق آنچه که آقای 
شکوری سرپرست دبیر کلی فدراسیون اعلام کرد، برگزاری انتخابات از نظر ما مشکلی 

ندارد و در همان تاریخ مقرر انتخابات انجام می شود.
وی در پاسخ به این سئوال که آیا فیفا پاسخ نامه آخر فدراسیون را برای برگزاری انتخابات 

داده است؟ تصریح کرد: این را باید از خود آقای شکوری بپرسید و بنده اطلاعی ندارم.
عضو هیئت رئیسه فدراسیون فوتبال در خصوص اظهارات سعید آذری مدیرعامل 
از  ایران  ملی  تیم  حذف  احتمال  بر  مبنی  فدراسیون  مجمع  عضو  و  فولاد  باشگاه 
رقابت های انتخابی جام جهانی به خاطر مخالفت با فیفا، تاکید کرد: به نظرم خوب 
نیست که این طور برای فوتبال کشور خط و نشان بکشیم که مثلًا فیفا می تواند این کار 
را انجام بدهد یا خیر. از کسی که در راس یک باشگاه لیگ برتری است انتظار می رود 

اقداماتش پیرامون کم شدن مشکلات باشد.
طالقانی ادامه داد: اگر موضوع دیگری در میان است، این یک بحث جدا است. 
هرکسی طبق قوانین خودش کار می کند و ما هم طبق اساسنامه سال ۹۰، انتخابات 

را برگزار خواهیم کرد.
وی خاطرنشان کرد: نیت کسانی که به دنبال جوسازی هستند را نمی دانم. شاید آنها 
از موضوع اطلاعی ندارند ولی به عنوان کارشناس نمی توان از نظراتشان استفاده کرد. 
همانطور که گفتم آنچه که هست را انجام می دهیم و بنا نداریم انتخابات ۲۵ اسفند را 
در تاریخ دیگری برگزار کنیم. عضو هیات رئیسه فدراسیون فوتبال در پایان در خصوص 
هشدار سعید آذری مبنی بر تلاش عربستان و امارات برای حذف تیم های ایرانی از لیگ 

قهرمانان آسیا هم گفت: من مطلع نیستم و باید از سازمان لیگ سئوال کنید.

 دارنده مدال نقره پرتاب دیسک در بازی های المپیک ۲۰۱۲ لندن گفت: متاسفانه تنها 
یک مدال را در بازی های المپیک کسب کرده ام و امیدوارم که در توکیو دومین مدال را 

بدست آورم. 
»احسان حدادی« پرتابگر دیسک و دارنده سهمیه المپیک این روزها در کمپ تمرینی 
کیش بسر می برد و خود را برای حضور در تورنمنت های مختلف برای شرکت در بازی های 

المپیک ۲۰۲۰ توکیو آماده می کند.
وی در رقابت های دوومیدانی لیگ الماس دوحه قطر با رکورد ۶۶.۷۸ متر و کسب مقام 

سومی، دومین سهمیه المپیک توکیو را کسب کرد.
 رکورد ورودی المپیک توکیو ۶۶ متر است که حدادی توانست دیسک را ۷۸ سانتیمتر 
بیشتر از این ورودی پرتاب کند. قهرمان پرتاب دیسک آسیا چندی قبل برای ششمین بار 

بر سکوی نخست قاره کهن ایستاد.
و ۲۰۱۸  اینچئون  آسیایی ۲۰۰۶ دوحه، ۲۰۱۰ گوانگژو، ۲۰۱۴  بازی های  در  وی 

جاکارتا در پرتاب دیسک طلا گرفت و در المپیک ۲۰۱۲ لندن هم نقره ای شد.

مشروح گفت و گو  با وی می خوانیم:
در این مدت در اردوهای تدارکاتی مشهد و کیش به منظور شرکت در الپیک 
توکیو بسر می برید و در خصوص اردوهای برگزار شده و شرایط فعلی خود توضیح 

دهید؟ 
اردوی مشهد یکی از اردوهایی بود که هیچوقت فراموش نمی کنم زیرا در مدت ۱۰ 
روز تمرینات خوبی را سپری کردم و در ورزشگاه امام رضا )ع( برای نخستین مرتبه پرتاب 
دیسک را انجام دادم که اتفاق خیلی خوبی بود. امیدوارم این مرحله را ادامه بدهیم. 
وضعیت جسمانی من نیز خوب است و خدا را شکر آسیب دیدگی شدیدی ندارم. تنها 
مقداری مصدومیت دارم که برای ورزشکاری که برای المپیک آماده می شوند، این میزان از 

آسیب دیدگی عادی و نسبت به چهار سال گذشته شرایطم خیلی بهتر است.
در این اردوها روزانه چند ساعت و در چند نوبت تمرین می کنید؟ 

بستگی به شرایط دارد. گاهی اوقات طی یک روز تمرین ۴ یا ۵ ساعته انجام می دهم یا 
برخی از روزها صبح سه ساعت و نیم و بعد از ظهر هم سه ساعت و نیم و روزانه ۷ ساعت 

تمرین می کنم. این تمرینات به خوبی پشت سر گذاشته می شود و »حسین توکلی« نیز در 
کنارم حضور دارد و بدن سازی را با وی انجام می دهم و برنامه های تخصصی پرتاب را »مک 
ویلکینز« سرمربی ارایه می دهد. در کنار آن کارهای درمانی نیز به خوبی انجام می شود و 

همه چیز به نسبت خوب پیش می رود.
تفاوت کمپ های تمرینی آمریکا و اروپا با ایران؟ 

نمی کنیم،  استفاده  آن  از  متاسفانه  که  داریم  کشور  در  ظرفیت هایی  سری  یک 
زیرساخت های ضعیفی داریم اما این توانمندی در ایران وجود دارد که بهتر از آمریکا 
باشیم. پیشنهاد کمپ های مختلف را به وزارت ورزش و جوانان، فدراسیون دو و میدانی 
و مسوولان ورزش کیش دادیم اما متاسفانه انجام نشده است. با مدیریت و فکر خوب و 
تجربیاتی که وجود دارد شاهد این امر خواهیم بود که حتی در کیش بتوانیم ورزشکاران 
مختلف را بیاوریم تا تمرین کنند. شرایط فعلی زمین را در کیش می بینید که خوب نیست. 
متاسفانه ۴۵ روز اینجا بودیم و در یک ماه ۱۰ دیسک من شکسته شد.  اما موسسه ورزشی 
کیش تمام تلاش خود را کرده تا امکانات اولیه را فراهم کند. دیواری ساخته شده که توپ ها 
رابه آن می زنیم و تور پرتابی نصب کرده اند که می توانیم دیسک ها را درون آن بندازیم. گرچه 
اینها یک سری امکانات اولیه و خیلی ابتدایی است که یک ورزشکار آماتور در کشور خود 

باید داشته باشد و ورزشکاران در کشورهای مختلف از این امکانات بهره مند هستند.
برنامه آماده سازی شما در اردوی آمریکا چیست؟ 

تمرینات ما به همین سبک و سیاق پیش می رود و تا یک ماه دیگر، تمرینات سنگینی 
دارم و سرمربی من سه مسابقه را در آمریکا برایم در نظر گرفته و پس از آن به اروپا می روم 
و در آنجا در سه مسابقه دیگر شرکت می کنم که روی هم باید در ۶ مسابقه حضور یابم. 
همچنین ۲۰ روز قبل از المپیک در ژاپن یا در یکی از شهرهای روسیه تمرین می کنم که از 

آنجا تنها یک ساعت فاصله زمانی پرواز تا توکیو است.
در این مدت در چه مسابقات بین المللی دیگری شرکت می کنید؟ 

چند مرحله از مسابقات دایموند لیگ برگزار می شود که شاید در ۲ مرحله آن شرکت 
کنم. همچنین در ۲ مسابقه ورود چلنج نیز حضور می یابم.

برنامه اصلی شما برای حضور در المپیک؟ 
حضور در المپیک برای هر ورزشکاری یک افتخار محسوب می شود و خدا را شکر این 
افتخار را داشتم که برای چهارمین بار در المپیک شرکت کنم. متاسفانه تنها یک مدال را در 
این رقابت ها کسب کردم و امیداورم که در این دوره دومین مدال را بدست بیاورم و بهترین 

مدالی که تا بحال نگرفتم را کسب کنم.
مهمترین رقبای شما در المپیک؟ 

۷ نفر در رشته پرتاب دیسک در المپیک شرکت می کنند که ار نظر رکوردی در یک سطح 
هستیم یا می توان در این رقابت ها اول شد یا هفتم.

در مسابقات جهانی قطر از کسب مدال بازماندید و دلیل اصلی آن چه بود و 
برای رسیدن به مدال چه اقدامات دیگری لازم است؟ 

۲ هفته قبل از مسابقات جهانی قطر از ناحیه پا دچار آسیب دیدگی شدم و متاسفانه 
نتوانستم در این مسابقات مدالی کسب کنم. اما بعد از هشت سال توانستم به فینال 
مسابقات جهانی راه یابم. امیدوارم در توکیو اتفاقات بهتری بیافتد و کسب نتیجه خوب 
در المپیک نیازمند یک سری امکانات و آرامش فکری است که ایجاد این شرایط وظیفه 
دوستانی است که در وزارت ورزش و جوانان و کمیته ملی المپیک حضور دارند. مسوولان 
باید این شرایط را برای ورزشکاران مهیا کنند تا آنان بتوانند با آرامش و بدون دغدغه خود 

را برای المپیک آماده کنند.

احسان حدادی: 

به کسب دومین مدال در المپیک امیدوارم

نوید استادرحیمی

 کارلوس کی روش سرمربی سابق تیم ملی فوتبال ایران دیروز ۶۶ ساله شد. 
"از تیم ملی حمایت کنید. تیم ملی شایسته بهترینهاست." حدود ساعت ۷:۳۰ دقیقه 
صبح در فرودگاه امام خمینی این جمله را کی روش به مارکار آقاجانیان، مترجمش و 
چند خبرنگار حاضر در محل گفت و برای همیشه ایران را ترک کرد. پس از هشت سال 

حضور در راس کادر فنی تیم ملی. دقیقا یک سال و یک ماه قبل از امروز.
انسان ها جمیع اضداد هستند. مجموعه ای متشکل از نکات مثبت و منفی. مخلوطی 
از فضایل و رذایل اخلاقی. مستر سی کیو هم از این قاعده مستثنی نبود. نه امیرکبیر بود 
و نه بنده رانده شده. از ۲۰۱۱ تا ۲۰۱۹ مسوولیت فنی تیم ملی فوتبال ایران با او بود و 
در این مدت اتفاقات زیادی برای فوتبال کشورمان رخ داد. او توانست ما را از رتبه چهار 
و پنج آسیا در رنکینگ فیفا به صدر برساند و در صدر نگه دارد. او برای اولین بار تیم ملی 
را ۲ مرتبه پیاپی به جام جهانی فرستاد و برای در دومین دوره حضورش بیشترین امتیاز 
ممکن را کسب کرد و پس از ۲۰ سال، پیروزی در این مسابقات را برایمان به ارمغان آورد. 

با این حال در ۲ دوره حضور در جام ملت ها نتوانست طلسم قهرمان نشدن را بشکند. 
یک بار در یک چهارم و یک بار در نیمه نهایی حذف شد. باعث و بانی ساخته شدن مرکز 
مجهز پک برای تیم های ملی شد ولی می گفتند برای بعضی از بازی های دوستانه تیم 
ملی از لحاظ مالی منتفع می شود. طی هشت سال رفتارش بالا پایین زیادی داشت. 
چند سال در اوج محبوبیت بود اما در یکی ۲ سال آخر به خاطر درگیری با برانکو، کریمی 
و چند نفر دیگر قدری از محبوبیتش کاسته شد. اهل جنگ بود و می دانست برای به 
دست آوردن امتیازات شخصی و تیمی باید بجنگد. گاهی اوقات هم حریف را اشتباهی 
می گرفت و به خودی ها حمله می کرد. کی روش همین ها بود و خیلی چیزهای دیگر. 
مردی که خدماتش بسیار بیشتر از مضراتش بود. گاهی اوقات بازی های دوستانه 
نه چندان باکیفیتی داشتیم اما داشتیم. خیلی از درگیری هایش بر سر این بود که 
تیمش بهترین ها را داشته باشد. بهترین لباس ها را به تن کند. در بهترین مکان ها اردو 
بزند و برای مسابقات آماده شود. اتحاد تیمش مثال زدنی بود. اگر بخواهیم به نیمه خالی 
لیوان هم نگاه کنیم و مسوولیت پذیری او در قبال تیم ملی را در نظر نگیریم؛ به خاطر 
اعتبار خودش هم که شده سعی می کرد بهترین تدارکات را برای تیمش فراهم کند. 

او برای بازی با گوام هم وقت می گذاشت و مثل جانشینش نبود که برای بازی با عراق 
یک روز با کل بازیکنانش تمرین جدی نکرده باشد. او هیچوقت برای پول قهر نکرد و 
حتی از جیب هم خرج می کرد. البته که در نهایت پول خود را گرفت که اگر نمی گرفت 
برای به دست آوردنش شاید هرکاری انجام می داد ولی تیمش را رها نمی کرد. وقتی که 
رفت خیلی ها مخالفش بودند و نفس راحتی کشیدند. گفتند خلاص شدیم از دست 
این پرتغالی دردسر ساز. اما معجزه زمان، زودتر از حد تصور نظرات را برگرداند. حالا 
خیلی از همان ها که برای رفتنش هر کاری کردند، پشیمان هستند و می گویند ای کاش 
کی روش نرفته بود. خیلی هایشان امروز تولد سرمربی کنونی تیم ملی کلمبیا را تبریک 
می گویند در حالی که چند ماه قبل برای باختش در کوپا آمریکا پایکوبی می کردند. هر 
چه بود چه ایران برای کی روش و چه کی روش برای ایران، بهترین های ممکن بودند. 
نباید افسوس گذشته را خورد اما ای کاش جشن تولد ۶۶ سالگی چشم آبی مغرور را 
خودمان برایش می گرفتیم. اما اینها دیگر مهم نیست. نه به گذشته می توان برگشت و 
نه کی روش برمی گردد. باید به آخرین جمله اش عمل کنیم. " از تیم ملی حمایت کنید. 

تیم ملی شایسته بهترینهاست."

به مناسبت  سالروز تولد کارلوس کی روش؛
تولدت مبارک مستر سی کیو؛ به آخرین جمله ات عمل می کنیم

سرمربی تیم ملی کشتی آزاد با اشاره به شرایط بحرانی کشتی 
را  همه  وضعیت  این  گفت:  کرونا،  ویروس  شیوع  واسطه  به 

غافلگیر کرده است. 
غلامرضا محمدی در گفت وگو با ایسنا، درباره تاثیر شیوع 
ویروس کرونا بر روند حرکتی تیم ملی کشتی آزاد و تعطیلی 
اردوی آزادکاران، اظهار کرد: کرونا مشکلی است که کل جامعه 
ایران و حتی جامعه جهانی را در بر گرفته و شرایط را بحرانی 
و  مردم  سلامت  بحث  موضوعی  هر  از  مهم تر  است.  کرده 

ورزشکاران است و همه ما باید آن را در اولویت قرار دهیم.
سرمربی تیم ملی کشتی آزاد با اشاره به بلاتکلیفی کشتی 
میزبانی  مجدد  لغو  از  پس  آسیایی  کشورهای  دیگر  و  ایران 
قرقیزستان از رقابت های گزینشی المپیک، گفت: هنوز تاریخ 
و مکان جدید برگزاری این رقابت ها مشخص نیست و نمی دانیم 
آیا این رقابت ها در همان موعد مقرر که ۸ فروردین ماه است 
برگزار می شود یا خیر. به همین دلیل و با توجه به شرایط موجود 
اردوی تیم ملی را یک هفته تعطیل کردیم تا اتحادیه جهانی 
موضع خود را اعلام کند. بر اساس تصمیم اتحادیه جهانی 
کشتی و IOC تصمیم می گیریم اردو را در داخل یا خارج از 
کشور با توجه به مدت زمان باقی مانده تا مسابقات گزینشی 

برگزار کنیم.
وی درباره احتمال لغو برگزاری رقابت های المپیک با توجه 
اظهار  آخرین  در  باخ  توماس  کرد:  خاطرنشان  کرونا،  شیوع 
نظر خود اعلام کرده این رقابت ها در موعد مقرر قطعا برگزار 

می شود. البته نمی توان هیچ چیز را قطعی دانست و با توجه 
به شرایط احتمال جابجایی زمان این مسابقات دور از ذهن 

نیست.
محمدی در ادامه درباره اظهارات محمد بنا مبنی بر اینکه 
با توجه به شرایط بوجود آمده نباید توقعی از تیم ملی کشتی 

فرنگی در رقابت های المپیک ۲۰۲۰ داشت و اینکه آیا وی نیز 
چنین نظری دارد، گفت: این شرایط بحرانی همه را غافلگیر 
کرده و تمام برنامه ها را به صورت جدی تحت الشعاع قرار داده 
است. مشکل بزرگ ما در حال حاضر این است که هنوز سه 
سهمیه المپیک را در کشتی آزاد نگرفته ایم. شرایط ما واقعا 

بحرانی است، وضعیت اردوها مشخص نیست، نمی دانیم اصلا 
امکان برگزاری اردوها وجود دارد یا خیر یا اینکه اصلا در داخل 
یا خارج از ایران باید اردوها را پیگیری کنیم. مجموع این موارد 

قطعا به سود کشتی نیست و خیلی کار را سخت کرده است.
سرمربی تیم ملی کشتی آزاد افزود: قطعا مردم نیز این شرایط 
کشتی را درک می کنند چرا که خودشان نیز درگیر این مشکل 

هستند.
وی با تاکید بر لزوم همدلی و همراهی تمام مردم ایران برای 
عبور از این شرایط، گفت: باید همه به هم امید و انگیزه بدهیم و 
کنار هم باشیم تا از بحران به وجود آمده نیز عبور کنیم. مردم ما 
همیشه در روزهای سخت کنار هم بوده اند و قطعا این بار نیز این 

بحران را با همدلی و همراهی پشت سر می گذارند.
محمدی در پایان درباره بحث برگزاری اردوی تیم ملی در خارج 
از کشور، خاطرنشان کرد: حتی در جریان رقابت های قهرمانی 
آسیا در هند پیرامون این موضوع به صورت خیلی جدی بحث 
و رایزنی داشتیم. برگزاری اردو در کشورهایی مثل آذربایجان، 
ارمنستان، ترکمنستان، قرقیزستان، ترکیه یا گرجستان اولویت 
ما بود و خیلی هم درباره آن بحث و بررسی داشتیم اما مهمترین 
مشکل ما بحث امکان خروج از ایران است چرا که به خاطر 
بحث ویروس کرونا و برنامه کشورهای مختلف برای جلوگیری 
از شیوع آن اجازه پرواز از مبدا ایران داده نمی شود. فدراسیون 
کشتی به صورت جدی پیگیر حل مشکلات به وجود آمده است 

و امیدوارم از این شرایط به سلامت عبور کنیم.

غلامرضا محمدی: کشتی در شرایط بحرانی است

مهمترین مشکل ما خروج از ایران است

پس از رفتن تابش از سپاهان، به شکل عجیبی بحث مدیرعاملی محمدرضا ساکت در این باشگاه مطرح شد.
جدایی تابش از سپاهان این سوال بزرگ را ایجاد کرد که چه کسی قرار است جای او را بگیرد و مدیرعامل سپاهان شود؟ البته هیات 
مدیره باشگاه برای عدم وقفه در انجام امور باشگاه، خیلی زود منوچهر نیکفر رئیس هیات مدیره را به عنوان سرپرست باشگاه انتخاب کرد. 

اما به زودی باید مدیرعامل سپاهانی ها انتخاب و معرفی شود.
پس از رفتن تابش، به شکل عجیبی خبر بازگشت محمدرضا ساکت به سپاهان مطرح شد. حتی فارس خبر داد که تعداد انگشت شماری 

از هواداران سپاهان با حضور در مقابل منزل قدیمی پدر ساکت، خواهان بازگشت محمدرضا ساکت به باشگاه سپاهان شده اند. 
جدا از اینکه تجمع تعداد محدودی هوادار برای حمایت از یک مدیر، از تاکتیک های نخ نما شده فوتبال ایران در چند سال گذشته بوده، 

باید این نکته را در نظر گرفت که ساکت به عنوان یک مدیر بازنشسته،اصلا نمی تواند مدیرعامل یک باشگاه ورزشی شود.
محمدرضا ساکت که به او لقب ابوالمشاغل فوتبال هم داده اند، یکی از مدیران بازنشسته فوتبال ایران است که به طور قانونی نمی تواند 
هیچ پستی در فوتبال داشته باشد. حتی بارها نسبت به حضور او در مجموعه فدراسیون فوتبال انتقاد هم شده و این مدیر اصفهانی عملا 
برای مدیرعاملی در باشگاه سپاهان منع قانونی دارد. اخیرا البته بحث احتمال بازگشت رحیمی هم مطرح شده اما به نظر می رسد خود 
رحیمی به دلیل همان ماجرای بازنشستگی، می داند که قابلیت نشستن روی صندلی مدیرعاملی سپاهان را ندارد و پیگیر این ماجرا 

نیست. اما ساکت در فدراسیون فوتبال نشان داده که با آغوشی باز، پذیرای پست های جدید است.
حضور او در پست های مختلف، با واکنش هایی هم همراه بوده و حاشیه هایی را به دنبال داشته است. تابستان همین امسال بود که 
محمدحسن انصاری فرد، رئیس کمیته فنی فوتسال و فوتبال ساحلی به دلیل انتخاب محمدرضا ساکت به عنوان عضو کمیته فنی فوتسال از 
سمت خود استعفا کرد.  علاوه بر انصاری فرد، وحید شمسایی عضو کمیته فنی فوتسال هم به همین دلیل از سمت خود کناره گیری کرد. 
همان زمان شمسایی درباره حضور ساکت در کمیته فنی فوتسال به ایسنا گفت: ساکت زمانی مدیرعامل سپاهان و هیات فوتبال اصفهان 
و فولاد ماهان بوده و سپس در فدراسیون فوتبال هم پست های مهمی گرفته است. ایشان با این همه پست و مقام، مدل آمدن شان به 
کمیته فنی فوتسال عجیب بود. آمدن شان مبارک باشد؛ به هر حال زورشان در فدراسیون زیاد است و امیدوارم با این زور زیادشان، فوتسال 
پیشرفت کند. حالا انتظار داریم پاداش ها را زودتر بدهند و اردوی های تیم ملی منظم برگزار شود. اما مثل این می ماند که مدیرعامل یک 
بیمارستان که تخصصش مغز و اعصاب است، مسئول کافی شاپ، اورژانس و اتاق عمل بیمارستان هم شود. با این حال خود ساکت آدم 
بزرگی بوده و تصمیم گیرنده است. ساکت که به دلیل بازنشستگی از پشت میز دبیرکلی فدراسیون فوتبال بلند شد، سرپرستی تیم ملی 
فوتبال را هم برعهده گرفت تا کلکسیون سمت های مختلف او در مجموعه فدراسیون فوتبال تکمیل شود. همه این اتفاقات در حالی رخ 
داد که بحث بازنشستگی تاج به موضوعی با اهمیت تبدیل شده بود و عملا باید نقش او در فدراسیون فوتبال کمرنگ تر از پیش می شد، اما 
این اتفاق رخ نداد. گرچه حتی شایعه حضور دوباره ساکت در سپاهان را هم نباید خیلی جدی گرفت، اما ضعف او و سایر مدیران فدراسیون 
فوتبال در اداره امور این فدراسیون که یکی از شاخص ترین آن ها ماجراهای ویلموتس و رقم چند ده میلیارد تومانی پرداختی به این مربی 

بوده، در کنار ماجرای بازنشسته بودن ساکت، دو مانع اصلی برای حضور او در تیم مدعی اصفهانی است.

سیامند رحمان، قویترین مرد معلول 
فوق سنگین وزنه برداری پارالمپیک و 
جهان عصر روز یکشنبه جان به جان 

آفرین تسلیم کرد. 
رییس اداره ورزش و جوانان اشنویه 
روزیکشنبه   عصر  وی  داشت:  اظهار 
داشت،  حضور  منزل  که  حالی  در 
دچار ایست قلبی شد و بلافاصله به 

بیمارستان انتقال یافت.
رحیم تیموری افزود: متاسفانه تلاش 
پزشکان و کادر درمانی نتیجه بخش 
نبود و این قهرمان وزنه برداری ایران و 

جهان دار فانی را وداع گفت.
ملاخضری مسئول بخش اورژانس 
در  گفتگویی  در  اشنویه  بیمارستان 
مورد جزئیات این اتفاق گفت: عصر 
اورژانس  با  منزل وی  از  یکشنبه  روز 
تیم  بلافاصله  که  شد  گرفته  تماس 
پزشکی به محل اعزام شد و در مسیر 

انتقال به بیمارستان عملیات احیا آغاز شد اما متاسفانه در ساعت ۱۹:۱۰ دقیقه این عملیات بی اثر ماند و سیامند رحمان جان به جان 
آفرین تسلیم کرد. »سیامند رحمان« در پاراالمپیک ۲۰۱۶ »ریو« با مهار وزنه ۳۱۰ کیلوگرمی تاریخ ساز شد؛ وی پس از کسب مدال 

طلای مسابقات جهانی ۲۰۱۹ قزاقستان عنوان کرد که در توکیو دوباره خواهد درخشید.
۲ مدال طلای پارا المپیک ۲۰۱۲ لندن و ۲۰۱۶ ریو، پنج مدال طلا و یک نقره مسابقات قهرمانی جهان و سه مدال طلای بازی های 
پارآسیایی ۲۰۱۰ گوانژو، ۲۰۱۴ اینچئون و ۲۰۱۸ جاکارتا از سیامند ورزشکاری برجسته در سطح رقابت های بین المللی ساخته 

است.
سیامند رحمان متولد ۱۳۶۷ و اهل شهرستان اشنویه از توابع آذربایجان غربی و وزنه بردار سنگین وزن ایران است که در سال ۱۳۸۷ 

برای اولین بار به اردوی تیم ملی وزنه برداری معلولان دعوت شد.

چه کسانی دوست دارند محمدرضا ساکت مدیرعامل زردپوشان شود؟

منع قانونی برای بازگشت ابوالمشاغل فوتبال به سپاهان
جهان ورزش در شوک؛ 

سیامند رحمان درگذشت
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دوم اسفند ۹۸ تکلیف ۲۹۰ کرسی مجلس یازدهم مشخص 
آن  در  دوره دهم  نمایندگان  از  شد. مجلسی که ۸۰ درصد 
حضور ندارند و علی لاریجانی رئیس مجالس هشتم تا دهم هم 
با ثبت نام نکردن در انتخابات، از مجلس آینده کنار کشیده تا 
از پیش از انتخابات گمانه زنی هایی برای کرسی ریاست آینده 

مجلس مطرح شود. 
برخلاف مجلس دهم که فراکسیون امید متشکل از اصلاح 
طلبان به ریاست محمدرضا عارف را در خود می دید، مجلس 
یازدهم با حضور تعداد انگشت شماری اصلاح طلب، مجلسی 

کاملا اصولگرا خواهد بود.
میان  قدرت  جنگ  تشکیلش،  از  پیش  که  مجلسی 
اصولگرایان برای رسیدن به صندلی ریاست آن آغاز شده بود و 
حالا با مشخص شدن تکلیف نمایندگان ۲۹۰ کرسی سبز رنگ 
بهارستان، چند نفر از نمایندگان منتخب، خود را برای نشستن 

روی کرسی فعلی علی لاریجانی آماده می کنند.
1۰ مجلس و 5 رئیس

بر  نفر   ۵ اسلامی،  شورای  مجالس  دوره   ۱۰ در  تاکنون 
صندلی ریاست تکیه زده اند و با توجه به ترکیب مجلس یازدهم، 
رئیس آینده پارلمان چهره جدیدی خواهد بود. اکبر هاشمی 
رفسنجانی )سه دوره(، مهدی کروبی )دو دوره(، علی اکبر 
ناطق نوری )دو دوره(، غلامعلی حداد عادل )یک دوره( و علی 
لاریجانی )سه دوره( ریاست مجلس شورای اسلامی را بر عهده 

داشته اند.
که ۷  ایران  اسلامی  جمهوری  نظام  مجلس  رئیس  اولین 
خرداد ۱۳۵۹ بر این کرسی تکیه زد اکبر هاشمی رفسنجانی 
بود. هاشمی که از سال ۱۳۴۲ همراه نهضت اسلامی امام 
خمینی بود از یاران نزدیک بنیانگذار جمهوری اسلامی به 
از رهبران حزب جمهوری  یکی  به عنوان  و  حساب می آمد 
اسلامی و جامعه روحانیت مبارز با یک میلیون و ۱۵۱ هزار و 
۵۱۴ رای به عنوان نفر چهاردهم تهران راهی مجلس شد اما 
با توجه به سوابق انقلابی و نزدیکی به امام )ره( و شناختی 
که نمایندگان مجلس اول از او داشتند به عنوان اولین  رئیس 
می شد،  خوانده  ملی  شورای  مجلس  زمان  آن  که  مجلس 
انتخاب شد )خرداد ۱۳۵۹ تا خرداد ۱۳۶۳( تا از همان ابتدای 
انقلاب نشان دهد کسی که بیشترین آرا را در انتخابات مجلس 
کسب کرده، لزوما نمی تواند به ریاست پارلمان برسد. البته 
هاشمی با توجه به شناخته شدن بیشتر در ادوار دوم )خرداد 
خرداد  تا   ۱۳۶۷ )خرداد  سوم  و   )۱۳۶۷ خرداد  تا   ۱۳۶۳
۱۳۶۸( مجلس به عنوان نفر اول تهران انتخاب شد و به ریاست 

این مجالس هم رسید.
هاشمی در خرداد ۱۳۶۸ پس از یک سال ریاست بر مجلس 
سوم به دلیل انتخاب شدن به عنوان رئیس جمهور، جای خود 
را به مهدی کروبی داد. مهدی کروبی هم از مبارزین انقلابی و 
روحانیون حزبی شناخته شده بود که در ادوار اول و دوم مجلس 
سابقه نمایندگی پارلمان را داشت و همزمان رئیس بنیاد شهید 
نیز بود و با توجه به اینکه یکی از لیدرهای جناح چپ آن زمان 
به حساب می آمد با داشتن سابقه نمایندگی ادوار مجلس و 
مدیریت یکی از نهادهای انقلابی توانست جانشین هاشمی به 

عنوان رئیس مجلس سوم شود.
سومین نفری که به ریاست مجلس شورای اسلامی رسید باز 
هم یک روحانی با عمامه سفید و این بار از جناح مقابل کروبی 
یعنی از جناح راست بود. علی اکبر ناطق نوری که او هم مثل 
هاشمی و کروبی سابقه عضویت در جامعه روحانیت مبارز را 
داشت، مثل دو رئیس قبلی از مجلس اول در پارلمان حاضر 
بود و علاوه بر آن در دولت اول میرحسین موسوی وزیر کشور 

بود )۱۳۶۰ تا ۱۳۶۴(.
در مجلس چهارم هم با وجود اینکه نفر اول انتخابات، سید 
بود،  رای(   ۳۰۲ و  هزار   ۹۳۷( حسینی  موسوی  اکبر  علی 
ناطق با ۴۸۷ هزار و ۲۱۲ رای به عنوان نماینده تهران و یکی 
از لیدرهای جناح راست توانست با رای نمایندگان به ریاست 
مجلس چهارم برسد )خرداد ۱۳۷۱ تا خرداد ۱۳۷۵(. او البته 
در انتخابات مجلس پنجم با ۸۷۹ هزار و ۸۹۳ رای به عنوان 
نفر اول تهران راهی مجلس شد و ریاست این مجلس را هم در 

دست گرفت )خرداد ۱۳۷۵ تا خرداد ۱۳۷۹(.
در مجلس ششم با وجود اینکه محمدرضا خاتمی با یک 
میلیون و ۲۲۶ هزار و ۴۱۸ رای به عنوان نفر اول تهران انتخاب 
نمایندگی  داشتن سابقه  با  که  بود  کروبی  این مهدی  شد، 
و سه سال ریاست مجلس سوم، یک بار دیگر هم در مجلس 
ششم )خرداد ۱۳۷۹ تا خرداد ۱۳۸۳( که اکثریت مطلق آن را 
اصلاح طلبان در دست داشتند به ریاست پارلمان رسید تا باز 
هم مشخص شود تنها داشتن رأی اول در انتخابات منجر به 

ریاست نفر اول نمی شود.
هر چند این سنت در انتخابات مجلس هفتم شکسته شد و 
غلامعلی حداد عادل به عنوان کسی که با ۸۸۸ هزار و ۲۷۶ 
رای، نفر اول تهران شده بود به ریاست این مجلس با اکثریت 
اصولگرا رسید )خرداد ۱۳۸۳ تا خرداد ۱۳۸۷(. حداد عادل 
البته مثل روسای پیشین مجلس سابقه نمایندگی مجلس را 
داشت و در مجلس اصلاح طلب ششم نماینده پارلمان بود. 
او پیش از نمایندگی بیشتر به فعالیت ها و مناصب فرهنگی 

اشتغال داشت.
به گزارش ایسنا، سنت شکنی اصلی را البته علی لاریجانی 
در مجلس هشتم انجام داد. او بدون آن که سابقه نمایندگی 
مجلس را داشته باشد با ۲۳۹ هزار و ۴۳۶ رای به عنوان نماینده 
مردم قم راهی مجلس هشتم شد و با وجود اینکه حداد عادل 
در آن دوره با ۸۴۴ هزار و ۲۳۰ رای به عنوان نفر اول تهران و 
رئیس مجلس هفتم در آن مجلس حضور داشت، این لاریجانی 
بود که توانست به ریاست مجلس هشتم برسد )خرداد ۱۳۸۷ 

تا خرداد ۱۳۹۱(.
این برای اولین بار بود که نماینده ای به غیر از نماینده تهران 
به ریاست مجلس می رسید. البته لاریجانی سابقه نمایندگی 
نداشت اما سوابق مدیریتی او کفه ترازو را برای ریاست مجلس 
هشتم در مقابل حداد به نفعش سنگین می کرد. علی لاریجانی 
پس از فعالیت های ابتدای انقلابش در سپاه پاسداران، از مرداد 
۱۳۷۱ تا بهمن ۱۳۷۲ وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی دولت 
خرداد ۱۳۸۳  تا  بهمن ۱۳۷۲  از  رفسنجانی،  هاشمی  اول 
رئیس سازمان صداوسیما و از مرداد ۱۳۸۴ تا مهر ۱۳۸۶ دبیر 
شورای عالی امنیت ملی و مسئول ارشد مذاکرات هسته ای 
با تروئیکای اروپایی بود و سوابق مدیریتی اش رأی کمتر او از 
حداد و نمایندگی اش از شهری غیر از تهران را برای رسیدن به 

ریاست مجلس هشتم به چشم نمی آورد.
علی لاریجانی در مجالس نهم و دهم هم از قم کاندیدا شد. 
در مجلس نهم مانند دوره هشتم با وجود اینکه حداد عادل با 
یک میلیون و ۱۳۳ هزار و ۸۰۹ رأی نفر اول تهران شد، باز هم 
لاریجانی با ۲۷۰ هزار و ۳۸۲ رأی از قم به مجلس راه یافت و به 
ریاست این مجلس هم رسید )خرداد ۱۳۹۱ تا خرداد ۱۳۹۵(.

در مجلس دهم اوضاع جالب تر بود چرا که محمدرضا عارف 
با کسب یک میلیون و ۶۰۸ هزار و ۹۲۶ رأی به عنوان نماینده 
تهران و با امید به نمایندگانی که  تحت عنوان لیست امید وارد 
مجلس شده بودند داعیه ریاست مجلس دهم را داشت اما باز 
هم این علی لاریجانی بود که با وجود تنها ۱۹۱ هزار و ۳۲۹ 
رأی مردم قم، علاوه بر نمایندگی مجدد پارلمان به ریاست 
مجلس دهم هم رسید )خرداد ۱۳۹۵ تا خرداد ۱۳۹۹(، تا با 
سه دوره و ۱۲ سال به عنوان باسابقه ترین رئیس مجلس شورای 
اسلامی شناخته شود. هر چند که دیگر ترجیح داد با کاندیدا 
نشدن در انتخابات مجلس یازدهم، عطای ریاست پارلمان را به 

لقایش ببخشد.
5 مدعی برای یک کرسی

حضور  و   ۱۳۹۸ اسفند  دوم  انتخابات  برگزاری  با  و  حالا 
تعداد  و  مجلس  در  عادل  حداد  و  لاریجانی  امثال  نداشتن 
پایین نمایندگان اصلاح طلب مجلس یازدهم، نام چند نفر از 
اصولگرایان به عنوان کاندیداهای بالقوه ریاست پارلمان آینده 

به گوش می رسد.
پیش از انتخابات مجلس یازدهم شورای ائتلاف اصولگرایان 
با ریاست حداد عادل تلاش زیادی کرد تا جناح راست را به 
سرلیستی محمدباقر قالیباف به وحدت برساند اما این موضوع 
با مخالفت جبهه پایداری به دبیر کلی مرتضی آقاتهرانی روبرو 
شد و تا یکی دو روز مانده به انتخابات هم قرار بود لیست های 
شورای ائتلاف و جبهه پایداری متفاوت از هم باشند اما ترس 
از افتراق و احتمال شکست در انتخابات باعث شد تا دو طرف 
ائتلاف  شورای  لیست  و  بیایند  کوتاه  خود  مواضع  از  کمی 

اصولگرایان با حضور کاندیداهای جبهه پایداری ارائه شود.
لیستی که توانست هر ۳۰ کرسی تهران را به خود اختصاص 
دهد ولی به نظر می رسد اختلافات پیش از انتخابات این بار در 
۷ خرداد ۱۳۹۹ به داخل پارلمان کشیده شود و ریاست مجلس 

به محلی برای کشمکش میان اصولگرایان بدل شود.
در این میان قالیباف که با یک میلیون و ۲۶۵ هزار و ۲۸۷ رای 
به عنوان نفر اول انتخابات به نمایندگی رسیده مدعی ریاست 
مجلس است. هر چند الگوهای ریاست در ادوار قبل نشان 
داد که تنها رأی اول تهران بودن دلیلی بر لزوم ریاست نماینده 
منتخب نخواهد بود. قالیباف با داشتن سوابق نظامی در سپاه 
و نیروی انتظامی، سه دوره کاندیداتوری ناکام در انتخابات 
ریاست جمهوری و ۱۲ سال شهرداری تهران یکی از مدعیان 
مرتضی  طرفی  از  اما  است  لاریجانی  جانشینی  سرسخت 
آقاتهرانی و نمایندگان نزدیک به جبهه پایداری که تعدادشان 
در مجلس یازدهم کم هم نیست، با این ادعا که ائتلاف لحظه 
آخری آنان با سایر اصولگرایان این پیروزی را برای جناح راست 
به ارمغان آورده مدعی دیگری است که حالا ترسی از شکست 

برای ریاست مجلس حرف  ندارد و می خواهد  انتخابات  در 
جبهه پایداری را به کرسی بنشاند.

داشتن  را  قالیباف  به  نسبت  خود  برتری  نقطه  آقاتهرانی 
سابقه نمایندگی در ادوار هشتم و نهم مجلس شورای اسلامی 
می داند. نکته ای که قالیباف از آن بی بهره است.  آقاتهرانی با 
۸۶۸ هزار و ۳۱۸ رأی نفر سوم تهران شد و با دبیر کلی جبهه 
پایداری، تشکیلات منسجمی را پشت سر خود می بیند ولی 
در گذشته تنها در مجلس نایب رئیس کمیسیون فرهنگی بوده 
است و حتی نتوانسته به ریاست یکی از کمیسیون های پارلمان 

برسد.
به  رای  و ۳۱۸  هزار  با ۸۹۲  میرسلیم  مصطفی  طرفی  از 
عنوان نفر دوم تهران وارد مجلس یازدهم شده است. او هم 
از حزب قدیمی موتلفه می آید ولی مثل آقاتهرانی حامیان پر 
و پا قرصی ندارد. میرسلیم هم مثل قالیباف سابقه نمایندگی 
مجلس را ندارد اما برتری او نسبت به دو نفر قبلی حضورش 
در دولت بوده چرا که از مرداد ۱۳۶۱ تا مرداد ۱۳۶۸ مشاور 
عالی رئیس جمهور و سرپرست نهاد ریاست جمهوری در دوران 
ریاست جمهوری حضرت آیت الله خامنه ای بوده، در دولت 
اول هاشمی رفسنجانی سمت مشاور تحقیقاتی رئیس جمهور 
را داشته )مرداد ۱۳۶۸ تا اسفند ۱۳۷۲( و سابقه وزارت فرهنگ 
و ارشاد اسلامی در دولت دوم هاشمی رفسنجانی )اسفند 
۱۳۷۲ تا مرداد ۱۳۷۹( را هم در کارنامه دارد و سالهاست عضو 
مجمع تشخیص مصلحت نظام است )اسفند ۱۳۷۵ تاکنون(. 
این سوابق مدیریتی باعث شده که میرسلیم هم برای خود در 

رسیدن به ریاست مجلس یازدهم حقی قائل باشد.
از سوی دیگر یک نماینده تقریبا جوانتر نسبت به سایرین، 
سودای لاریجانی دوم شدن را در سر دارد. علیرضا زاکانی که 
با ۱۹۰ هزار و ۴۲۲ رای به عنوان نفر سوم قم راهی بهارستان 
شده سابقه نمایندگی ادوار هفتم تا نهم مجلس را در کارنامه 
دارد و رئیس کمیسیون ویژه برجام در مجلس نهم بوده است. 
زاکانی با سابقه ریاست بسیج دانشجویی در سال های گذشته، 
بر  قم  از  لاریجانی  ریاست  اما  ندارد  دولتی  مدیریت  سابقه 
مجلس به این موسس جمعیت رهپویان انقلاب اسلامی نشان 

داده که نباید برای ریاست بر مجلس یازدهم ناامید باشد.
ساز  شگفتی  می تواند  دیگر  نماینده  یک  میان  این  در 
محمدمهدی  باشد.  یازدهم  مجلس  ریاست  کاندیداتوری 
با ۹۰ هزار و ۷۱۴ رای به عنوان نفر دوم کرمان  زاهدی که 
راهی بهارستان شده تمامی ویژگی هایی که هر یک از چهار 
کاندیدای قبلی ندارند را دارد. از طرفی در ادوار نهم و دهم 
مجلس نماینده بوده در حالی که هیچ کدام از چهار نفر قبلی 
در مجلس دهم حضور نداشته اند و دو نفر از آنها )قالیباف 
و میرسلیم( حتی سابقه نمایندگی مجلس را هم ندارند. او 
ریاست  به  از محمدرضا عارف  در همین مجلس دهم پس 
کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس رسید تا سابقه ریاست 

یک کمیسیون را هم در کارنامه داشته باشد.
از سوی دیگر زاهدی سابقه فعالیت در دولت را هم دارد. او در 
دولت اول محمود احمدی نژاد وزیر علوم بود )۱۳۸۴ تا ۱۳۸۸( 
و می تواند در میان دیگر کاندیداها )به جز میرسلیم( مدعی 
مدیریت دولتی و وزارت هم باشد. او همچنین از سال ۱۳۸۸ 
تا ۱۳۹۱ سفیر ایران در مالزی بوده و برخلاف دیگران سابقه 
دیپلماتیک هم دارد که این هم امتیاز دیگری نسبت به دیگران 

برایش به حساب می آید.
زاهدی از سویی با توجه به وزارت در دوران احمدی نژاد می 
تواند روی آرای نمایندگان نزدیک به وی حساب کند و از سوی 
دیگر ممکن است علاوه بر اصولگرایان، حمایت جبهه پایداری 
را هم پشت سر خود ببیند. شاید این ویژگی ها باشد که بتواند 
و رقیبی  برای ریاست  بالقوه  به عنوان کاندیدایی  را  زاهدی 

جدی برای چهار مدعی دیگر بدل کند.
به هر حال باید تا ۷ خرداد ۱۳۹۹ و زنگ آغاز مجلس یازدهم 
منتظر ماند و دید که کدام یک از این پنج نفر می توانند گوی 
سبقت را از دیگر رقبا بربایند و به ریاست مجلس یازدهم برسند. 
قالیباف با شعارهایش؟ آقاتهرانی با آرمانهایش؟ میرسلیم با 

سوالهایش؟ زاکانی با ادعاهایش؟ یا زاهدی با سوابقش؟

5 مدعی برای یک کرسی؛

ششمین رئیس مجلس کیست؟
رقابت قالیباف ،آقاتهرانی ،میرسلیم ،زاکانی وزاهدی برای جانشینی لاریجانی

آیا اصلاح طلبان و مستقلین تن به ائتلاف با قالیباف می دهند؟

روزهایِ سخت قالیباف درپارلمان
بهارستان  های  دروازه  از  گرچه  قالیباف 
عبور کرد و حضورش در مجلس یازدهم را 
قطعی کرد اما تکیه زدنش بر کرسی ریاست 

قوه مقننه راحت و آسان نخواهد بود.
بعد از چندبار خیز برداشتن برای تکیه بر 
کرسی ریاست پاستور و ناکامی در انتخابات 
محمدباقر  عاقبت  جمهوری،  ریاست 
رویاهاش  و  ورزی  قالیباف مسیر سیاست 
در سیاست را تغییر داد و مسیر بهارستان را 
در پیش گرفت. ایده ای که سالها پیش نیز 
اما حضور رقیبی  بود  پیشنهاد شده  او  به 
قَدر چون علی لاریجانی از یک سو و رویای 
پاستور از سوی دیگر او را مجاب به پذیرش 

این ایده نمی کرد.
غیبت علی لاریجانی در انتخابات مجلس 
رئیس  رأی  کسب  از  ناامیدی  و  یازدهم 
جمهور شدن، قالیباف را به هوس انداخت 

اینبار وارد انتخابات پارلمانی شود. ورودی که برای سردار پیروزی به همراه داشت.
دردسر فرزندان مصباح تمامی ندارد

اما ورود قالیباف به پارلمان یعنی تکیه زدن بر کرسی ریاست قوه مقننه؟ سوالی که نه فقط 
این روزها که از همان روزهای کاندیداتوری سرهنگ بارها مطرح شد. حامیانش او را در 
قامت رئیس مجلس به میدان فرستاده بودند و مخالفانش برای او خط و نشان می کشیدند 
که خیال ریاست را در سر نپروراند. مسیری سخت که از قبل انتخابات برای قالیباف شروع 

شد و بدون شک تا خردادماه ادامه خواهد یافت.
خط و نشان کشیدن ها برای قالیباف را مخالفان قدیمی او آغاز کردند. پایداری هایِ 
اصولگرا که بخاطر حضور قالیباف در شورای ائتلاف حتی حاضر به نشستن دور میز وحدت 
نشده بودند به کنایه یا به صراحت تاکید داشتند به جلساتی که قالیباف در آن حضور داشته 
باشد یا به لیستی که قالیباف سرلیست آن باشد یا ردپایی از او در آن باشد تن نخواهند داد. 

خط و نشانی که تا ۴۸ ساعت مانده تا انتخابات مجلس هم ادامه یافت.
فشار فرزندان مصباح در نهایت قالیباف را در پشت دروازه های بهارستان مجبور به عقب 
نشینی کرد، او شورای ائتلاف را مجبور به سهم دادن به پایداری ها کرد تا خودش سرلیست 
یک لیست واحد اصولگرایانه باشد. آقاتهرانی هم با گرفتن سهم بالا از لیست ۳۰ نفره 
تهران، حاضر شد نامش پایین تر از نام شهردار اسبق تهران قرار بگیرد و رقابت را به میدانی 

دیگر موکل کرد؛ میدان انتخاب رئیس مجلس!
قالیباف هم باید ائتلاف کند هم سهم بدهد

قالیباف از دروازه های ساختمان هرمی پارلمان عبور کرد و حالا چند قدم با تکیه زدن بر 
صندلی ریاست یک قوه فاصله دارد، رویایی که محقق شدنش راحت و آسان نخواهد بود، 
حتی در مجلس یازدهم که اکثریت آن در دست اصولگرایان است. قالیباف برای رسیدن 
به کرسی ریاست مجلس باید با برخی ها معامله کند، به برخی ها بازهم سهم بدهد و درب 
های ائتلاف را هم باز بگذارد. سخت ترین خوان برای رسیدن قالیباف به صندلی شماره 
یک بهارستان عبور از سد پایداری هاست. فرزندان معنوی آیت الله مصباح که صراحتا از 
قالیباف به عنوان خط قرمز خود نام برده بودند و در مذاکرات اولیه با شورای ائتلاف شرط 
خود برای ندادن لیست مستقل را خط خوردن نام قالیباف از لیست ائتلاف عنوان کرده 
بودند گرچه در ادامه مسیر و در نهایت با گرفتن چند سهم بالا تن به حضور قالیباف در 
لیست دادند اما این تن دادن سکوی پرتاب آنها به پارلمان شد تا مشخص شود پای معامله 

ای پرسود با شورای ائتلاف را در پشت درهای بسته امضا کرده بودند.
ورود به پارلمان اما آن معامله را خودبخود منسوخ کرده و حالا بعید به نظر می رسد اینبار 
بر سر ریاست قالیباف به این راحتی ها کنار بیایند. مرتضی آقاتهرانی که در روزگار حضور 
لاریجانی در پارلمان هم گزینه همیشگی این جبهه برای رقابت بر سر کرسی ریاست بود 
حالا در غیاب لاریجانی یک گزینه قطعی از سوی پایداری هاست تا شاید کرسی ریاست 
را به نام خود بزنند. قالیباف اگر قرارش را بر تکیه زدن صددرصد بر کرسی ریاست گذاشته 
باشد پیش از وارد شد به رایزنی با دیگر رقبایش باید تکلیف خود را با آقاتهرانی و پایداری ها 

مشخص کند.
زاکانی رقیبی راحت اما بدقلق

رقیب دیگر قالیباف در رسیدن به کرسی ریاست بازهم حمایت پایداری ها و حتی بخشی 
دیگر از اصولگرایان حاضر در پارلمان از جمله احمدی نژادی ها را دارد. او کسی نیست جز 
علیرضا زاکانی کاندیدای قرضی قم که با حمایت آیت الله مصباح راهی این شهر شد و بدون 
کسب تکلیف از شورای ائتلاف در کنار ذوالنوری و امیرابادی لیست سه نفره منتشر کرده و 
در نهایت لیست خود را بر شورای ائتلاف تحمیل کردند. او که در ادوار گذشته مجلس در 
قامت یک لیدر تندرو ظهور و بروز یافته بود حالا در همشنیی با پایداری ها حتی اگر خود 
کاندیدای ریاست نشود، گزینه پایداری ها را ارجح بر قالیباف خواهد دانست.او که در اوایل 
سیاست ورزیش نزدیکی سیاسی به قالیباف داشت حالا یک چهره نزدیک به مصباح یزدی 

و آقاتهرانی تعریف می شود.
رویارویی تکراری با رقیبی سنتی 

میرسلیم دیگر رقیب قالیباف و از جنس اصولگرایانه آن است. رقیبی که پیشتر هم در 
انتخابات ریاست جمهوری رودروی قالیباف قرار گرفته بود و حالا هر دو در ذیل یک فهرست 
و از یک شهر راهی پارلمان شده اند. میرسلیم نشان داده که سودایش برای تکیه زدن بر 
کرسی ریاست یک قوه کم از قالیباف نیست. او هم یک رقیب قدر برای قالیباف است 

خاصه اگر بتواند طیف مستقلین را هم همراه خود سازد.
اصلاح طلبان و مستقلین تن به ائتلاف با قالیباف می دهند؟

وجود همین رقبای سرسخت است که قالیباف را مجبور خواهد کرد از همان ابتدای 
حضورش در پارلمان وارد معادلات پشت پرده شود. او یا باید با رقبای اصولگرایش در پشت 
درهای بسته چانه زنی کرده و حتی مجبور به عقب نشینی از برخی مواضعش شود یا با 
همراه کردن بخشی از سنتی های اصولگرا و حتی احمدی نژادی ها از یک سو و ائتلاف 
با اصلاح طلبان و مستقلین مجلس، وزنه خود در رقابت با رقبای اصولگرایش خاصه 
پایداری ها را سنگین تر کند. مستقلین و اصلاح طلبان که نزدیک به ۶۰ کرسی پارلمان را 
در اختیار دارند بدون پشتوانه رأی خوبی برای آقای شهردار اسبق محسوب می شوند اما در 

مجلسی که اقلیت آن تعریف می شوند بدون معامله وارد ائتلاف با قالیباف نخواهند شد.

رایزن سابق فرهنگی ایران در افغانستان عنوان کرد 

مردم افغانستان صلح برایشان اهمیت دارد
 نه جزئیات توافق آمریکا و طالبان

 یک تحلیلگر حوزه افغانستان با طرح این ادعا که »صلح آمریکا با طالبان، به نفع ایران و 
پاکستان است«، می گوید: اگر میدانی به موضوع نگاه کنیم، باید گفت مردم افغانستان 
خسته اند. از این رو، اغلب مردم در پی صلح اند و به دنبال جزئیات این مذاکرات و توافق 

نیستند. 
عبدالمحمد طاهری، کاردار پیشین ایران در افغانستان درباره توافقنامه صلح آمریکا و 
دفتر سیاسی طالبان به ایرناپلاس می گوید: در حال حاضر کسی به طور دقیق از متن این 
توافقنامه اطلاعی ندارد. البته ما جسته و گریخته شنیده ایم بناست آمریکایی ها نیروهای 
خود را از افغانستان خارج کنند. طالبان هم به دنبال زنده نگه داشتن امارت اسلامی 
افغانستان است. آمریکایی ها نیز به دنبال این هستند که طالبان رفتارهای پیشین را 
کنار بگذارد. از این رو، اگر نیروهای طالبان اقدامات تروریستی خود را کنار بگذارند، قطعاً 

آمریکایی ها نیز به تدریج بخشی از نیروهای خود را از خاک افغانستان خارج خواهند کرد.
وی با ابراز عقیده خود مبنی بر اینکه »این توافقنامه گامی به پیش است«، تصریح 
می کند: همزمان وزیر خارجه ایالات متحده با اشرف غنی و هیئت دولت افغانستان دیدار 
و مذاکره ای داشت تا مذاکرات داخلی نیز دنبال شود. نکته مهم آن است که از این پس 
چه اتفاقی رخ خواهد داد تا موضوع شکل جدی تری به خود بگیرد؟ ظاهراً در بخشی از 
توافقنامه آمده است که بخشی از قدرت داخلی باید به این نیروها واگذار شود؛ اما اینکه 
دولت مرکزی تا چه حد، حاضر به قبول آن است، به توافق آمریکایی ها با دولت مرکزی 

بستگی دارد. 
این دیپلمات وزارت خارجه ادامه می دهد: باید توجه داشت که اپوزیسیون هم در داخل 
دولت مرکزی و هم خارج از آن، فعال است؛ البته همه آنها به دنبال تحقق پروژه صلح در 

این کشور هستند.
طاهری درگفت وگو با ایرنا   درباره امکان تحقق صلح با توجه به مخالفت های جامعه 
سیاسی افغانستان به سبب آلوده بودن دست طالبان به خون مردم این کشور، می گوید: 
اگر بخواهیم میدانی به موضوع نگاه کنیم، باید گفت مردم افغانستان خسته اند. از این رو، 
قاطبه مردم در پی صلح اند. اغلب به دنبال جزئیات این مذاکرات و توافق نیستند، بلکه به 
دنبال برقراری صلح اند. آنچه در حال حاضر صلح را تهدید می کند، مشکلاتی است که 
طالبان با نیروهای داخلی این کشور دارد که شامل مشکل با دولت مرکزی، اپوزیسیون 

خارج از حکومت و اپوزیسیون داخل حکومت می شود. 
پروژه صلح افغانستان، بخشی از برنامه انتخاباتی ترامپ

وی می افزاید: اگر آنها بتوانند این مشکلات را حل کنند، تا حد زیادی موانع تحقق صلح 
حل خواهد شد. البته تصاویر جلسه روزشنبه  و حضور چهره های اپوزیسیون در آن، نشان 
می داد آمریکایی ها تلاش کرده بودند بسیاری از نیروهای اپوزیسیون را راضی کنند. البته 
این صورت ماجراست و برای فهم باطن ماجرا باید دید از امروز چه رخ خواهد داد. من بعید 
می دانم مخالفت مردم به سبب کشتارهایی که نیروهای طالبان در این سال ها انجام دادند، 
تأثیر چندانی بر صلح داشته باشد؛ چراکه آمریکایی ها بنا دارند نیروهای خود را از خاک 
افغانستان خارج کنند. رئیس جمهوری ایالات متحده هم به این پروژه نیازمند است. به 
هرحال، آنها در آستانه انتخابات قرار دارند و خروج نیروهای آمریکایی از خاک این کشور و 

کاهش هزینه های نظامی در آن، از وعده های انتخاباتی رئیس جمهور آمریکاست.

عضو شورای مرکزی حزب اعتماد ملی با بیان اینکه نگرانم مجلس یازدهم شبیه مجلس 
هفتم باشد، گفت: اگر فراکسیون اقلیت مجلس یازدهم فعال عمل نکند در تندی ها و 

زیان های احتمالی فراکسیون اکثریت شریک خواهد بود. 
»محمدرضا خباز« ، در خصوص رویکرد مجلس یازدهم در ارتباط با مسائل کلان کشور 
و ارتباط آن با دولت، اظهار کرد: نمایندگان تازه انتخاب شده نمی توانند مشکلات کشور 
را درک و رفع کنند، مگر اینکه از خرد جمعی و از ظرفیت کارشناسان بیرون از مجلس 

استفاده کنند.
عضو شورای مرکزی حزب اعتمادملی با استثنایی خواندن شرایط کشور، افزود: برای 
چنین شرایطی مجلسی قوی و کارآمد و موثر نیاز است. مجلسی با این مشخصات در 
دور یازدهم شکل نمی گیرد مگر اینکه از توان متخصصان بیرون از مجلس استفاده کند. 
بنابراین موفقیت این مجلس به استفاده از تجارب متخصصان و خرد کارشناسان بستگی 

دارد.
مردم ایران، اجازه تندروی و تاخت و تاز به کسی نمی دهند 

خباز خاطرنشان کرد: نگرانم افراد تندی که وارد مجلس شده اند اعتبار و حیثیت خود 
و اصولگرایان را زیر سوال ببرند. یکی از روحانیان مخالف دولت در حمایت از لیست 
اصولگرایان در فضای مجازی در کلیپی می گفت، هرکس قصد دارد وارد مجلس شود 

باید اول به مردم قول دهد پای استیضاح رییس جمهوری را امضا کند.
وی این  نوع مواضع را اوج تندروی دانست و اظهار کرد: برخی از این نمایندگان که 
خوشبختانه در اقلیت هستند الگوی خود را کره شمالی قرار داده اند اما مردم ایران، ملت 

رشیدی است و اجازه تندروی و تاخت و تاز به کسی نمی دهد.
خباز با بیان اینکه وجود و حضور ارزشمند مقام معظم رهبری اجازه تندروی به فرد یا 
جریانی را نمی دهد، عنوان کرد: نباید فراموش کرد ۱۶ اصلاح طلب و حدود ۴۰ نماینده 
مستقل هم وارد مجلس شده اند اگر دو کار انجام دهند، می توانند از این فرصت ۴ ساله 

استفاده کنند.
باهم  کار مجلس،  به  از شروع  قبل  اینکه  یکی  یادآور شد:  فعال اصلاح طلب  این 
نشست هایی تشکیل دهند و در خصوص مدیریت چند کمیسیون مجلس به جمع بندی 
برسند. اگر این حدود ۶۰ نفر بتوانند کمیسیون هایی مثل اقتصادی، صنعت و اجتماعی 
را در اختیار بگیرند، از مصونیت برخوردار می شوند و اجازه تندروی را به برخی نمایندگان 

اکثریت نمی دهند.
وی اضافه کرد: قدم دومی که فراکسیون اقلیت می تواند انجام دهد، بالانس )متعادل 
کردن( مجلس است. چون افرادی که هدفشان تخریب دولت و عقب رفتن کشور است، 
تا آخر خط خواهند رفت. بنابراین مجموع نمایندگان اصلاح طلب و مستقل  می توانند 
موازنه ایجاد کرده و نقش تنظیم کننده میانی را ایفا کنند. نمایندگان مستقل و اصلاح 
طلب وقتی مشاهده می کنند قانونی به زیان کشور است، با هم هماهنگ شده و با 

استفاده از ظرفیتهای قانونی موجود از حقوق ملت پاسداری کنند.
نظارت  قانون  اصلاح طلب،  اقلیت  یک  حضور  با  چهارم  مجلس  در  گفت:  خباز 
استصوابی تصویب شد و اقلیت کاری نکرد و نتیجه آن را شاهد هستیم، یا وقتی دولت 
اصلاحات قانون برنامه ۵ ساله چهارم را به مجلس ششم داد و تصویب شد در ماده چهار 

این قانون آمده بود که دولت موظف است همواره ۱۰ درصد به قیمت حامل های انرژی 
بیافزاید و آن را در تامین اجتماعی و خدمات عمومی کشور هزینه کند.

نگرانم مجلس یازدهم، شبیه مجلس هفتم باشد 
استاندار سابق سمنان ادامه داد: مجلس هفتم، مشابه همین مجلس یازدهم بود، به 
محض اینکه مجلس را در دست گرفتند، این ماده را حذف کردند. اگر  حذف نمی شد 
حوادث آبان ماه که ناشی از افزایش قیمت بنزین بود را شاهد نبودیم و در حدود ۸۰ شهر 

ایران اعتراض و ناامنی اتفاق نمی افتاد.
وی با بیان اینکه نگرانم مجلس یازدهم، شبیه مجلس هفتم باشد، اظهار کرد: بیم این 
می رود بنیان ها و ساختارهای کشور توسط افراد جدید و تندی که وارد مجلس شده اند، 

دستخوش آسیب شود و برای کشور گرفتاری ایجاد کنند.
عضو شورای مرکزی حزب اعتماد ملی افزود: کسانی که پای صندوق نیامدند و رای 
نداند، پشیمان خواهند شد و دود این عدم مشارکت به چشم خودشان می رود. آزموده را 
آزمودن خطاست کما اینکه پیش تر این شرایط را در مجالس هفتم و هشتم تجربه کرده 

بودیم.
خباز با ذکر این نکته که مقامات و دلسوزان نظام باید مواظب مجلس یازدهم باشند، 
اضافه کرد: شورای نگهبان هم مصوباتی را که به زیان منافع کشور است را تایید نکند 
و اصلاح طلبان و مستقلین به شکلی عمل کنند که حضورشان در مجلس خاصیت و 

خروجی داشته باشد.
این فعال اصلاح طلب درگفت وگو با ایرنا  عنوان کرد: اگر فراکسیون اقلیت مجلس 
یازدهم فعال عمل نکند در تندی ها و زیان های احتمالی فراکسیون اکثریت شریک 

خواهد بود.
وی یادآور شد: مردم از مباحث و موضوعات مختلفی چون اوضاع اقتصادی، بررسی 
صلاحیت ها، عملکرد اصلاح طلبان و مجلس دهم و مسائل عدیده ای ناراحت بودند ولی 

نباید با عدم مشارکت خود فرصت تکرار تجربیات گذشته را به برخی ها می دادند.  
خباز افزود: در مجلس آینده تعداد نمایندگان با سابقه نظامی زیاد است. وقتی تفکر 
نظامی ها بر مجلس که محل و مرکز آزادی بیان و دفاع از حقوق ملت است حاکم شود، 

پیش بینی ها نگران کننده است.
این اصلاح طلب در پاسخ به این پرسش که آیا مجلس یازدهم وارد چالش و رویارویی 
تمام عیار با دولت خواهد شد، گفت: بزرگان خارج از مجلس که می توانند بر نمایندگان 
تاثیرگذار باشند باید وارد عرصه شوند و اجازه ندهند افراد تندی که اتفاقا در اکثریت هم 

نیستند، وارد چالش غیرضروری با دولت شوند.
افراد تندرو در مجلس یازدهم دراقلیت اند ولی صدای بلندی دارند 

خباز با بیان اینکه افراد تندرو در مجلس یازدهم با وجود این که در اقلیت هستند، ولی 
صدای بلندی دارند، عنوان کرد: این تیپ افراد با استفاده از برخی حساسیت ها بقیه را به 
رغم میل باطنی، با خود همراه می کنند، در صورتی که ممکن است به این مفاهیم اعتقاد 

واقعی هم نداشته باشند ولی خوب می دانند چگونه از آن بهره برداری کنند.
این فعال اصلاح طلب با بیان اینکه ممکن است مجلس یازدهم مصوباتی داشته باشد 
که تا سال ها زیانش متوجه مردم شود، گفت: حدود ۸۶ نفر از نمایندگان مجلس ششم 
ردصلاحیت شدند که مردم در انتخابات مجلس هفتم شرکت نکردند و مجلسی تشکیل 
شد که نمایندگان آن، اولا با رای اقلیت واجدان شرایط وارد مجلس شدند، دوم اینکه 
قوانینی گذراندند که مثالش همین ماده ۴ حامل های انرژی و ارتباطش با اتفاقات 

آبان ماه ۹۸ بود.
وی در خصوص رویکرد مجلس یازدهم در مورد روابط خارجی ایران گفت: آنها ممکن 
است بیش از پیش کشور را در دنیا منزوی کنند، اساسا شعارهای اصلی آنها در زمان 
اگر  البته  است.  بوده  روحانی  دولت  خارجی  سیاست های  به  کجی  دهن  تبلیغات 

سیاست های کلان نظام بر این نباشد نمی توانند کاری از پیش ببرند.

محمدرضا خباز :

دلسوزان نظام باید مواظب مجلس یازدهم باشند 



پسر قالیباف پای نجفی را دوباره به دادگاه باز کرد 
وکیل مدافع محمدعلی نجفی شهردار اسبق تهران از پرونده شکایت الیاس قالیباف از موکلش و 
زمان دادگاه وی خبر داد.حمیدرضا گودرزی وکیل مدافع محمدعلی نجفی شهردار اسبق تهران در 
رابطه با ماجرای شکایت الیاس قالیباف از موکلش گفت: این پرونده به زمانی برمی گردد که آقای 
نجفی شهردار تهران بوده است و حراست شهرداری گزارشی را در رابطه با مسائل تضییع حقوق 
بیت المال تهیه کرده است.وی ادامه داد: در نتیجه آقای کشت پور شهردار منطقه ۲ گزارشی را در 
این زمینه تهیه و به شهردار وقت می دهد.گودرزی گفت: در این میان شهرداری و یا شهردار، مرجع 
رسیدگی به تخلفات نبوده و قوه قضاییه مرجع رسیدگی است، به همین دلیل آقای نجفی نامه ای 
را به دادستان تهران نوشته و مراتب را اعلام کرده است.این وکیل دادگستری گفت: در نامه ای که 
آقای نجفی به دادستان تهران نوشته قید کرده »به لحاظ احتمال وقوع جرایم« این نامه ارسال شده 
و مراتب را اعلام و برای رسیدگی ارسال می کند.وی افزود: بنابراین پرونده به شعبه ۱۵ دادگاه کارکنان 
دولت می رود اما به نتیجه نمی رسد این در حالی است که شکایت افترا و نشر اکاذیب را هم به پرونده 
اضافه می شود.گودرزی گفت: با اینکه بازپرس پرونده قرار منع صادر کرده بود اما معاون دادسرای 
کارکنان دولت با این نظر مخالفت می کند و دادگاه نیز نظر معاون دادسرا را می پذیرد و در نتیجه پرونده 
به شعبه ۱۰۵۹ دادگاه کیفری ۲ ارسال می شود.وی افزود: اکنون پرونده در این شعبه قرار است 

رسیدگی شود و ۲۱ اردیبهشت ماه ۹۹ دادگاه نجفی برگزار خواهد شد.

حکم آیت الله  مکارم درباره عدم رعایت بهداشت بیماری مسری 
آیت الله ناصر مکارم شیرازی از مراجع تقلید به سوالی در خصوص ضمان بیمار در صورت سرایت 
بیماری واگیر پاسخ دادند که در فضای مجازی درحال انتشار است. به گزارش روز یکشنبه ایرنا از 
پایگاه اطلاع رسانی آیت الله مکارم شیرازی، در بخش سوالات شرعی این مرجع تقلید،  این سوال 
مطرح شده است که چنانچه بر اثر سهل انگاری افراد مبتلا به بیماری های واگیردار و عدم توجه به 
رعایت بهداشت، این بیماری به دیگران سرایت کند و موجب بروز خسارت گردد، آیا ضامن هستند؟در 
پاسخ معظم له به این سوال آمده است: در صورتی که این کار سبب ابتلای به بیماری خطرناک 
منتهی به مرگ می شود دیه تعلق می گیرد و آن کس که باعث شده باید دیه را بپردازد و اگر فقط هزینه 

درمانی سنگینی دارد آن را باید بپردازد.

بازداشت مسبب اقدام غیرمتعارف در حرم امام رضا )ع(
در پی انتشار فیلمی از اقدام غیر متعارف  فردی در حرم حضرت علی ابن موسی الرضا )ع( که 
واکنش های زیادی به همراه داشت، دادستان عمومی و انقلاب مرکز استان خراسان رضوی از 
بازداشت این فرد خبر داد. به گزارش تسنیم، در پی انتشار ویدئویی مبنی بر اقدام غیر متعارف فردی 
نسبت به ضریح حرم علی ابن موسی الرضا )ع(، محمدحسین درودی، دادستان عمومی و انقلاب 
مرکز استان خراسان رضوی  از بازداشت فرد مذکور خبر داد و گفت: در حال حاضر پرونده این فرد در 
شعبه ۳۰۱ بازپرسی مشهد در حال رسیدگی است و متهم بازداشت است.دادستان عمومی و انقلاب 

مرکز استان خراسان رضوی اظهار کرد: تحقیقات تکمیلی پیرامون این پرونده ادامه دارد.

پای سرباز فراری به عصرجدید باز شد!
از هفته گذشته پخش راستی آزمایی فصل دوم »عصر جدید« آغاز شد و مربیان این مسابقه، شرکت 
کنندگان را ارزیابی کردند.شنبه شب گذشته قسمت سوم راستی آزمایی »عصر جدید« روی آنتن 
شبکه سه رفت، شرکت کنندگان از نقاط مختلف ایران آمده بودند و در حضور مربیان و احسان 
علیخانی به عنوان تهیه کننده استعداد خود را محک زدند.سجاد رضایی یکی از شرکت کنندگان 
قسمت سوم راستی آزمایی بود و در معرفی خود گفت: ۲۱ سال سن دارم و از شهر الیگودرز آمدم و 
دوماه است که پادگان نمی روم. یعنی سرباز فراری ام! وی عنوان کرد:مهم نیست چه اتفاق می افتد، 

همین که »عصرجدید« باعث شد به زندگی برگردم، خوشحالم.

حداقل حقوق کارکنان دولت در سال ۹۹ تعیین شد 
محمدعلی پورمختار نماینده مردم بهار و کبودرآهنگ در مجلس شورای اسلامی، با اشاره به نشست 
روزیکشنبه  کمیسیون تلفیق بودجه سال ۹۹، گفت: با مصوبه اعضای کمیسیون تلفیق حداقل 
حقوق کارکنان و بازنشستگان کشوری و لشکری و کسانی که قرارداد مستقیم کاری با دولت دارند 
در سال آینده ۲ میلیون و ۸۰۰ هزار تومان خواهد بود که حقوق همه این کارکنان و بازنشستگان 
علاوه بر این ۱۵ درصد نیز افزایش خواهد داشت.وی در گفتگو با فارس افزود: این مصوبه شامل 
حال بازنشستگان و کارکنان تأمین اجتماعی نمی شود و در مورد میزان و افزایش حقوق کارکنان و 

بازنشستگان این صندوق وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی تصمیم می گیرد.

امیر حیدری: سرباز کرونایی نداریم 
فرمانده نزاجا با بیان اینکه ما تا امروز در پادگان هایمان به لحاظ اقدامات ویژه ای که انجام می دهیم، 
مورد ابتلا به کرونا نداشته ایم، گفت: ما طی مدت اخیر سرباز ورودی هم داشته ایم اما به لحاظ 
تمهیدات ویژه ای که داشتیم، موردی از ابتلا به کرونا وجود نداشته است.امیر حیدری افزود: عزیزان 
ما در بخش جهاد خوکفایی نیروی زمینی ارتش، چند وسیله منحصر به فرد را ساخته اند که جهت 
تایید به وزارت بهداشت فرستاده شده است و اگر تایید شوند به یک دستاورد بسیار بزرگ در زمینه 

شناسایی آنلاین و سریع ویروس کرونا دست پیدا کرده ایم

تا چه زمانی درگیر کرونا هستیم 
معاون درمان وزارت بهداشت با بیان اینکه معقتد است هر شرایطی که سبب تجمع مردم شود را 
باید در حال حاضر کنار بگذاریم، گفت: رعایت هرچه بیشتر این موضوع سبب می شود دوره این 
بیماری در کشور نیز کوتاه شود.   قاسم جان بابایی درباره مدت زمان پایداری بیماری کرونا در کشور 
تصریح کرد: در خوشبینانه ترین حالت تا عید و در بد بینانه ترین حالت تا پایان اردیبهشت و حتی 

خرداد ممکن است این بیماری به طول انجامد؛ فلذا این موضوع دلیلی برای توقف تجمعات است.

سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری
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بهترينِ مردم ، كسی است كـه در 
تـنگ دستی اش ايثارگـر و شكیبا 

باشد.

دوشنبه - دوازدهم اسفند ماه 1398 - سال بیست ودوم- شماره 4995

قائم مقام دانشگاه علوم پزشکی قم از روند صعودی بیماری کرونا در قم خبرداد.
دکتر ابرازه در گفتگویی از روند رو به گسترش بیماری کرونا در قم سخن گفت و افزود: در 

روزهای اخیر نتیجه آزمایش ۱۰۹ نفر دیگر به کرونا مثبت اعلام شد.
وی افزود: تا صبح ۱۰ اسفند که مجموعا ۶۵۲ نفر مشکوک به کرونا در چهار بیمارستان 
کامکار، فرقانی، امام رضا)ع( و علی ابن ابیطالب )ع( بستری شدند که هم اکنون به ۷۲۵ 

نفر رسیده است.
دکتر ابرازه تصریح کرد: با توجه به روند صعودی این بیماری در قم بیمارستان شهدای 
نیروگاه و دو بخش غیر فعال بیمارستان فرقانی به ظرفیت ۱۰۰ تخت بزودی در چرخه درمان 

بیماران کرونایی قرار می گیرند.
بهبود 57۶ بیمار و فرد مشکوک به کرونا 

وی با تاکید براینکه برای ریشه کنی این ویروس باید زنجیره انتقال آن قطع شود از مردم 
خواست با رعایت بهداشت فردی و قرنطینه خانگی نسبت به این مهم اهتمام داشته باشند 
در غیر اینصورت روند بستری ها رو به افزایش خواهد بود.وی درعین حال گفت: از ابتدای 

شیوع این بیماری در قم در ۳۰بهمن تاکنون ۵۷۶نفر بهبود یافته اند.
حضور روانشناسان در بیمارستان های ویژه بیماران کرونایی استان قم

رئیس مرکز بهداشت شهرستان قم   نیز گفت :یکی از گروه های هدف مهم سلامت 
روان، کادر درمانی بیمارستان های ویژه بستری بیماران کرونایی، اعم از پزشک، پرستار و 
نیروهای خدماتی هستند که تصمیم گرفته شد برای اولین بار در کشور، روانشناسان حوزه 
بهداشت و درمان در بیمارستان ها مستقر و با حضور در بخش ها به کادر درمان روحیه داده 
و استرس و اضطراب آنان را کاهش دهند و همچنین در صورت نیاز به آنان در اتاق مشاور که 

در بیمارستان ها دایر شده است مشاوره دهند.
دکتر باقر محمودی  افزود :گروه هدف دوم این روانشناسان، مشاوره به بیماران بستری در 

بیمارستان ها برای افزایش سطح روحیه بیماران و کاهش استرس و اضطراب آن ها است.
وی ادامه داد :با توجه به متفاوت بودن نحوه غسل، کفن و دفن افراد فوت شده، اطرافیان 
آن ها دچار استرس و اضطراب فراوانی شده اند که ما با اختصاص اتاق مشاوره و استقرار 
دو روانشناس بالینی در آرامستان سعی در کاهش استرس و اضطراب خانواده و اطرافیان 

خانواده های بیماران فوت شده داریم.
صدور 11 مجوز برای تولید ژل و محلول های بهداشتی

معاون غذا و داروی دانشگاه علوم پزشکی قم نیز با اشاره به صدور ۱۱ مجوز جدید برای 

تولید ژل و محلول های بهداشتی در این استان، گفت: با توجه به نیاز قم به ژل و محلول های 
بهداشتی، این مجوزها برای شرکت های آرایشی بهداشتی صادر شد.

محمد حضوری افزود: ژل و محلول بهداشتی در کارخانه های استان در حال تولید است و 
به زودی در داروخانه ها توزیع می شود.

انبار احتکار لوازم ضروری بهداشتی در قم کشف و ضبط شد
بر  مبنی  قم  استان  سپاه  اطلاعات  سازمان   ۱۱۴ سامانه  به  مردمی  گزارش  پی  در 
احتکار انواع لوازم ضروری بهداشتی برای پیشگیری از ویروس کرونا اعم از ماسک،مایع 
ضدعفونی کننده و دستکش در انبار یک منزل مسکونی با ورود دادستانی و سازمان صمت 
۵۰۰ هزار دستکش، ۱۰ هزار عدد ماسک و ۸ هزار پد تزریقات به ارزش ۲۵۰ میلیون ریال 

کشف و ضبط شد.

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم  خبرداد

احداث ۳۲۰ کیلومتر باغچه طولی در 
معابر شهری

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم از احداث باغچه های 
طولی در معابر اصلی شهر قم با اعتبار ۳۰ میلیارد تومانی خبر داد.

 پیام جوادیان با اشاره به نهضت سبز درختکاری حاشیه معابر، اظهار کرد: 
از سال ۹۵ این نهضت آغاز شده و تا آذرماه امسال حدود ۳۲۷ هزار مترطول با 

اعتباری بیش از۳۰ میلیارد تومان درختکاری حاشیه معابر داشته ایم.
مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم گفت: اجرای این پروژه 
با لحاظ کلیه مسائل ایمنی و شهری صورت گرفته و در حاشیه معابر، رفیوژها و 

لچکی خیابان ها کاشت صورت گرفته است.
جوادیان به وضعیت تولید گل ها و گیاهان زینتی در مرکز تحقیقات سازمان اشاره 
کرد و گفت: ۸۴ گونه گیاهی در این مرکز تولید می شود و در سال ۹۸ یک میلیون و 
۱۲۰ هزار گلدان تولید شده که اگر قرار بود از مراکز دیگر خریداری شود باید بیش 
از ۲ میلیارد و ۲۸۰ میلیون تومان هزینه می شد در حالی که هزینه صورت گرفته 

حدود یک پنجم این قیمت است.
وی انتخاب گونه های با بالاترین بهره وری در شهر قم را مورد توجه قرار داد و 
افزود: در پروژه تولید گل ها و گیاهان زینتی، بستر و زیرساخت توسط سازمان 

آماده شده و توسط بخش خصوصی کاشت و تولید صورت می گیرد.

مدیرکل نظارت و هماهنگی امور خدمات شهری شهرداری قم خبرداد

اجرای طرح احسان ماندگار تا ۲۰ اسفندماه
مدیرکل نظارت و هماهنگی امور خدمات شهری شهرداری قم از اجرای طرح 

احسان ماندگار تا ۲۰ اسفندماه خبر داد.
با بیان اینکه شهرداری هر سال در اسفندماه طرح   سیدمحسن میرهادی 
احسان ماندگار و هبه را در شهر برگزار می کند، اظهار کرد: این طرح امسال نیز به 

همت سازمان مدیریت پسماند شهرداری برنامه ریزی شده است.
مدیرکل نظارت و هماهنگی امور خدمات شهری شهرداری قم با تاکید بر اینکه 
طرح احسان ماندگار و هبه تا ۲۰ اسفند اجرا خواهد شد، خاطرنشان کرد: در این 
طرح شهروندان با تماس با سامانه ۱۳۷ اقلام غیرقابل استفاده و مازاد خود را اعلام 

کرده و درخواست خود را ثبت می کنند.
میرهادی ادامه داد: سپس بازرسان شهرداری به همراه نیروهای بهزیستی و 

کمیته امداد به محل مراجعه کرده و وضعیت اقلام مازاد را بررسی می کنند.
وی گفت: در صورتی که این اقلام قابلیت استفاده و یا بهسازی جهت استفاده 
مجدد را داشته باشند این اقلام جمع آوری شده و تحویل بهزیستی و کمیته امداد 

می شود تا پس از مناسب سازی در اختیار نیازمندان قرار گیرد.
مدیرکل نظارت و هماهنگی امور خدمات شهری شهرداری قم گفت: خوشبخانه 
طی چندسال گذشته استقبال خوبی از این طرح شده و تلاش داریم در طول 

سال نیز بر اجرای آن مداومت بورزیم.

مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم :

استقرار مخازن پسماند در سطح شهر 
موجب آلودگی مستمر می شود 

مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم گفت: استقرار مخازن پسماند 
در سطح شهر موجب آلودگی مستمر می شود؛ برخی شهرها این کار را کردند اما 

در حال اصلاح روند گذشته هستند.
سیدعبدالله میرابراهیمی ابا تاکید بر اینکه مدیریت کلان شهری در کشور و 
دنیا اعتقادی به استقرار مخازن بزرگ پسماند در معابر ندارند، اظهار کرد: در 
ذخیره سازی پسماند مباحث مفصلی داریم و اینکه مخازن نگهداری زباله در معابر 
باشد درست نیست. مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم با اذعان به 
اینکه با استقرار مخزن ابتدای کوچه یا کنار معابر شهروندان می توانند هر زمان 
که بخواهند پسماند تخلیه کنند که مزاحمت برای مجاورین دارد، تصریح کرد: به 
جز این مساله این کار هزینه زیادی هم برای جمع آوری به شهر تحمیل می کند 
در حالی که در دنیا دو شب یکبار جمع آوری صورت می گیرد. میرابراهیمی بیان 
کرد: استقرار مخازن پسماند در سطح شهر موجب آلودگی مستمر می شود؛ 
برخی شهرها این کار را کردند اما در حال اصلاح روند گذشته هستند؛ پسماندها 
را شهروندان باید در داخل منازل به نحو مناسب نگهداری و رطوبت گیری کنند و 
در ساعت تعیین شده به شهرداری تحویل دهند. وی خاطرنشان کرد: اگر مخزن 
داشته باشیم دچار پراکندگی پسماند می شویم؛ به همین خاطر ضمن مزاحمت 

برای شهروندان مشکلات متعدد نیز از نظر هزینه ای برای شهر ایجاد می شود.

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی  استان قم خبرداد

انجام بازدیدهای نظارتی مستمر از 
مراکز اقامتی 

 مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی قم از بازدید مستمر از مراکز 
اقامتی و تاسیسات گردشگری و هتل ها دراین استان خبر داد. 

حمید یزدانی درحاشیه بازدید از مراکز اقامتی قم اظهار داشت:  این بازدید ها در 
راستای اجرای دستور وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی به منظور 
پیشگیری و کنترل ویروس کرونا در تاسیسات گردشگری و هتل ها، انجام می شود.
وی ادامه داد: مراکز اقامتی قم اعم از هتل ها، هتل آپارتمان ها، مهمانپذیرها 
و خانه های مسافر با دستور العمل وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع 
دستی، مقابله با ویروس کرونا را آغاز و مراقبت های بهداشتی را بیشتر از گذشته 
رعایت می کنند. مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان قم 
با بیان اینکه مردم باید نسبت به این ویروس آگاه باشند و مراقبت های دقیق و 
پیشگیرانه ای به عمل آورند تصریح کرد: یکی از مهم ترین توصیه ها به مردم در 
شرایط کنونی خودداری از سفرهای غیر ضروری است. یزدانی در ادامه بیان 
کرد: در شرایط فعلی رفت و آمدها بسیار کم شده است، اما مردم همچنان باید 
در تجمعات و فضای های مختلف، که به لحاظ بهداشتی قابلیت کنترل کمتری 

دارند خودداری کنند.

تولیت آستان مقدس حضرت معصومه)س(:

رعایت مسائل بهداشتی منافاتی با 
قداست حرم بانوی کرامت ندارد

تولیت آستان مقدس حضرت معصومه)س( گفت: رعایت مسائل بهداشتی 
منافاتی با قداست حرم مطهر ندارد و حتی در شرایط کنونی واجب است.

آیت الله سید محمد سعیدی با اشاره به اینکه بارگاه نورانی کریمه اهل بیت )س( 
در طول تاریخ پناهگاه و مرجع درماندگان و بیماران بوده است، اظهار کرد: تاکنون 
بانوی کرامت دردهای فراوانی را رفع و بیماران زیادی را شفا داده اند، به همین علت 
کرامات حضرت و قداست حرم مطهر بر هیچ شخص و فرد آگاهی پوشیده نیست.
وی در مورد حواشی اخیری که در مورد ضد کرونا بودن حرم مطهر مطرح شده 
است، گفت: رعایت مسائل بهداشتی هیچ منافاتی با قداست و مطهر بودن حرم 
ندارد و حتی رعایت آن در شرایط کنونی واجب است. امام جمعه قم ضمن تقدیر 
از تلاش مسئولان وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی در راستای جلوگیری 
از شیوع کرونا و درمان بیماران، تصریح کرد: آستان مقدس حضرت معصومه)س( 
علاوه بر اینکه تاکنون تمهیدات مختلفی را برای جلوگیری از شیوع کرونا دنبال 
کرده است، همچنان از آمادگی کامل برای همکاری بیشتر با مسئولان وزارت 

بهداشت برخوردار است.

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم خبرداد

اشتغال ۵۶ هزار نفر در بخش صنعت 
استان قم 

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم گفت: در مجموع دو هزار و 
۲۰۹ فقره پروانه بهره برداری واحد تولیدی در استان با اشتغال زایی ۵۶ هزار و ۴۵ 

نفر و سرمایه گذاری چهار هزار و ۹۶۱ میلیارد تومان صادر شده است. 
محمود سیجانی با اشاره به رغبت به سرمایه گذاری جدید در استان قم اظهار 
کرد: در ۱۰ ماه نخست سال جاری تعداد ۷۵۸ فقره جواز تاسیس ایجادی)بدون 
برند( با چهار هزار و ۶۸۶ میلیارد تومان سرمایه گذاری و پیش بینی اشتغال زایی 
برای ۱۳ هزار و ۶۷۴ نفر در استان صادر شد. وی ادامه داد: در ۱۰ ماه نخست 
سال جاری ۶۲ فقره جواز تاسیس توسعه ای)توسعه واحدهای موجود( در استان 
قم با ۵۸۷ میلیارد تومان سرمایه گذاری و اشتغال زایی برای دو هزار و ۹ نفر صادر 
شد. رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم افزود: در مجموع تعداد کل 
جواز تاسیس موجود استان دو هزار و ۱۹۹ مجوز با پیش بینی اشتغال زایی برای 
۴۱ هزار و ۹۴۳ نفر و سرمایه گذاری ۱۵ هزار و ۴۳۹ میلیارد تومان است که این 
ارقام بیانگر میل و رغبت به سرمایه گذاری جدید در قم است. سیجانی با اشاره به 
صدور پروانه بهره برداری واحدهای تولیدی در استان قم اظهار کرد: در ۱۰ ماه 
نخست سال جاری ۹۱ فقره پروانه بهره برداری ایجادی در استان با ۲۳۶ میلیارد 
تومان سرمایه گذاری و اشتغال زایی برای دو هزار و ۵۹ نفر صادر شد. وی ادامه 
داد: در ۱۰ ماه نخست سال جاری ۸۰ فقره پروانه بهره برداری توسعه ای)توسعه 
واحدهای موجود( در استان قم با ۱۲۲ میلیارد تومان سرمایه گذاری و اشتغال 

زایی برای هزار و ۵۶۹ نفر صادر شد.

قائم مقام دانشگاه علوم پزشکی قم  خبرداد

روند صعودی بیماری کرونا در قم 
7۲5 نفر در چهار مرکز درمانی قم بستری هستند

بعد از اقامه نماز توسط آیت الله اعرافی :
پیکر مطهر۱۲ شهید مدافع حرم درقم به خاک سپرده شد

 پیکر مطهر ۱۲ شهید مدافع حرم حضرت زینب)س(  روز یکشنبه در گلزار شهدای بهشت معصومه 
قم تشییع و به خاک سپرده شد. 

مراسم تشییع و خاکسپاری ۱۲ شهید مدافع حرم از  تیپ فاطمیون و زینبیون که در پی درگیرها 
درادلب سوریه، ماه گذشته به شهادت رسیدند در محل گلزار بهشت معصومه )س(قم برگزار شد.

دراین مراسم بعد از اقامه نماز توسط آیت الله اعرافی مدیر حوزه های علمیه، پیکر مطهر این شهدا در 
بهشت معصومه )س( قم به خاک سپرده شد.

در جریان پیشروی های نیروهای مقاومت سوری در نبرد با تروریست های تکفیری در منطقه ادلب 
سوریه که منجر به آزادسازی بخش هایی از این منطقه از دست تکفیری ها شد، تعدادی از نیروهای تیپ 

فاطمیون و زینبیون نیز در دفاع از حرم اهل بیت )ع( و مقابله با نیروهای تکفیری به شهادت رسیدند.
 ادلب یکی از شهرهای کشور سوریه و مرکز استان ادلب است. این شهر در شمال باختری سوریه و در 

۶۰ کیلومتری شهر حلب واقع شده است.

نقش فرهنگ عمومی بر ریشه کنی کرونا
 ماه پایانی سال ۹۸ و انتهای زمستان است. اسفند ماهی که همه در 
این موقع از سال به فکر خرید شب عید و رونق بازار بودند و این اتفاق 
حتی در بخش فرهنگی نیز حس می شد. در خرید سررسید و تقویم سال 
نو تا کتاب و محصولات فرهنگی برای دادن عیدی به کودکان و اعضای 

خانواده و فامیل. در عوض گویا اسفند امسال به گونه دیگری رقم خورد.
خیابان های شهر خلوت و مراکز خرید از تجمع مردم  برای خریدن مایحتاج خود خالی است و 
برنامه های فرهنگی با اعلام وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی در جهت حفظ سلامتی و جلوگیری از 
شیوع ویروس کرونا تعطیل اعلام شد. این اتفاق اگر چه تبعات خوبی از قبیل جمع شدن خانواده 
در کنار هم و پرداختن به کارهای عقب مانده سالیانه و برای برخی هم البته خواندن کتاب و دیدن 
فیلم های بایگانی شده را در برداشت، ولی اضطراب و ترس عمومی در جهت ابتلای به این ویروس را 

نیز به دنبال داشت.
در این بین، آگاهی بخشی جامعه توسط دیدن ویدیوهای مرتبط با پیشگیری و اطلاع از این بیماری 
باعث کم رنگ شدن ترس عمومی و به تبع آن، حفظ آرامش و تسلط به شرایط نابهنگام را نیز در پی 
داشت. البته به حق باید گفت پیام های وزارت بهداشت، درمان و آموزش علوم پزشکی و انعکاس اخبار 

درست و به موقع توسط اهالی رسانه و مدیران نهادهای ذیربط نیز بی تاثیر نبود.
اینکه اهمیت رعایت بهداشت فردی  در این دوره بر ما بیشتر نمایان شد، در آن تردیدی نیست و 
لذت بخش بودن دست دادن و دورهمی های خانوادگی و دوستان را به یادمان آورد. حتی این را نیز 
به ما گوشزد کرد که انسانیت ورای دورهمی ها و معاشرت کردن هاست و قدر سلامتی را باید بیش از 
پیش بدانیم. هر چند که این ویروس، بدی هایی را با خود همراه داشت، اما در عوض به جامعه یادآوری 
کرد که قدر داشته هایمان را بدانیم و لذت معاشرت را هیچ وقت به این سادگی از دست ندهیم. چیزی 
که آدمی به جهت اجتماعی بودن و نیاز درونی خود بدان محتاج است و این را باید بدانیم که با رعایت 
بهداشت فردی و پرهیز از تردد در اجتماعات و رعایت اصول درست پیشگیری از این بیماری می توانیم 

از این گذر عبور کنیم.
* فعال فرهنگی و رسانه ای

طرح: مهدی عزیزی 

كرونا اومد، پرايد كشید پايین!

غرر الحكم : ج 3 ص 435 ح 5۰۲8

گفت:  اسلامی  شورای  مجلس  در  قم  مردم  نماینده   
با نظر مساعد سازمان برنامه وبودجه کشور از امروز ۵۰ 
میلیارد تومان اعتبار برای بهبود وضعیت استان در مقابله 

و پیشگیری از کرونا تخصیص می یابد. 
احمد امیرآبادی فراهانی ، بیان کرد: این ۵۰ میلیارد 
تومان جدا از اعتباراتی است که پیش ازاین توسط دولت 

برای مقابله با کرونا به این استان اختصاص یافته است.
وی اضافه کرد: قم از نظر تجهیزات درمانی و پزشکی 

با  کرونا  ویروس  بیشتر  سرایت  و  شیوع  با  مقابله  برای 
ضعف همراه است و باید نگاه های ویژه تری به این استان 
معطوف شود. وی بیان کرد: برای تأمین نیازهای اساسی 
زمینه  در  به ویژه  کرونا  از  پیشگیری  و  مقابله  در  استان 
تأمین ماسک و مواد ضدعفونی کننده رایزنی های روزانه 

در سطح کشور انجام می گیرد.
باید به آمارهای رسمی توجه شود

آمار غیرواقعی  ارائه  با رد برخی سخنان در  امیرآبادی 

توسط علوم پزشکی در تعداد فوتی های ویروس کرونا در 
قم، ادامه داد: این دانشگاه مرجع اصلی و نهایی ارائه آمار 
در رابطه با کرونا بوده و آمار و اطلاعاتی که دیگران مطرح 

می کنند از همین نهاد رسمی گرفته می شود.
مراکز  در  کرونا  بستری شدگان  تعداد  به  اشاره  با  وی 
درمانی قم نیز گفت: تعداد افراد بستری در مراکز درمانی 
قم در حدود ۷۳۰ تن بوده که ازاین بین نتیجه آزمایش 

۱۳۹ بیمار فقط مثبت اعلام شده است.

امیرآبادی نماینده مردم قم: 
۵۰ میلیارد تومان برای مقابله با کرونا در قم تخصیص می یابد

مدیر ستاد اقامه نماز استان قم، با تاکید بر اینکه تمام ظرفیت مساجد استان در کنار 
مدافعان حریم سلامت قرار دارند، ضمن تاکید بر ضدعفونی مستمر و روزانه مساجد قم 
گفت: تمام ظرفیت مساجد استان برای مقابله و جلوگیری از شیوع بیماری کرونا با همکاری 

دانشگاه علوم پزشکی قم بسیج شده است. 
محمد خامه یار با اشاره به برگزاری جلسه مشترک میان نهادهای مختلف فعال در مسجد 
و دانشگاه علوم پزشکی قم در ستاد اقامه نماز قم افزود: مساجد استان دارای ظرفیت های 
بسیار زیادی برای جلوگیری از شیوع بیماری کرونا می باشد که استفاده از این ظرفیت در 

استان درجلسه هایی با دانشگاه علوم پزشکی مورد ارزیابی قرار گرفت.
وی ادامه داد: برای گندزدایی و ضدعفونی مستمر مساجد استان هماهنگی های خوبی 
میان دستگاه های مختلف در سطح استان انجام شده است که این روند ضدعفونی کردن 

مساجد استان از روزها قبل آغاز شده به شدت بیشتر ادامه خواهد یافت.
مدیر ستاد اقامه نماز قم، افزود: بر اساس هماهنگی های صورت گرفته ۲۷ مرکز جامع 
سلامت برای آموزش رابطین مساجد قم به منظور تسریع در آموزش های عمومی در سطح 

استان تعریف شده است که در کمترین زمان علاوه بر در اختیار قرار دادن بروشور آموزشی، 
آموزش های عملی به این افراد داده می شود.

خامه یار اظهار داشت: با گسترش آموزش درسطح مسجد استان این ظرفیت فراهم 
می شود که با همکاری و هماهنگی دانشگاه علوم پزشکی، هر مسجد در ضدعفونی کردن 
محله اطراف خود ورود کند. وی با اشاره به آمادگی قرارگاه خاتم الانبیا)ص( برای کمک به 
ضدعفونی کردن مساجد قم، گفت: به دلیل شرایط موجود، ضمن توصیه به رعایت مسائل 
بهداشتی و استفاده از لوازم اختصاصی مانند مهر شخصی برای اقامه نماز در مساجد قم، 

افراد مسن و دارای بیماری زمینه ای در این ایام نماز را در مساجد اقامه نکنند.
خامه یار با تاکید بر ساماندهی کردن گروه های جهادی و داوطلب مساجد استان برای 
کمک به دانشگاه علوم پزشکی و کادر درمانی در قم، افزود: حضور روحانیون در مراکز 
درمانی به منظور افزایش روحیه مردم، کمک به توزیع بسته های بهداشتی در مناطق 
محروم و نیازمند با همکاری سپاه علی ابن ابی طالب)ع( از جمله اقدام های مهمی است 

که درحال انجام است.

مدیر ستاد اقامه نماز استان قم خبرداد

بسیج ظرفیت مساجد قم برای مقابله با کرونا 

رکود ایجاد شده در بازار خودرو و کاهش 1۰ میلیون 
تومانی قیمت پراید، تحت تاثیر شیوع ویروس کرونا.

مدیرکل تامین اجتماعی قم گفت: توصیه ما به بیمه شدگان، بازنشستگان و کارفرمایان 
این است که به جای مراجعه حضوری به شعب و کارگزاری ها از خدمات غیرحضوری 

تأمین اجتماعی استفاده کنند. 
علی اصغر دادخواه درگفت و گویی اظهار داشت: با توجه به شیوع ویروس کرونا، 
به تمامی بیمه شدگان، بازنشستگان و کارفرمایان توصیه می کنیم که قبل از مراجعه 
خدمات  درگاه  طریق  از  ابتدا  اجتماعی  تأمین  کارگزاری های  و  شعب  به  حضوری 
غیرحضوری این سازمان به نشانی https://eservices.tamin.ir/ درخواست خود 
را ثبت و پیگیری کنند. وی با اشاره به این که مهمترین خدمتی که بیمه شدگان برای 
استفاده از آن به واحدهای اجرایی سازمان تأمین اجتماعی مراجعه می کنند، مربوط به 
دفترچه های درمانی است،  افزود: توصیه ما به افرادی که قصد دریافت دفترچه جدید 
دارند، این است که قبل از مراجعه حضوری به شعب و کارگزاری های سازمان تأمین 
https://eservices. اجتماعی ابتدا ازطریق سامانه خدمات غیرحضوری به نشانی
tamin.ir/ درخواست خود را ثبت کنند تا در زمان حضور در واحدهای مربوطه؛ تحویل 

دفترچه آنان در کمترین زمان ممکن انجام شود.

دادخواه ادامه داد: ثبت و پیگیری درخواست های برخورداری از تعهدات کوتاه مدت 
سازمان تأمین اجتماعی از دیگر موضوعات مراجعه بیمه شدگان و بازنشستگان به 
واحدهای اجرایی برشمرد وگفت: درحال حاضر بسیاری از خدمات کوتاه مدت از قبیل 
کمک هزینه ازدواج، غرامت دستمزد ایام بیماری و ایام بارداری، کمک هزینه اروتز و پروتز 
و کمک هزینه کفن و دفن و بسیاری دیگر از خدمات سازمان تأمین اجتماعی از طریق 

درگاه خدمات غیرحضوری قابل انجام است.
مدیرکل تأمین اجتماعی قم دریافت لیست و حق بیمه را نیز مهمترین موضوع مربوط 
به کارفرمایان برشمرد و گفت: درحال حاضر نیز حدود ۹۸ درصد از لیست و حق بیمه 
کارگاه های تحت پوشش سازمان تأمین اجتماعی به صورت غیرحضوری انجام می شود 

و نیازی به مراجعه حضوری به شعب و کارگزاری های تأمین اجتماعی نیست.
دادخواه در پایان افزود: خدمات غیرحضوری بهترین جایگزین برای مراجعه حضوری 
به شعب و کارگزاری های سازمان تأمین اجتماعی است و با توجه به شیوع ویروس کرونا 
به بیمه شدگان، بازنشستگان و کارفرمایان توصیه می کنیم حتی الامکان از خدمات 

غیرحضوری استفاده کنند.

مدیرکل تأمین اجتماعی استان قم:

بیمه شدگان از خدمات غیرحضوری استفاده کنند

 مدیرکل راه و شهرسازی قم از متقاضیان طرح اقدام ملی 
مسکن خواست با توجه به شرایط کنونی و شیوع ویروس 
کرونا و جهت حفظ سلامتی خود از مراجعه حضوری به 
ادارات راه و شهرسازی استان اجتناب و اعتراض خود را در 

سامانه الکترونیکی طرح ثبت کنند. 
حسن صبوری در گفت وگویی، بیان کرد: چهار هزار و 
۴۰۰ تن متقاضی در طرح اقدام ملی ساخت مسکن در 
سطح استان ثبت نام کرده اند که از این میزان حدود ۲ هزار 
و ۱۵۵تن، تایید شده و از طریق سیستم پیام کوتاه به آن ها 

اطلاع رسانی لازم انجام شده است.

و  ضوابط  براساس  باید  متقاضیان  این  افزود:  وی 
اقدام ملی  اطلاعیه های صادره در سامانه ثبت نام طرح 
اداره کل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان مراجعه کنند 

تا نسبت به تکمیل پرونده آن ها اقدام شود.
اقدام ملی که  صبوری در خصوص معترضان به طرح 
صلاحیتشان تایید نشده و این که چطور باید مراحل این 
مساله را طی کنند، اظهار داشت: متقاضیان اقدام ملی 
که به هر دلیلی اعتراض دارند، پس از بازشدن بخش ثبت 
www.tem.اعتراض در سامانه ثبت نام اقدام ملی به نشانی
mrud.ir، اعتراض خود را به صورت اینترنتی درج کرده و از 

طریق همان سامانه نسبت به پیگیری اعتراض و دریافت 
از  و  اقدام کرده  اداره کل راه و شهرسازی  نتیجه بررسی 

مراجعه حضوری خودداری کنند.
مدیرکل راه و شهرسازی قم به متقاضیان این اطمینان را 
داد که هیچ گونه حقی از افراد تضییع نخواهد شد و افراد 
به هیچ عنوان حذف نمی شوند تا تکلیف آن ها در سایت و 
سامانه مشخص شود.   صبوری درخصوص زمان مرحله 
دوم ثبت نام طرح اقدام ملی در استان بیان داشت: مرحله 
دوم ثبت نام بعد از مشخص شدن و تعیین تکلیف متقاضیان 

ثبت نام شده مرحله اول انجام می پذیرد.

مدیرکل راه و شهرسازی استان قم: 

ثبت اعتراضات فقط در سامانه اقدام ملی مسکن امکان پذیر است

هانی احمدزاده*


